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روزنامه

 رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: مردم باید در حراست و پایداری از تحولی که در 
انتخابات سال 92 ایجاد کردند، فعال باشند.

آیت ا... اکبر هاشمی رفسنجانی در سی و دومین اجلاس مدیران و روسای آموزش و پرورش کشور گفت: مردم 
باید در حراست و پایداری از تحولی که در انتخابات سال 92 ایجاد کردند، فعال باشند. برخی در این میان اجازه 

ورود چنین تحولی را نمی دادند و هنوز هم در حال مخالفت و دست و پا زدن هستند.
وی با اشاره به آغاز مذاکرات ایران و آمریکا پیش از انتخابات سال 92 اظهار داشت: برخی قبل از انتخابات 
92 می گفتند که تابوی مذاکرات شکسته شد که البته رهبر معظم انقلاب چند ماه قبل از انتخابات خرداد 92 با 

مذاکره با کشور آمریکا موافقت کردند و مسئولان در سطح پایین با موافقت ایشان به عمان رفتند؛ چرا که نیازمند 
سیستم های مصمم با پشتیبانی های کافی و حمایت های مردمی بودیم. این در حالی بود که مردم از آنچه که 
می گذشت خبر نداشتند که بخواهند حمایت کنند. دلواپسان هم از چیزی خبر نداشتند که بخواهند دلواپس 

باشند. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: البته شکسته شدن تابوی مذاکره با آمریکا نتیجه اساسی 
مذاکرات در آن زمان بود و دولت جدید بعد از انتخابات با انگیزه ای که داشت ورود پیدا کرد. اگرچه دولت قبلی 

برای جلوگیری از رسیدن به تفاهم انگیزه داشت و شعارهایی سر می دادند که تفاهم را از نطفه خفه می کرد...

 آیت ا... هاشمی رفسنجانی:

دولتقبلباشعارهایشتفاهمرادرنطفهخفهمیکرد

استاندار در جمع اعضای شورای اسلامی استان قم

مدیران با جرات و جسارت تصمیم بگیرند

روشهای فعلی برای رسیدن اصولگرایان به وحدت؛ 

رسیدن به آب 
یا سراب؟ 

فاطمه راکعی:

تحزب و توجه به چندصدایی 
در تامین منافع ملی 

نقش بسزایی دارد

کمتر از هفت ماه به برگزاری دهمین دوره انتخابات 
مجلس شورای اسلامی مانده است و گروه های اصولگرا 
داده اند.  افزایش  را  وحدت  به  رسیدن  برای  تلاش 
تلاش هایی که در فقدان آیت ا... مهدوی کنی به عنوان 
شده  همراه  اگرهایی  و  اما  با  جریان،  این  سفید  ریش 
است.این تلاشها با عبور اصولگرایان از شوک انشقاق در 
جریان انتخابات ریاست جمهوری 92 از سال گذشته و با 
پادرمیانی حجت الاسلام تقوی قائم مقام دبیر کل جامعه 
روحانیت مبارز و رییس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه 

شتاب گرفته است...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تحزب و توجه 
به چندصدایی در تامین منافع ملی نقش بسزایی دارد 
و ضمن جلوگیری از ارتداد سیاسی، در ایجاد آرامش و 

وحدت ملی نیز تاثیرگذار خواهد بود.
فاطمه راکعی با اشاره به طرح »مذاکره ملی« میان جریانات 
سیاسی داخلی،  گفت: طی سال  های گذشته بارها این مسئله 
از سوی بسیاری از دلسوزان کشور مطرح شده است. وی افزود: 
هنگامی که می  توانیم بر سر موضوعات خطیری همچون مسائل 
هسته  ای با کسانی که هیچ  گونه تشابهی در زبان، فرهنگ، دین و 
اصول  مان نداریم درخصوص پیچیده  ترین مسائل سیاسی گفت

 وگو کنیم، چرا این شیوه را در داخل کشور و ...

قائم مقام وزیر کشور از آغاز جدی ارزیابی عملکرد فرمانداران خبر داد

نسیمتغییراتبه
فرمانداریقممیرسد؟!

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم خبرداد:

سرمایه گذاری 15 هزار میلیاردی 
طی دو سال گذشته در قم

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم گفت: حجم 
استان طی دو سال  سرمایه گذاری های جذب شده در 
گذشته و از آغاز دولت یازدهم تاکنون 15 هزار میلیارد 

ریال بوده است.
سید حسن رضوی   با بیان اینکه اکثر قریب به اتفاق این 
پروژه های صنعتی و گردشگری هزینه  سرمایه گذاری ها در 
شده است، تصریح کرد: بیشتر این پروژه در منطقه ویژه اقتصادی 

سلفچگان واقع شده و بخش عمده ای از آن نیز در مرحله اجرا 
قرار گرفته است. وی همچنین با بیان اینکه در خصوص جذب 
سرمایه گذاری به سمت پروژه های زیر بنایی نیز پیگیری هایی 
انجام شده است، افزود: در مورد پروژه های مختلف در حوزه راه 
و شهرسازی و همچنین مترو و منوریل که بعضا فاز های نخست 
آن انجام شده تفاهم نامه هایی با سرمایه گذاران بخش خصوصی 

بسته شده است....

حسینعلی امیری قائم مقام وزیر کشور گفته است که از حدود دو ماه پیش کار ارزیابی عملکرد فرمانداران به صورت جدی 
آغازشده و کسانی که در این ارزیابی ها همسو با دولت نباشند یا برنامه هایشان منطبق با دولت نباشد از سمت خود کنار 
خواهند رفت. وی بابیان اینکه انتصابات وزارت کشور بر مبنای این بوده است که گفتمان دولت و رئیس جمهور موردقبول آنان 
قرار گیرد،گفته است: البته وزارت کشور اصل را بر عدم تغییر فرمانداران و ثبات مدیریتی گذاشته است اما چنانچه فرمانداری 

نتوانسته باشد انتظارات دولت را در حوزه مربوطه تأمین کند ممکن است تغییر کند...

2

8

حقوق ماهیانه مرتضوی چقدر بود؟

مشخصات

لوازم اسقاطی اداری و خانگی 
و تجهیزات پزشکی اسقاطی

ups باطری

قم خیابان 45 متری خیام 
انبار داروئی چمران

قم، خیابان امام،  بلوار آیت ا... 
بهشتی )ره( بیمارستان شهید بهشتی

تعداد/مقدار

مقداری

174 عدد

33/000/000

10/000/000

محلبازدید تضمینشرکتدرمزایدهبهریال

حق استفاده از امکانات دولتی برای طرفداری از حزب و جناح خاصی را ندارید

اتمامحجت»سیار«بامدیراندستگاههایدولتی
2
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سرمقاله:  علی ایاز

کمتر از هفت ماه دیگر ، عرصه 
سیاست داخلی کشور باز شاهد 
رخداد سیاسی دیگری است که 
پایانی  بخش  بعنوان  تواند  می 
 . باشد   92 خرداد   24 حماسه 
انتخابات مجلس دهم را می توان 
بخش پایانی پروسه بازگردانیدن 

فضای سیاسی ...

حیاتجدیدی
درکالبداصلاحات
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عارف: اصلاح طلبان باید الگوی سایر جریانات سیاسی کشور باشند

شرکت کنندگان در مزایده می بایست مبلغ ذکر شده در جدول فوق 
الذکر را به عنوان سپرده شرکت در مزایده به صورت نقد به حساب 
جاری 11100072 بانک رفاه شعبه )میدان مطهری( بنام دانشگاه علوم 
پزشکی قم واریز نموده و فیش آنرا همراه با کلیه مدارک به شرح اسناد 

مزایده ارسال دارند.
قیمت اسناد و نحوه واریز وجه: واریز مبلغ 100/000 ریال، به حساب 

سیبا:2177753525001 )قابل واریز در کلیه شعب ملی( .
مدارک مورد نیاز جهت دریافت اسناد: اصل فیش واریزی

مهلت تحویل اسناد و عودت به دبیرخانه دانشگاه: 10 روز پس از انتشار 
آگهی نوبت دوم در قبال پرداخت وجه

هزینه آگهی روزنامه، کارشناسی، بارگیری و حمل ونقل به عهده برنده 
مزایده می باشد.

شهید  خیابان   – قم   : پیشنهادات  تحویل  و  اسناد  خرید  محل 
لواسانی)ساحلی( ساختمان ستاد مرکزی دانشگاه علوم پزشکی و 

خدمات بهداشتی درمانی قم – طبقه همکف – دبیرخانه مرکزی
زمان گشایش پیشنهادها: درج در شرایط مزایده 

در نظر دارد اموال مشروحه ذیل را از طریق مزایده عمومی 
بفروش برساند.

دانشگاهعلومپزشکیوخدمات
بهداشتیدرمانیقم

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی قم

آگهیمزایده)نوبتدوم(

همچنانشاهدعوارض
قانونگریزیدولتقبلهستیم
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اخبار
شهردار قم:

سد معبر چهره شهر قم را مخدوش کرده است
شهردار قم گفت: سد معبر معضل بزرگی است که باعث مخدوش شدن چهره 

شهر شده و هر چه سریع تر باید مرتفع شود.
مرتضی سقائیان نژاد در جلسه جلسه شوراي شهرداران مناطق با اشاره به معضل 
سد معبر ابراز داشت: باید با همکاري نهادهاي ذیربط مانند نیروي انتظامي، دادستاني و 
فرمانداري این موضوع را به طور جدي پیگیري کنیم تا این معضل بزرگ که باعث مخدوش 

شدن چهره شهر شده است هر چه سریع تر مرتفع شود.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به هزینه 2۰۰ میلیاردي آسفالت معابر شهري تا پایان سال 
جاري تصریح کرد: این موضوع مي تواند مصداق یك کار جهادي باشد. در این جلسه 
شهرداران مناطق هشتگانه به ارائه گزارشي از برنامه هاي مختلف درآمدي، هزینه ها و روند 

اجراي پروژه هاي عمراني پرداختند.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

رشد 15 درصدی مشاوره به بیمه شدگان قمی 
مدیرکل تامین اجتماعی قم گفت:در سه ماهه نخست سال جاری تعداد 2 
هزار مورد مشاوره در حوزه تامین اجتماعی و خدمات آن توسط مراکز مشاوره 
این اداره کل به بیمه شدگان استان ارایه شد که در مقایسه با مدت مشابه سال 

قبل از رشد 15 درصدی برخوردار بوده است.
سید مجتبی موسوی صبح روز سه شنبه در حاشیه بازدید از مرکز مشاوره این اداره کل 
افزود:از این تعداد به یك هزار و 2۰۰ نفر بصورت حضوری مشاوره داده شده،تعداد 5۰۰ 
مورد نیزاز طریق تلفن مرکز مشاوره و تعداد  3۰۰ مورد نیز از طریق سامانه پاسخگویی 

ندای تامین )142۰( مشاوره لازم را دریافت کرده اند.
وی گفت:اطلاع از بخشنامه ها و آیین نامه های مربوط به بیمه سربازی،بازنشستگی 
پیش از موعد، بیمه قالیبافان،بیمه کارگران ساختمانی و بیمه زنان سرپرست خانوار از جمله 

بیشترین مباحث مطرح شده در این مشاوره ها بوده است.
مدیرکل تامین اجتماعی قم با تاکید بر اهمیت آگاهی بیمه شدگان و مخاطبان سازمان 
از قوانین،مقررات و نحوه خدمت رسانی تامین اجتماعی، خاطرنشان کرد:تامین اجتماعی 
بعنوان یك سازمان مخاطب محور حاصل مشارکت سه جانبه بیمه شدگان، کارفرمایان و 

دولت است و تمام تلاش خود را در این راستا به کار می گیرد.
موسوی تاکید کرد:با آگاهی بیشتر مخاطبان سازمان از خدمات،تعهدات و نحوه عملکرد 
تامین اجتماعی،زمینه خدمت رسانی بهتر مهیا می شود و مخاطبان به هنگام دریافت 

خدمات و انجام تعهدات خود با مشکلات قانونی کمتری مواجه می شوند.
بر اساس اعلام روابط عمومی تامین اجتماعی قم،در سه ماهه نخست 94 مدیر کل در 
1۰ جلسه ملاقات عمومی به مسایل و مشکلات 145 نفر از بیمه شدگان بطور مستقیم 

رسیدگی کرده و دستور پیگیری لازم را صادر کرد.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان :

واحدهای اقامتی قم خدمات مطلوب ارائه کنند
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، از افزایش تاسیسات 

گردشگری در این استان خبر در آینده نزدیک خبر داد.
به گزارش اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، عیسی رضایی در 
همایش آموزشی مدیران تاسیسات گردشگری که در مجتمع وتوس برگزار شد، اظهار 
داشت: در حال حاضر مجوز ساخت چند هتل پنج ستاره و چهارستاره و هتل آپارتمان 

صادر شده است و در حال ساخت و ساز است.
وی افزود: در استان قم 9 هزار تخت برای پذیرایی از مسافران موجود است که امیدواریم 

تا پایان برنامه پنجم این تعداد تخت ها را به 2۰ هزار افزایش دهیم.
رضایی، با اشاره به اینکه روزانه شاهد حضور کثیری از زائران به ویژه زائران خارجی در 
این استان هستیم گفت: استان قم ام القرای جهان اسلام است و به علت وجود مراکز زیارتی 
از جمله حرم مطهر حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و مکان های تاریخی 

شاهد حضور مسافران غیرایرانی هستیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم افزود: مکان های اقامتی در 
این استان باید در شان مسافران خدمات مطلوب ارائه کنند چراکه بعد از پیروزی در توافق 

هسته ای شاهد حضور مسافران از کشورهای اروپایی و آمریکایی خواهیم بود.
از ظرفیت ملیت های مختلف برای معرفی جاذبه های  با اشاره به استفاده  وی 
گردشگری و تاریخی استان گفت: طلاب غیر ایرانی از 14۰ ملیت در این استان در حال 
تحصیل هستند که باید از ظرفیت این افراد در معرفی جاذبه های گردشگری، تاریخی و 

صنایع دستی استان بهره مند شد. 
وی افزود: از این رو سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری تفاهمنامه 
همکاری را با جامعه المصطفی العالمیه تهیه کرده است تا بتوانیم از این طریق از ظرفیت 

های این افراد استفاده کنیم. 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم با بیان اینکه واحدهای اقامتی 
در استان قم مورد نظارت قرار می گیرند گفت: واحدهای اقامتی توسط تیم های کارشناسی 
و بازرسی این اداره کل به صورت هفتگی نظارت می شوند تا دارای استانداردهای مناسب 

ارایه خدمات رفاهی و تفریحی به مسافران باشند.
رضایی افزود: همچنین وضعیت واحدهای غیرمجاز مسافری در استان قم با تعامل اداره 
کل اماکن نیروی انتظامی مورد پیگیری است چراکه برخی از زائران توسط مراکز غیرمجاز 

هدایت و اسکان داده می شود.

حوادث

اخبار

فرمانده انتظامی شهرستان خبر داد:

دستگیري جاعل گذرنامه در قم
فرمانده انتظامي شهرستان قم از کشف 35 گذرنامه جعلي و دستگیری 

جاعل در استان خبر داد.
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ هادي دیده ور گفت: در پي کسب خبري مبني 
بر جعل اسناد و گذرنامه و با توجه به اهمیت موضوع سریعا پیگیري این امر در دستور کار 

پلیس قرار گرفت.
وي افزود: در تحقیقات به عمل آمده مشخص شد متهم ضمن اعتیاد شدید به مواد 

مخدر در یك منزل اجاره اي اقدام به جعل گذرنامه مي کند.
فرمانده انتظامي شهرستان قم تصریح کرد: ماموران در یك اقدام غافلگیرانه متهم را 
دستگیر و در بازرسي از منزل وي 35 عدد گذرنامه فاقد هویت اسمي )خالي( کشف شد.

سرهنگ دیده ور عنوان کرد: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده براي سیر 
مراحل قانوني به دادسرا معرفي شد.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم خبرداد:

سوختگی سه نفردر حریق در نیزار
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از سوختگی سه 

نفر بر اثر حریق در قم خبر داد.
محمدرضا حسنی در گفت و گو با فارس با اشاره به حوادث 48 ساعت گذشته قم حریق 
در دکه را از جمله حوادث رخ داده برشمرد و گفت: در این حادثه که در نیزار رخ داد سه 

مرد دچار سوختگی شدند.
 ـپردیسان اشاره کرد و افزود: این حادثه با مجروح  وی به واژگونی وانت در محور ونارچ  

شدن سه نفر  همراه بود.
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم ادامه داد: حال یکی از 

مجروحان این حادثه وخیم گزارش شده است.
حسنی ابراز کرد:  مجروح بد حال این حادثه از ناحیه سر دچار ضربه شده بود و 
مجروحان این حادثه توسط دو دستگاه آمبولانس اورژانس به مراکز درمانی انتقال داده 

شدند.
وی برخورد دو خودرو را از دیگر حوادث امروز دانست و بیان کرد: این حادثه که مقابل 

دانشگاه آزاد پردیسان روی داد با مجروح شدن پنج نفر همراه بود.
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم بیان کرد: در دیگر حادثه 
که بر اثر برخورد وانت، موتورسیکلت و عابر پیاده در جمکران روی داد سه نفر مجروح شدند.

 ـتفرش را از دیگر حوادث این مدت ذکر کرد و گفت:  حسنی تصادف در محور دستجرد 
این حادثه دو مجروح بر جای گذاشت.

وی اضافه کرد: مجروحان این حادثه از ناحیه سر دچار آسیب شدند که با توجه به 
وخامت حالشان درخواست اورژانس هوایی برای آنان اعلام شد.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم اظهار کرد: بالگرد اورژانس 
قم امروز در صد و بیست و چهارمین ماموریت خود این دو مجروح را به مرکز درمانی شهید 

بهشتی انتقال داد.
حسنی برخورد پراید با پیکان را از جمله حوادث روز گذشته اعلام کرد و افزود: در این 

حادثه که در جاده جعفریه به وقوع پیوست چهار نفر مجروح شدند.
وی در تشریح جزئیات حادثه ابراز کرد: سه نفر از مجروحان این حادثه توسط  بالگرد و 

یك مجروح دیگر نیز با آمبولانس به مرکز درمانی انتقال داده شدند.
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم ادامه داد: بالگرد اورژانس 

قم از زمان آغاز فعالیت تا کنون 269 بیمار و مجروح را انتقال داده است.
حسنی یادآور شد: از این آمار 249 مورد صرفا به مجروحان حوادث ترافیکی جاده های 

فرعی و اصلی استان اختصاص داشته است.
وی بیان کرد: 2۰ مورد دیگر به حوادث شغلی، قطع عضو، زایمان، غرق شدگی و ... 

مربوط بوده است.

مدیرعامل سازمان آتش نشاني شهرداری:

آتش سوزي در کارخانه آسیاب کفش مهارشد
اطفاء  از  ایمني شهرداري قم  مدیرعامل سازمان آتش نشاني و خدمات 

آتش سوزي در کارخانه آسیاب کفش خبر داد.
عباس جعفري گفت: با اعلام خبر آتش سوزي در کارخانه آسیاب کفش هاي ضایعاتي 
در بلوار خلیج فارس در ساعت 6 و 31 دقیقه بامداد دیروز بلافاصله 5 خودرو عملیاتي و 2۰ 

نیروي آتش نشان به محل اعزام شدند.
جعفري در ادامه افزود: با وجود تخریب سقف کارخانه نیروهاي آتش نشاني با مرارت و 
تلاش مثال زدني ضمن خارج کردن چندین کپسول گاز مایع از محیط، حریق کارخانه را 

اطفاء و از سرایت حریق به سایر قسمت ها و سوله هاي مجاور جلوگیري کردند.
وي در خاتمه اظهار داشت: این عملیات از ساعت 6: 31 بامداد دیروز شروع در ساعت 

9: 45 خاتمه یافت.

فرمانده انتظامي استان قم عنوان کرد:

صحت عمل، تکریم ارباب اولویت هاي 
معاونت وظیفه عمومي

فرمانده انتظامي استان قم دربازدید از معاونت وظیفه عمومي این فرماندهي، 
صحت عمل، تکریم ارباب رجوع ورسیدگي به امور مشمولین را از اولویت هاي 

کاري این معاونت ذکر کرد.
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سردار کاظم مجتبایي با تاکید براهمیت سلامت کاري 
در معاونت وظیفه عمومي، صحت عمل، تکریم ارباب رجوع ورسیدگي به امور مشمولین 
را از اولویت هاي کاري معاونت وظیفه عمومي دانست واظهارداشت: نظم وانظباط ظاهري 
ومعنوي، توجه جدي به امرآموزش، تسریع درامورمشمولین وارائه خدمات غیرحضوري 

همراه با دقت در دستورکار کارکنان باشد.
وي با مطلوب ارزیابي کردن عملکرد معاونت وظیفه عمومي استان افزود: نظم وانظباط 
وارائه خدمات  درامورمشمولین  تسریع  امرآموزش،  به  توجه جدي  ومعنوي،  ظاهري 

غیرحضوري همراه با دقت در دستورکار کارکنان این معاونت باشد.
فرمانده محترم انتظامي استان سپس به گستردگي وتنوع ماموریتها در نیروي انتظامي 
اشاره وتصریح کرد: این سازمان در بخش هاي مختلف با طیف گسترده اي از مخاطبان 
ومراجعان روبرو است که این مهم نیازمنداعتماد عمومي شهروندان وهمچنین استفاده از 

نقطه نظرات مردمي و احصاء و تقویت نقاط قوت و برطرف کردن نقاط ضعف است.

مدیر کل دامپزشکی استان قم:

تب کنگو در قم مشاهده نشده است
مدیر کل دامپزشکی استان قم از مشاهده نشدن تب کریمه کنگو در قم طی 

سالجاری خبر داد.
مهدی رفیعی با بیان اینکه موردی از تب کنگو در استان قم مشاهده نشده است، گفت: 
علت اصلی بیماری تب کنگو کشتار قاچاق است اما چنانچه کشتار دام در کشتارگاه انجام 
گیرد به دلیل حضور کارشناسان دامپزشکی از انتقال بیماری جلوگیری به عمل خواهد آمد.

وی عنوان کرد: زمانی که دام قاچاق از استان های دیگر ارسال می شود ممکن است 
به دلیل انجام نشدن بررسی های لازم، دام حامل بیماری بوده و موجب انتقال بیماری به 
دام های دیگر نیز شود اما چنانچه انتقال دام از استان های دیگر تحت نظر دامپزشکی باشد 

از انتقال بیماری جلوگیری به عمل خواهد آمد.
مدیرکل دامپزشکی استان قم برای جلوگیری از انتقال بیماری تب کریمه کنگو، افزود: 
گوشت خریداری شده باید به مدت 24 ساعت در دمای یخچال نگهداری شود تا مانع از 

انتقال بیماری شود.
وی همچنین با اشاره به مزایای گوشت بسته بندی افزود: از آنجایی که گوشت های 
بسته بندی برای مدتی در دمای یخچال قرار می گیرند مانع از انتقال بیماری تب کنگو 

می شود.
رفیعی بیان کرد: کارشناسان دامپزشکی در زمان کشتار دام در کشتارگاه ها حضور دارند 
و به بازدید از آلایش های دامی می پردازند و در صورت مشاهده بیماری خاص به معدوم 

سازی اقدام می کنند.

هواشناسی قم پیش بینی کرد

پایان هفته گرم در انتظار شهروندان قمی
کارشناس پیش بینی وضع هوای استان قم گفت: برای اواخر هفته افزایش 

درجه حرارت دما در قم پیش بینی می شود.
محمدجواد ترابیان هوای امروز چهارشنبه را صاف گاهی همراه با وزش باد دانست و بیان 
کرد: کمترین و بیشترین میزان دما برای این روز به ترتیب به 22 و 42 درجه سانتی گراد 

خواهد رسید.
وی با شرقی دانستن سمت وزش باد اضافه کرد: سرعت وزش باد برای روز چهارشنبه 

به 25 تا 35 درجه سانتی گراد می رسد.
کارشناس پیش بینی وضع هوای استان قم با ابراز اینکه برای روز پنج شنبه هوایی 
صاف گاهی با وزش باد پیش بینی می شود، افزود: کمترین و بیشترین میزان دما برای روز 
پنج شنبه به ترتیب 23 و 43 درجه سانتی گراد خواهد بود. ترابیان اظهار کرد: سمت وزش 

باد شرقی و سرعت آن به 25 تا 35 درجه سانتی گراد می رسد.
وی پایداری جو و صاف بودن آسمان را پدیده غالب این روزها دانست و گفت: برای آخر 

هفته موج گرما قم را فرا گرفته و افزایش دما را شاهد خواهیم بود.

فرماندار قم با اشاره به اینکه مدیران 
به هیچ وجه  اجرایی  دستگاه های 
برای  امکانات دولتی  از  استفاده  حق 
طرفداری از حزب و یا جناح خاصی در 
انتخابات را ندارند گفت: بخشداران باید 
به دوراز هرگونه طرفداری در برگزاری 

انتخابات باشکوه و سالم سهیم باشند.
 رضا سیار در نشست مشترک بخشداران 
و معاونین فرمانداری اظهار داشت: مهم ترین 
و  سالم  انتخابات  برگزاری  دولت  اهداف 
باشکوه است و حضور نامزدهای انتخاباتی از 
گروه و حزب های مختلف قابل احترام است 
و آرای مردم نتیجه انتخابات را مشخص 

می کند.
انتخابات  سالم  برگزاری  افزود  وی   
مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان از 
اهداف اصلی دولت است و بار دیگر مردم با 
حضور باشکوه در انتخابات اسفندماه ولایت 

مداری، بصیرت و همدلی خود را به دنیا 
نشان خواهند داد.

لزوم آماده سازی مقدمات انتخابات و 
آموزش قوانین به مجریان

سیار در ادامه با تأکید بر لزوم آماده سازی 

به  قوانین  آموزش  و  انتخابات  مقدمات 
مجریان افزود: بخشداران محترم در فرصت 
مناسبی که پیش رودارند نسبت به مرور 
قوانین و بخشنامه ها و مقررات مربوط به 
انتخابات توسط خود و عوامل مربوطه اقدام 

نمایند تا در زمان تشکیل هیئت های اجرایی 
و ایام برگزاری انتخابات با مشکلی مواجه 
داشتند:  عنوان  همچنین  ایشان  نباشند 
بخشداران به دلیل ارتباط نزدیك تر با مردم 
باید بیشترین پاسخگویی را به مردم داشته 
باشند و عمده فعالیت خود را بر این امر 
متمرکز کنند چراکه عملکرد دولت درنهایت 
در ساکنان شهرستان ها و بخش ها انعکاس 

می یابد.
بخشداران اجازه ندهند دیگران در 

حوزه اختیارات آن ها ورود کنند
فرماندار قم خاطرنشان کرد: بخشداران 
وظیفه برنامه ریزی و اجرایی دارند و به عنوان 
نمایندگان دولت باید تعامل را سرلوحه امور 
قرار دهند اما نباید اجازه دهند دیگران در 
حوزه اختیارات آن ها ورود کرده و تصمیم 
بگیرند چراکه درنهایت خود باید پاسخگو 

باشند.

مدیرکل  معارفه  و  تودیع  مراسم 
ثبت اسناد و املاک استان قم پیش از 
ظهر دیروز با حضور رئیس ثبت اسناد 

و املاک کشوربرگزار شد.

گردش کاغذ و پرونده در ثبت اسناد
و املاک باید به صفر برسد

  رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک  
کشور در این مراسم گفت: باید با به روز 
کردن نحوه خدمت رسانی و مکانیزه کردن 
آن گردش کاغذ و پرونده در ثبت اسناد و 

املاک به صفر برسد. 
احمد تویسرکانی با اشاره به جایگاه ویژه 
قم و تأثیر و نقش این استان در شکل گیری 
انقلاب و نظام گفت: خدماتی که توسط 
ارائه  اسناد و املاک کشور  سازمان ثبت 
می شود مربوط به آحاد مردم است و همه 

مردم به نوعی با آن سرو کار دارند.
وی با اشاره به عقبه صد ساله این نهاد 
عنوان کرد: باید در برنامه ریزی ها و ارائه 
خدمات به شرایط و نیازهای جامعه توجه 
شود و برنامه ها دارای انعطاف و به روز برای 
خدمات بهتر با سرعت و هزینه کمتر در 

نظر گرفته شود.
معاون قوه قضاییه با بیان اینکه نگاه 
استفاده  مردم،  به  رسانی  خدمت  در  ما 
از شیوه های جدید است، ادامه داد: قطعا 
لزومی ندارد که ما بخواهیم شیوه اداری و 

متداول گذشته را ادامه دهیم.
اداری  نظام  در  ما  کرد:  تأکید  وی 
نیازمند نگاه و سیستم نو هستیم که بهره 
وری را افزایش داده و بتوانیم هم خوب کار 
کنیم و هم کار را خوب انجام دهیم و این 

نگاه و شیوه باید با هزینه کمتر اما سرعت و 
دقت بیشتری همراه باشد.

تویسرکانی ادامه داد: باید راهکارهایی 
اندیشیده و به کار گرفته شود که سنگ ها 
و پیچ و تاپ هایی که در راه خدمات رسانی 

به مردم وجود دارد برداشته شود.
پر  عقبه  دارای  ما  داد:  ادامه  وی 
که  گفت  باید  البته  بوده ایم  اشتباه  از 
چنین  که  بوده اند  ناچار  گذشتگان 
داشته  خدمات  ارائه  در  بروکراسی هایی 
را  سیستم  این  باید  امروز  ما  و  باشند 
تصحیح کنیم و امروز با برنامه ریزی های 
میلیون سند  گرفته حداقل 12  صورت 
مالکیت به شکل مکانیزه شده که حتی 
در این بین حتی یك سند معارض نیز 

صادر نشده است.
املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  رئیس 
تأکید کرد: برنامه ریزی ها و فعالیت ها در 
ثبت اسناد و املاک باید به سمتی برود که 
استفاده از کاغذ و گردش پرونده ها به صفر 
برسد زیرا اگر چنین اتفاقی رخ دهد انجام 

بسیاری از تخلفات غیرممکن می شود.

 صدور سند مالکیت 
برای 99 درصد اراضی ملی قم

املاک  و  اسناد  ثبت  سابق  مدیرکل 
استان قم در این مراسم گفت: 92 درصد 
پاسخ استعلام ها و ثبت معاملات در قم به 
شکل الکترونیکی و ظرف 48 ساعت انجام 

می شود.
اسد الله گائینی با بیان اینکه اداره ثبت 
اسناد قم برای اجرای سیاست های کلان 
اداره ثبت و اسناد و املاک کشور اقدامات 

مهمی را داشته است، گفت: یکی از این 
موارد صدور اسناد مالکیت مکانیزه است 
که از ابتدای سال 91 تاکنون در استان قم 

آغاز شده است.
به  پاسخ  کردن  مکانیزه  به  وی 
به شکل  معاملات  استعلامات و خلاصه 
مکانیزه در قم اشاره کرد و گفت: در حال 
حاضر 92 درصد پاسخ استعلامات و ثبت 
و  الکترونیکی  شکل  به  قم  در  معاملات 

ظرف 48 ساعت انجام می شود.
مدیرکل سابق ثبت اسناد و املاک قم 
به تفاهم نامه سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور با سازمان جنگلها و مراتع اشاره و 
ادامه داد: در راستای این تفاهم نامه در 
حال حاضر در حدود 99 درصد عرصه های 
منابع طبیعی استان قم منجر به صدور 

اسناد مالکیت شده است.

موقوفه خواری در قم
 وجود ندارد

وی به فعالیت های ثبت در بخش اوقاف 
اشاره و ابراز داشت: در استان قم نزدیك به 
۷۰ درصد موقوفات قم به ثبت رسیده و 
این از جمله دلایلی است که در این استان 

موضوع موقوفه خواری وجود ندارد. 
گائینی ادامه داد: در بخش ثبت اسناد 
مربوط به روستاها نیز استان قم طی پنج 
سال اخیر بیش تر از سهمیه در نظر گرفته 

شده برای این استان عمل کرده است. 
وی تأکید کرد: در زمینه کسب درآمد 
نیز این اداره طی چهارسال اخیر بیشتر از 
سهمیه تعیین شده عمل کرده است و در 
زمینه وصول مطالبات بانکی نیز این استان 

کارنامه موفقی داشته است. 
املاک  و  اسناد  ثبت  سابق  مدیرکل 
قم به اقدامات انجام شده در زمینه آرشیو 
پرونده ها به شکل الکترونیکی اشاره و گفت: 
تاکنون 5 هزار  8۰۰ پرونده به تعداد 63۰ 
الکترونیکی  شکل  به  قم  در  برگ  هزار 

آرشیو شده است.

به روزرسانی بانک جامع املاک
 برای جلوگیری از زمین خواری

املاک  و  اسناد  ثبت  مدیرکل جدید 
به تشریح  این مراسم  نیز در  استان قم 
نهاد  این  خدمات  و  وظایف  مهمترین 
روز  به  مالکیت،  ثبت  گفت:  و  پرداخت 
طریق  از  املاک  جامع  بانك  رسانی 
شده  گرفته  نظر  در  برنامه های  اجرای 
که موجب جلوگیری از زمین خواری و 
تصرف عدوانی اشخاص حقیقی و حقوقی 
معوقات  و  مطالبات  وصول  و  می شود 
بانکی از جمله این برنامه ها و فعالیتهای 

مهم است. 
و  تکریم  گفت:  سلامتی  سیروس 
پاسخگویی به موقع به ارباب رجوع و مردم 
و خدمت صادقانه نیز از جمله اهدافی است 
که باید توسط اداره کل ثبت اسناد و املاک 

مد نظر قرار گیرد.
جلسه  این  در  می شود  یادآور 
از  حکم  دریافت  با  سلامتی  سیروس 
سوی رئیس ثبت اسناد و املاک کشور 
به عنوان مدیرکل ثبت اسناد و املاک 
استان قم معرفی و اسد الله گائینی نیز 
و  تجربه  را  خود  فعالیت  روز  آخرین 

بازنشسته شد.

استاندارقم صبح روزگذشته با سفر 
به مشهدمقدس با حضرات آیات صافی 
گلپایگانی و مکارم شیرازی از مراجع 
عظام قم که دراین شهر مقدس به سر می 
برند دیدار و گفتگو کرد. در این دیدار ها بر 
توجه ویژه دولت با شناخت ظرفیت هاي 

خاص قم، به این شهر تاکید شد. 
مسئولین درجهت اعتلاي جایگاه 

شهر قم تلاش نمایند
این  در  گلپایگاني   صافي  ا...  آیت 
به  مسولان  ویژه  اهتمام  خواستار  دیدار 
مرجع  این  شد.  محرومان  مشکلات  رفع 
عالیقدرتقلید طي سخناني با تاکید بر ضرورت 
تلاش مسئولان براي کسب رضاي پروردگار 
اظهار کرد: باید به مسئولیت ها به عنوان 
امتحان الهي نگریسته شود. وي با اشاره به 
مشکلات اقشار محروم جامعه در زمینه هاي 
مختلف از جمله اقتصادي افزود: مسئولین باید 
اهتمام ویژه نسبت به رفع مشکلات محرومان 
داشته باشند. آیت ا... صافي گلپایگاني وجود 
بارگاه حضرت معصومه )س( و حوزه هاي 
علمیه را مایه خیر و برکت براي قم دانستند و 
با بیان اینکه این شهر ام القراي جهان تشیع 
است تصریح کرد: مسئولین باید خدمت در 
این شهر را توفیق الهي دانسته و در جهت 

اعتلاي جایگاه آن تلاش نمایند.

خدمت در قم توفیق الهي است
استاندار قم نیز در این دیدار، خدمت در 
قم را توفیق الهي دانست و گفت: امیدوارم 
با پشتیباني مراجع عظام تقلید بتوانم براي 
اعتلاي قم قدم بردارم. سید مهدي صادقي 
فرمایشات و رهنمودهاي مراجع عظام تقلید 
و بزرگان حوزه را در همه ي زمینه ها راهگشا 
خواند و گفت: دولت در مسیر تحقق اهداف 
و برنامه هاي نظام اسلامي در چهارچوب 

فرمایشات این بزرگان تلاش مي کند.
دولت نگاه ویژه به قم داشته باشد

دیدار  در  نیز  شیرازي  مکارم  ا...  آیت 
اي  هسته  توافق  کرد:  اظهار  قم  استاندار 

ایران با گروه 1+5 ثمره بزرگي و ابهت ایران 
عالیقدرتقلید،  مرجع  این  است.  اسلامي 
طي سخناني به ویژگي هاي منحصر به 
فرد قم در زمینه هاي مختلف اشاره و این 
شهر را متعلق به جهان اسلام دانست. وی 
وجود حرم حضرت معصومه )س(، حوزه 
هاي علمیه و مسجد مقدس جمکران را از 
امتیازات اصلي قم برشمرد و افزود: دولت باید 
با شناخت ظرفیت هاي خاص قم، نسبت به 
خدمت به این شهر نگاه ویژه داشته باشد. 
وي با تاکید بر مقابله با تهاجم فرهنگي 
اسلامي،  جمهوري  نظام  علیه  دشمنان 
وجود بیش از 3۰۰ موسسه ي فرهنگي در 

قم را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: 
دولت مي تواند از این ظرفیت عظیم براي 
تقویت مباني فرهنگي کشور استفاده کند. 
آیت ا... مکارم شیرازي همچنین مذاکرات 
هسته اي و دستیابي به توافق با گروه 5+1 
را دستاوردي بزرگ براي مسئولان کشور 
برشمرد و افزود: پیروزي در این مذاکرات 

ثمره بزرگي و ابهت ایران اسلامي بود.
رهنمودهاي مراجع و بزرگان حوزه 

راهگشاست
توفیق  دیدار،  این  در  نیز  قم  استاندار 
خدمت در قم را غنیمت شمرد و گفت: 
امیدوارم با بهره گیري از تجربیات مدیریتي 
خود بتوانم منشا خدمات در شهر مقدس 
قم باشم. سید مهدي صادقي با اشاره به 
با مراجع عظام  روابط بسیار خوب دولت 
تقلید، از حمایت هاي ایشان از خدمتگذاران 
و  فرمایشات  مردم قدرداني کرد و گفت: 
رهنمودهاي مراجع عظام تقلید و بزرگان 
حوزه را در همه ي زمینه ها راهگشاست. 
فرهنگي،  مسائل  همچنین  قم  استاندار 
عمراني و اقتصادي را از اولویت هاي کاري 
خود برشمرد و افزود: با همگرایي مسئولین 
و تعامل و همکاري آنها در همه ي زمینه ها 
مي توانیم به توسعه و ترقي همه جانبه ي 

استان قم دست یابیم.

حق استفاده از امکانات دولتی برای طرفداری از حزب و جناح خاصی را ندارید

اتمام حجت »سیار« با مدیران دستگاه های دولتی

با حضور رئیس ثبت اسناد و املاک کشور:

مدیرکل جدید ثبت اسناد و املاک استان قم معرفی شد

در دیدار استاندارقم با حضرات آیات صافی و مکارم شیرازی عنوان شد:

دولتنسبتبهخدمتبهقمنگاهویژهداشتهباشد

اسلامی  شورای  اعضای  جمع  در  قم  استاندار 
و  تجربیات  کردن  همسو  ضرورت  بر  قم  استان 
تخصص های مدیران در مسیر توسعه استان تاکید 
تصمیم  جسارت  و  جرات  با  مدیران  گفت  و  کرد 

بگیرند.
اعضای  با  دیدار  در  روزگذشته  صادقی  مهدی  سید 
)ع(  جواد  امام  سالن  در  که  قم  استان  اسلامی  شورای 
استانداری برگزار شد، رویکرد صداقت در گفتار و رفتار را 
لازمه مدیریت صحیح دانست و گفت: تلاش دولتمردان در 
استان بر استفاده از نظرات افراد و بکارگیری پیشنهادهای 

سازنده در اجرای کارهاست.
استاندار قم با اشاره به ضرورت همدلی و تعامل بین 
دستگاهها و سازمانها در استان تصریح کرد: بسیاری از 
با استفاده از اختیارات موجود و نیز با مدیریت  مسائل 

صحیح مرتفع می گردد.

وی ضمن تأکید بر همسو کردن تجربیات و تخصص 
های مدیران در مسیر توسعه استان بیان داشت: با همراهی 
همه می توان استان را به سمت توسعه و پیشرفت در 

زمینه های مختلف رهنمون ساخت.
صادقي اتخاذ تدابیر ساختاری در بخش هاي مدیریتی 
باید جرأت و جسارت  اضافه کرد:  و  دانست  را ضروري 
مدیران را در اتخاذ تصمیم های مهم افزایش دهیم تا شاهد 

رشدی جهشی در استان باشیم.
نماینده عالي دولت در استان با اشاره به کاهش کارایي 
تعدد اسناد راهبردی در شاخه های مختلف خاطر نشان 
کرد: باید با تجمیع این اسناد در قالب سند های تخصصی 
واحد و مطابق با تخصص های بومی کارساز بودن آنها را 

افزایش دهیم.
استاندار قم همچنین حضور بخش خصوصی و سرمایه 
گذاران را ظرفیتی مناسب در استان دانست و ادامه داد: 

تسهیل در امر سرمایه گذاری و ایجاد راهکارهای مناسب 
از این ظرفیت  برای رفع موانع موجود برای بهره بردن 

ضروری است.
قم  رئیس شورای شهر  بیاتی  این جلسه  ابتدای  در 
ضمن تبریك انتصاب صادقی بعنوان استاندار قم، اطلاعاتی 
پیرامون اعضای شورای شهر دوره چهارم ارائه داد و افزود: 
همکاری و همدلی شورای شهر و استانداری در حصول 

نتایج و ارائه خدمات به مردم نقشی اساسی دارد.
در ادامه نیز اعضای شورای شهر قم با مطرح کردن 
نظرات و پیشنهادهای خود در مورد مسائل شهر قم در 
حوزه هایی چون: توسعه علوم انسانی و مبانی فرهنگی 
های  آسیب  و  عفاف  و  جوانان، حجاب  اشتغال  استان، 
اجتماعی  فرهنگی بانوان، تسهیل فرآیندهای سرمایه 
و  زیست  محیط  به  توجه  سبز،  فضای  توسعه  گذاری، 

مباحث معماری اسلامی در سطح شهر بیان نمودند.

ترافیک  و  نقل  و  حمل  سازمان  سرپرست 
شهرداري قم از نصب 150 دوربین کنترل ترافیک 

در قم تا پایان سال خبر داد.
حسین شعبان زاده اظهار کرد: ترافیك قم به سمت 
خودش  تلاش  تمام  شهرداري  و  مي رود  پیش  خوبي 
را خواهد کرد تا بهترین امکانات را در بخش ترافیکي 
استفاده کند و ما به دنبال هوشمند سازي خیابان هاي 

قم هستیم.
وي افزود:  در همین راستا تا پایان سال 15۰ دوربین 
در تمام خیابان هاي قم نصب خواهد شد که از لحاظ رواني 
براي رانندگان آثار مثبتي خواهد داشت و موجب مي شود 
تا رانندگان پلیس را در کنار خود احساس کنند و قوانین 
راهنمایي و رانندگي را بیشتر رعایت کنند و یك شهر 

منظم و به دور از حادثه براي قم ایجاد خواهد شد.
سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداري قم 

درباره با چراغ قرمزهایي که در میادین شهر نصب شده 
است توضیح داد و گفت: میدان قوانین خاص خود را دارد 
و نیازي به چراغ ندارد و شخصا با این کار موافق نبوده ام و 
این امر در شوراي ترافیك استان مصوب شده است و به 
سلیقه اعضاي شورا این کار براي روان سازي ترافیك در قم 
به تصویب رسیده است و البته در آینده این میادین به چهار 

راه تبدیل خواهد شد.
شعبان زاده بیان کرد: این کار در شهرهاي بزرگ کشور 
در میدان هاي بزرگ شهر انجام شده است و قم هم به 

تقلید از این شهرها این کار را انجام داده است.
وي به موضوع پارکینگ ها در قم هم اشاره کرد و گفت: 
تعدادي پارکینگ رو باز در قم مشغول به فعالیت هستند و 
دو پارکینگ در حرم مطهر قرار داشته و تا دو سال آینده 
پارکینگ شهید کاظمي در صفاییه به بهره برداري خواهد 
رسید که هشت هزار خودرو را در خود جاي خواهد داد و 

قرار است 12 پارکینگ رو باز در قم به بهره برداري برسد 
که کارهاي آن در حال انجام است.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداري قم 
تاکید کرد: در هر جایي از سطح شهر که فضایي مناسب 
داشته باشیم پارکینگ را احداث خواهیم کرد و این توان 
در شهرداري قم وجود دارد تا رفاه و آسایش مردم قم را 

ایجاد کند.
وي درباره یك طرفه شدن خیابان ها گفت: بعضي از 
خیابان هاي قم به علت ازدیاد ماشین ها جوابگوي این تعداد 
خودرو نبودند و ما مجبور شدیم براي تسهیل در رفت و 
آمد وسایل نقلیه این خیابانها را یك طرفه کنیم و شاید 
این طرح در بعضي نقاط طولاني شدن مسیر را ایجاد کند 
اما موجب روان سازي ترافیك شده و شهرداري به نفع 
رانندگان تصمیم گرفته و با این اقدام از سوانح و حادثه ها 

کاسته مي شود.

صادقی در جمع اعضای شورای اسلامی استان قم

مدیران با جرات و جسارت تصمیم بگیرند

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداري قم خبرداد:

نصب 150 دوربین کنترل ترافیک در قم تا پایان سال

سرمقاله
حیات جدیدی 

در کالبد اصلاحات
کمتر از هفت ماه دیگر ، عرصه سیاست داخلی کشور 
باز شاهد رخداد سیاسی دیگری است که می تواند بعنوان 
بخش پایانی حماسه 24 خرداد 92 باشد . انتخابات مجلس 

دهم را می توان بخش پایانی پروسه بازگردانیدن فضای سیاسی داخلی به عقلانیت و محو 
تفکر افراطی و انحرافی دانست . تفکر باز مانده از دوره هشت ساله پیش از دولت تدبیر و 
امید هنوز در مجلس شورای اسلامی بازماندگانی دارد که در مقابل اراده مردم همچنان 
صف آرایی می نمایند و مقابل دولت گام  می نهند . اینان در مجلس نهم هرچه را در توان 
داشتند بکار بستند تا مانع از برآمدن دولت تدبیر و امید شوند و زمانیکه در روز 24 خرداد از 
مردم سیلی سخت بی اعتمادی خوردند ، بجای درس گرفتن از شکست ها و ناکامی های 
خویش ، در صدد انتقام گیری از منتخب مردم برآمدند و همه همت خود را صرف جمع 
آوری امضا برای استیضاح های سیاسی، طرح سوال،بیان تذکرات غیر ضروری و در یك 

کلام ساقط و ناکارآمد کردن دولت کردند .
همچون همیشه اصلاح طلبان با تکیه بر صندوق رای ،در حال آماده شدن برای ورود به 
عرصه انتخابات مجلس می شوند؛ انتخاباتی که می تواند حیات جدیدی در کالبد اصلاحات 
بدمد. در شرایطی که جناح اصولگرا در گذار و تلاش برای  وحدت و همگرایی مانده 
است و جریان هایی مثل پایداری و نیز یاران محمود احمدی نژاد به عنوان مجهول های 
اساسی معادله وحدت در جناح راست سیاسی ایران مطرحند، اصلاح طلبان حداقل از این 
نظر نگرانی کمتری دارند. اصلاح طلبان این روز ها با محوریت شورای مشورتی و شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات برنامه های خود برای انتخابات را تعیین می کنند.گذشته از 
طرح ریزی ساختاری و ساختمند نمودن فعالیت های انتخاباتی لازم است اصلاح طلبان به 
نحوه ی حضور در انتخابات مجلس نگاه ویژه ای داشته باشند. به نظر می رسد اگر گروه های 
اصلاح طلب یکپارچگی خود را حفظ کنند، مجلس آینده مجلسی هماهنگ با دولت خواهد 
بود. در انتخابات اگر گروه هایی که در طیف اصلاح طلبان می گنجند همانند سال 92 وحدت 
و یکپارچگی خود را حفظ نمایند، می توانند موفقیت خود را در تعیین مجلسی همراه دولت 

جهت تحقق وعده های آن رقم بزنند.
لازمه این موفقیت آن است که تشکل های اصلاح طلب برنامه ریزی خوب و هماهنگی 
را در قالب های مختلف برای انتخابات در پیش گیرند. لازم است سمت و سوی فعالیت های 
انتخاباتی به گونه ای باشد که در پایان یك لیست واحد به عنوان همه اعضا و تشکل های 
اصلاح طلب اعلام شود. تجربه ای که در انتخابات ریاست جمهوری رقم خورد و نهایتا 
اصلاح طلبان توانستند اجماع کنند، بر خلاف مجموعه اصولگرایان که با تعدد کاندیدا در 
انتخابات ریاست جمهوری حضور پیدا کردند ، اصلاح طلبان از یك نامزد واحدحمایت 
کردند و همین تجربه را می بایست درانتخابات مجلس نیز عملی نمایند. کار دشواری است 

ولی شدنی است.
در کنار روند وحدت به عنوان محوری ترین راهبرد اصلاح طلبان در انتخابات ، وحدت با 
نیروهای معتدل نیزفاکتور مناسبی است که نباید از نظر دور داشت ؛ اگر شرایط به گونه ای 
رقم بخورد که نیاز باشد بین جامعه اصلاح طلب و اعتدالگرایان و آن هایی که نگاه عقلانی 
دارند همگرایی هایی ایجاد شود که در انتخابات نتیجه بهتری به وجود بیاید به ویژه اگر 
شرایط طوری باشد که خوف و ترس از غلبه جریان افراطی و انحرافی به وجود بیاید شایسته 
است یك همگرایی نانوشته و به عنوان ائتلاف غیر رسمی ،خردمندان و دلسوزان نظام را بهم 

برساند که البته امری میمون و مبارک است.
به نظر می رسد تعامل اصلاح طلبان با اعتدالگرایان، سبب می شود فضای کلی مجلس 
دهم در جهت اصلاح طلبی اعتدالگرایانه ودر نهایت کمك و حمایت از دولت تدبیر و 
امید شکل بگیرد که بی گمان آثار شکل گیری چنین مجلسی ، تقویت نظام ، بهبود 
شرایط اقتصادی و معیشت مردم خواهد بود و در یك کلام مجلس دوباره به راس امور بر 
خواهد گشت . به خاطر داشته باشیم که این تعامل احتمالی به هیچ روی، خوشایند جناح 
انحرافی و افراطیون اصولگرایی نیست و اینان نهایت تلاش خویش را برای تخطئه نگاه 
اصلاح طلبان درباره یارگیری از راستی های معتدل بکار می گیرند که این رویکرد بیانگر 
آن است که جریان انحرافی و افراطی علاوه بر دغدغه های خود درباره وحدت و همگرایی، 
به شدت نگران حضور قوی اصلاح طلبان در انتخابات مجلس نیز هستند؛ نگرانی که البته 

بیجا نخواهد بود .

علی ایاز
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آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,874,000یک مثقال طلا

894,320یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,730,000سکه بهار آزاد ی

8,740,000سکه امامی

4,750,000نیم سکه

2,660,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 32,400,000پژو 

SLX 405 32,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,200,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

قانونی که در خدمات خودرویی اجرا نمی شود
براس�اس ارزیابی صورت گرفته، شرکتهای ارائه دهنده خدمات پس از فروش 
خودرو در کشور الزامات آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان 

خودرو را به طور کامل اجرایی نکرده اند.
 شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران ارزیابی خود از عملکرد شرکت های ارائه دهنده 
خدمات پس از فروش خودروهای داخلی و خارجی در کشور در سال 1393 را منتشر کرده 
است.  براساس نتایج این ارزیابی مشخص شده که "سیستم خدمات پس از فروش خودرو 
در هیچ یك از شرکت های تحت ارزیابی با الزامات آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان خودرو انطباق کامل ندارد".  در این ارزیابی مشخص شده که شرکتهای 
ــس از فروش خودرو برخی از مهمترین موارد مطرح در آیین نامه  ــه دهنده خدمات پ ارائ
اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو را اجرایی نکرده اند.  مواردی چون 
"پرداخت خسارت خواب خودرو"، "اجرای دقیق الزامات دوره ضمانت خودرو" و "تعویض 
ــودرو در صورت تکرار عیب" از مهمترین موضوعات مطرح در قانون حمایت از حقوق  خ
ــت که در فهرست خدمات شرکتهای خدمات پس از فروش  مصرف کنندگان خودرو اس
خودرو مغفول مانده است.  این وضعیت در حالی است که براساس قانون، در صورتی که 
خودرویی در دوران گارانتی به دلایلی چون کمبود قطعه و غیره به مدتی بیش از 48 ساعت 
در نمایندگی مجاز خدمات پس از فروش شرکت عرضه کننده خودرو متوقف شود، شرکت 
مربوطه موظف به پرداخت خسارت خواب خودرو به صورت روزشمار است.  همچنین اگر 
خودرویی در دوران گارانتی مراجعات مکرر به نمایندگی خدمات پس از فروش عرضه کننده 
خودرو برای رفع عیب داشته باشد و عیب حل نشود، شرکت عرضه کننده خودرو موظف به 
تعویض خودرو و ارائه خودروی جایگزین به مالك آن است.  اجرا نشدن برخی مفاد قانونی 
از سوی شرکتهای ارائه دهنده خدمات پس از فروش خودروهای داخلی و وارداتی در کشور 
در حالی است که طبق قانون، وزارت صنعت، معدن و تجارت مسوولیت نظارت بر حسن 
اجرای آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو از سوی شرکتهای 

ارائه دهنده خدمات پس از فروش خودرو در کشور را بر عهده دارد.

در حالی که محاسبه نرخ تورم یکی از ملاک های تعیین مزد 
به شمار می رود مقامات کارگری می گویند که هنگام تعیین 
دستمزد هیچگاه نرخ واقعی تورم لحاظ نمی شود و بین آنچه 
کارگران در جامعه می بینند و آنچه در زندگی خود لمس 

می کنند تفاوت بسیاری است.
 "دستمزد" یکی از موضوعات چالش برانگیز حوزه اشتغال و بازار 
کار کشور و از اصلی ترین دغدغه های جامعه کارگری به شمار می رود؛ 
دغدغه ای که به گفته تحلیلگران بازار کار رضایت خاطر کارگران 
را فراهم نکرده و نگرانی از نحوه گذران زندگی و تامین معیشت 
خانوارهای کارگری را به دنبال داشته است. آنها می گویند حقوق و 
دستمزدی که کارگران با شرایط فعلی می گیرند یك هفته دوام نمی 
آورد و تنها صرف هزینه های مسکن، خوراک، ایاب و ذهاب و تحصیل 
آنها می شود. به گفته فتح الله بیات  رییس اتحادیه کارگران قراردادی 
و پیمانی کشور  بیش از 6۰ درصد درآمد کارگران صرف هزینه های 
بخش مسکن می شود و دریافتی آنها دیگر کفاف هزینه های زندگی 

خانوارهای کارگری را نمی دهد.
مسکن یک سوم هزینه  زندگی کارگران را می بلعد

وی می افزاید: اگر چه تامین مسکن وظیفه دولت است و کارفرمایان 
با  می توانند  اما  می کشند  کنار  مسوولیت  این  بار  زیر  از  را  خود 

پرداخت های نقدی نیروی کار خود را دلگرم و حمایت کنند.
بیات می گوید: متاسفانه در بحث دستمزد موضوع مهم مسکن دیده 
نشده و حق مسکن کارگران هم که 2۰ هزار تومان بالا می رود از 

تصویب آن جلوگیری می شود.
اما هزینه های مسکن با وجود آنکه بخش اعظمی از دریافتی کارگران 
را می بلعد تنها یك سوم هزینه های سبد زندگی خانوارهای کارگری 
است و هزینه های دارو، درمان و خورد و خوراک در ردیف های بعدی 
قرار دارند لذا برای آنکه جبران مافات شود و کارگران با شرایط فعلی 
قادر به ادامه زندگی باشند باید یك برنامه ریزی جامع در خصوص 

حقوق و دستمزد صورت گیرد و دریافتی کارگران افزایش یابد.
غلامرضا عباسی  رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
کشور  بر ضرورت بالا بردن دریافتی کارگران تاکید کرده و می گوید: 

دریافتی کارگران آن قدر نیست که بتوانند از عهده هزینه های بالای 
زندگی بر بیایند به همین دلیل قدرت خرید آنها همواره پایین است.

وی پیشنهاد می کند: حقوق و دستمزد کارگران در یك برنامه ریزی 
5 ساله افزایش یابد تا هم کارفرمایان و کارگاهها به سودآوری و 

بهره وری دست یابند و هم کارگران به لحاظ مالی توانمند شوند.
عباسی می گوید: اگر یك جدول پنج ساله برای افزایش و ترمیم 
حقوق کارگران پیش بینی شود هم به بالا رفتن روحیه کارگران کمك 
می کند و هم کارفرمایان را به پویایی، بهره وری و سودآوری می رساند.

چندی قبل سازمان همکاری اقتصادی و توسعه به بررسی حداقل 
دستمزدهای جهانی کارگران دنیا پرداخته بود. در این گزارش بالاترین 
دستمزدها به کشور استرالیا با 31 هزار تومان معادل 9 دلار و 54 
سنت در ساعت و لوکزامبورگ با 3۰ هزار تومان معادل 9 دلار و 
24 سنت در ساعت اختصاص داشت و پایین ترین دستمزد متعلق 

به کشور مکزیك با 1.۰1 دلار معادل 33۰۰ تومان در ساعت بود.
حال با مقایسه کشور مکزیك به عنوان دارنده کمترین دستمزد 
در میان کشورهای عضو سازمان همکاری اقتصادی و توسعه و ایران، 
می توان حداقل دستمزد کارگر ایرانی به ازای هر ساعت را به دست 

آورد.
حداقل حقوق ماهانه یك کارگر ایرانی بر مبنای مصوب وزارت کار، 
۷8۰ هزار تومان تعیین شده که با در نظر گرفتن 44 ساعت کار 
هفتگی و 2294 ساعت کار سالانه، متوسط ساعت کاری کارگران 
191 ساعت در ماه می شود. حال با در نظر گرفتن حقوق ماهانه ۷8۰ 
هزار تومان و متوسط کار ماهانه 191 ساعت،  درآمد یك کارگر ایرانی 
4۰۰۰ تومان معادل 1.3 دلار در ساعت خواهد بود که در سطح 

اندکی بالاتر از مکزیك قرار دارد.
رحمت الله پور موسی  دبیرکل کانون عالی شوراهای اسلامی کار 
کشور  با ابراز تاسف از اینکه ایران در ردیف کشورهای دارای دستمزد 
پایین قرار دارد، می گوید: امروز تولید و صنعت ایرانی به شکوفایی 
رسیده و قابل رقابت با بسیاری از تولیدات خارجی است اما جای سوال 
است که چرا با داشتن نیروی کار متخصص و ماهر و منابع و ذخایر 
عظیمی که داریم با کشورهایی مقایسه می شویم که در پایین ترین 

سطح از حقوق و دستمزد قرار دارند.
پایین بودن دستمزد، موجب گسترش حوادث کار می شود

او سهم مزد در قیمت تمام شده را بین 5 تا ۷ درصد دانسته و با 
هشدار نسبت به پیامدهای اجتماعی پایین بودن دستمزد، می گوید: 
نیروی کاری که دستمزدش پایین باشد در اولین گام ناچار است برای 
امرار معاش خود و خانواده وقت و انرژی بیشتری را در بیرون از خانه 
صرف کند لذا یا به شغل  دوم و سوم روی می آ ورد یا به شیفت های 
طولانی کار تن می دهد که در هر دو حال پیامدهای زیانباری به دنبال 

دارد.
به گفته دبیرکل کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور، نیروی کار 
ایرانی با روی آ وردن به شغل دوم عملا فرصت اشتغال را از فرد دیگر 
می گیرد و همین امر به افزایش نرخ بیکاری در جامعه منجر می شود.

 اظهارات مقامات کارگری نسبت به پایین بودن حقوق و دستمزد 
کارگران در ایران در حالی مطرح می شود که با وجود آنکه دستمزد 
سال 94 کارگران بالاتر از نرخ تورم و 1۷ درصد تصویب شد اما به 
گفته کارگران تغییر محسوسی در بهبود وضع معیشت خانوارهای 
کارگری به وجود نیامد به نحوی که افزایش 1۷ درصدی حداقل مزد 
هم نتوانست کمکی به ارتقای سطح معیشت و افزایش توان خرید 
کارگران بیانجامد و این امر نشان از فاصله بسیار میان حداقل دستمزد 

و رقم واقعی سبد هزینه کارگران دارد.
کارشناسان بر این باورند که مزد کارگران در هیچ سالی به طور 
منطقی و منطبق با واقعیات تعیین نشده و همواره چند درصد با تورم 
حقیقی فاصله داشته است. آنها وقوع این امر را یکی از ایرادات وارده 
به نظام دستمزد در کشور می دانند و معتقدند: علیرغم آنکه ملاک 
تعیین دستمزد، ماده 41 قانون کار است اما در سنوات گذشته از این 
ماده قانونی تمکین نشده و مزد کارگران بر مبنای این ماده به طور 
دقیق تعیین نشده است تا آنجا که دبیر کل کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگران ایران با انتقاد از پایین بودن حقوق و دستمزد کارگران 
می گوید: ما برخلاف کشورهای دیگر به ریال حقوق می گیریم در 
مقابل به دلار خرج می کنیم در حالی که در کشورهای دیگر حتی 
همسایه، کارگران به دلار حقوق می گیرند و درآمدشان به اندازه ای 

است که حتی می توانند از آن پس انداز کنند.
وی با اشاره به پایین بودن رتبه ایران در رده بندی پرداخت حقوق 
و دستمزد، می گوید: متاسفانه در بحث حقوق و دستمزدی که به 
کارگران می دهیم در بین کشورهای دنیا در رده های آخر قرار داریم و 
این امر می طلبد که یك الگو و مدل مشخص را برای ارتقای دستمزد 

کارگران پیش بینی کنیم و وزارت کار در این امر پیشقدم شود.
از نگاه دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور، پایین 
بودن دستمزد کارگران به تولید و اقتصاد لطمه می زند و کارگری 
که از دستمزد خود راضی نباشد انگیزه ای برای کار ندارد در حالی 
که رضایت از دستمزد، احساس مسوولیت و کارایی بیشتری بر کار 

حاکم می کند.
در حال حاضر بسیاری از کارفرمایان از پایین بودن بهره وری و 
کیفیت نازل تولید شکایت دارند در حالی که یکی از عوامل موثر در 
این زمینه پایین بودن دستمزد نیروی کار است و نبود انگیزه کار 
در محیط های صنعتی و گسترش حوادث ناشی از کار همه و همه 
از پایین بودن دستمزد سرچشمه می گیرد حال آنکه طی سالهای 
گذشته ملاک های تعیین دستمزد در قانون کار یعنی نرخ تورم بانك 
مرکزی و سبد هزینه خانوار آن طور که باید مورد توجه قرار نگرفته به 
گونه ای که بعضا دلایلی همچون رکود اقتصادی، تحریم های اقتصادی، 
کاهش تولید یا بدهکاری کارفرمایان مبنای برخی ملاحظات در تعیین 

مزد کارگران بوده است.
برخی کارشناسان بازار کار بر این باورند که برای نزدیك کردن 
دریافتی کارگران ایرانی با کارگران کشورهای دیگر که از حقوق و 
دستمزد مکفی برخوردارند، باید مدل ها و روشهایی که در آن کشورها 
دنبال می شود را مورد مطالعه قرار داد و در صورت موثر بودن با شرایط 
و نظام دستمزد کشور منطبق کرد و به کار گرفت، در مقابل عده ای 
دیگر تاکید دارند که اگر ماده 41 قانون کار به عنوان تنها مبنای 
تعیین دستمزد در کشور به درستی اجرا شود نیازی به الگوبرداری 
از کشورهای دیگر در بحث افزایش دستمزد نیست، در آن صورت 
شکاف بین حداقل مزد و سبد معیشت خانوارهای کارگری از بین رفته 

و دستمزد کارگران به سمت واقعی شدن خواهد رفت.

چرادریافتیواقعیکارگرانبالانمیرود؟

چراغ سبز دولت آمریکا یا بهانه ترساندن اروپایی ها

غول هواپیماسازی آمریکا به تهران می آید؟
ظرفیت بالقوه 80 میلیارد دلاری بازار هوایی ایران آنقدر برای شرکت های 
بین المللی وسوسه کننده شده که حتی می تواند دولت آمریکا را به میانه بازی 
بکشد و شاید اینجا نقطه ای است که ایران می تواند بین گزینه های بزرگ انتخاب 

کند.
باز شدن دوباره دروازه های تجاری اقتصاد ایران به روی کشورهای بین المللی عرصه 
تجاری جدیدی را باز کرده که با توجه به بحران های اقتصادی سال های گذشته و نبود 
رشد محسوس می تواند مساله ای غیرقابل چشم پوشی باشد.  باقی ماندن در لیست بازارهای 
اقتصادی ایران آنقدر مهم است که کشورهای مختلف اروپایی از سطح رییس جمهور و 
وزیر امور خارجه گرفته تا مقامات مختلف اقتصادی بسیج شده اند تا به بازاریابی در این 

عرصه بپردازند. 
از این رو کار تا جایی پیش رفته که ایران از چند هفته قبل سعی در روشن کردن شرایط 
بازار خود برای خارجی ها داشته و رسما اعلام کرده است با سنجش شرایط تمام گزینه ها و 
در نظر گرفتن اوضاع داخلی کشور نسبت به خرید وسایل حمل و نقل جدید اقدام می کند.

 یکی از مهم ترین کشورهایی که در طول ماه های گذشته سعی کرده اوضاع اقتصادی 
خود در ایران را بهبود بخشد کشور اروپایی فرانسه است. این کشور که بیشترین سهم را در 
شرکت هواپیماسازی اروپایی ایرباس دارد تلاش کرده با توجه مواضع نه چندان مثبتی که 
در مذاکرات هسته ای داشته در عرصه اقتصادی خود را به شکلی همه جانبه برای حضور در 
ایران آماده کند که این مساله با واکنش های مختلفی از سوی دولت ایران همراه بوده است.

 آخوندی در سفری که چند هفته قبل به کشور فرانسه داشت رسما به آنها اولتیماتوم داد 
که اگر رابطه خود را با ایران اصلاح نکنند در بازار بزرگی که بعد از تحریم ها به وجود می آید 
نقشی ندارند.  این هشدار به شدت از سوی فرانسوی ها جدی گرفته شده و کار را تا جایی 
پیش برده که رییس جمهوری این کشور و وزیر امور خارجه کابینه مستقیما در رابطه با 

بازار پس از ایران شروع به مذاکره کردند. 
دست بالای طرف ایرانی در مذاکرات اقتصادی چند روز گذشته باعث شده وزیر راه و 
شهرسازی ایران در جریان دیدار مستقیم خود با فابیوس در تهران اعلام کند که هر چند 
با توجه به سهم کلان ایرباس در ناوگان هوایی ایران قطعا مذاکرات با این شرکت اروپایی 
ادامه پیدا می کند اما این بدان معنا نیست که ایران دیگر شرکت های هواپیمایی را فراموش 
کرده و بوئینگ به عنوان غول هواپیماسازی آمریکای شمالی نیز همچنان جزو گزینه های 
ایران به حساب می آید.  آخوندی حتی پا را از این نیز فراتر گذاشته و اعلام کرده در آینده 
نزدیك نمایندگان شرکت  بوئینگ وارد تهران خواهند شد و در جریان مذاکرات دوجانبه 

درباره ورود به بازار ایران فکر خواهند کرد. 
هر چند با توجه به زمان چند ماهه باقیمانده به لغو قطعی تحریم ها و البته روشن نشدن 
ابعاد دقیق برنامه ایران برای نوسازی و بهسازی ناوگان هوایی خود هنوز نمی توان نسبت به 
میزان سهمی که غول های هوایی دارند اظهارنظر کرد، اما از هم اکنون می توان انتظار داشت 
که ایران به هیچ یك از شرکت ها و کشورهای غربی در این زمینه امتیاز خاصی نخواهد داد.

 شرکت بوئینگ که در طول هفته های گذشته بارها نسبت به از دست دادن بازار هوایی 
ایران ابراز نگرانی کرده و اعلام کرده در صورت چراغ سبز دولت آمریکا آمادگی لازم برای 
مذاکرات با ایرلاین های ایرانی را دارد می تواند با استفاده از نگاه همه جانبه طرف ایرانی 
سهمی از بازار را از آن خود کند. هر چند هنوز دولت آمریکا صحبت از دریافت مجوز از 
سوی این شرکت نکرده اما احتمال این وجود دارد که برای از دست نرفتن یك بازار چند 

1۰ میلیارد دلاری مجوزهای لازم در این زمینه صادر شود. 
باید دید آیا طبق اعلام وزیر راه در طول روزهای آینده پای نمایندگان شرکت بوئینگ 
پس از چندین دهه به ایران باز می شود یا شرکت های اروپایی می توانند با استفاده از 

مذاکرات همه جانبه خود گوی سبقت را از بوئینگ بربایند.

بازار برنج خارجی در قبضه هندی ها
وضعیت واردات برنج به کشور نشان می دهد که حجم واردات این محصول 
پرحاشیه در چهارماهه ابتدایی امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل 50 درصد 
کاهش یافته است و البته هندی ها نزدیک به 80 درصد این بازار را در اختیار 

دارند.
 در حالیکه انتقادات زیادی به واردات برنج و تاثیر آن در وضعیت کشت و ارزش برنج 
ایرانی وارد می شود، آمارها نشان می دهد که اگرچه واردات برنج در چهارماهه اول سال 
جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته نصف شده، اما همچنان این محصول جایگاه دوم 

خود را در بین اقلام عمده وارداتی حفظ کرده است.
یك سال از ممنوعیت واردات برنج می گذرد و وزارت کشاورزی نیز تاکید دارد که واردات 
برنج تحت کنترل این وزارتخانه قرار دارد، اما همچنان برنج جایگاهش را در لیست 1۰ قلم 

عمده وارداتی حفظ کرده و مانند پارسال در دومین رتبه واردات قرار دارد.
گزارش های گمرکی از میزان واردات برنج طی چهارمین ماه سال جاری نشان می دهد 
که واردات این محصول طی تیرماه 8۰ درصد کاهش یافته است به این ترتیب طی این ماه 

53 هزار تن برنج وارد کشور شد.
بر این اساس در تیرماه سال گذشته واردات برنج به کمتر از 2۷۰ هزار تن می رسید، 
اما در تیرماه امسال با کاهش 8۰ درصدی واردات برنج ارزش کل واردات این محصول به 
حدود 5۷ میلیون دلار کاهش یافت. آمارهای چهارماهه واردات برنج نیز حاکی از کاهش 
5۰ درصدی واردات برنج است، به این ترتیب که در چهارماهه اول امسال 291 هزارتن 

برنج با ارزش 3۰2 میلیون دلار وارد کشور شده است.
فهرست واردات گمرک نشان می دهد که در این مدت هند با صادرات بیش از 23۰ هزار 
تن برنج به ایران در بازار برنج های خارجی در کشور پیشتاز است. فروش برنج به ایران در 
این مدت برای هند 234 میلیون دلار یعنی حدود 666 میلیارد تومان ارز آوری داشته است.

دومین صادر کننده برنج به ایران پاکستان است که در این مدت 46.5 هزار تن برنج را با 
ارزش 58 میلیون دلار یعنی حدود 166 میلیارد تومان به ایران صادر کرده  است.

امارات، تایلند و ترکمنستان نیز از دیگر کشورهایی هستند که در این مدت به ایران برنج 
صادر کرده اند. همچنین طبق این آمارها متوسط قیمت هر کیلو برنج وارداتی به کشور با 

۰.3 دلار کاهش نسبت به سال قبل معادل یك دلار یعنی حدود 28۰۰ تومان است.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک 
قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
به استناد مدارک  و  براساس گزارش کارشناسان  را  قانون مذکور 

موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13936۰33۰۰۰1۰28۷84 شماره  رأی   1
139111443۰۰۰1۰۰3649آقای/ خانماحمد معقول فرزند حسین6دانگ 
یك باب ساختمان بمساحت 99 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
1۰924/6 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

ولی اله بیاتی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13936۰33۰۰۰1۰362۰2 شماره  رأی   2
139111443۰۰۰1۰۰3۷15 آقای/ خانم غلامحسین تقی زاده قمی فرزند 
علی6دانگ یك باب ساختمان  بمساحت 56/16 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 1۰349/2 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از 

علی تقی زاده قمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰64۰8  رأی   3 
رادفرزند  خرمی  محمد  خانم   / آقای   139111443۰۰۰1۰۰۷454
تقی6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 168/۰۷ متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11224 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946۰33۰۰۰1۰۰6536 شماره  رأی   4
139111443۰۰۰1۰۰669۰ آقای / خانم علیرضا عظیمی فرزند عظیم 
6دانگ یك باب ساختمان بمساحت ۷4/2۰ متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 1۰933/21۷و1۰934 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

عادی مع الواسطه از محمد صابری قمی . 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰5896  رأی    5
فرزند  مقدم  گرجی  اله  ولی  خانم   / آقای   139111443۰۰۰1۰۰65۰4
حسین6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 138 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 1۰281 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰6۰۰5  رأی    6
139111443۰۰۰1۰۰۷156 آقای / خانم محمد شکیبا منش فرزند علی 
6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 11۷ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 95۰8 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946۰33۰۰۰1۰۰5۷5۰ شماره  رأی   ۷
فرزند  زاده  افشاری  حسین  خانم   / آقای   139111443۰۰۰1۰۰649۰
بر روی  یوسفعلی6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 93/۰6 متر مربع 
قسمتی از پلاک ثبتی 1۰455 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
پرونده کلاسه  به  مربوط  شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰4948  رأی    8
139111443۰۰۰1۰۰۰516 آقای / خانم داود بیطرفان فرزند تقی6دانگ 
یك باب ساختمان بمساحت 138 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11135/1/63 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از سید احمد مدرسی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946۰33۰۰۰1۰۰8181 شماره  رأی   9
139111443۰۰۰1۰۰225۰ آقای / خانم محمد طالبی فرزند قلی3دانگ 
مشاع از 6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 12۰ متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11135/349 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از وراث میرزا عبداله توسلی .
 1۰ رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰8184 مربوط به پرونده کلاسه 
محمدی  سادات  معصومه  خانم   / آقای   139211443۰۰۰1۰۰14۰۰
حسینی نژاد فرزند آقا فخرا 3دانگ مشاع از 6دانگ یك باب ساختمان 
بمساحت 12۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11135/349 اصلی 
واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث میرزا عبداله 

توسلی . 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰5889   11
139111443۰۰۰1۰۰5۷38 آقای / خانم محمد علی عطار فرزند نجف 
6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 15۰ متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11121مکرر اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 
مع الواسطه از غلامرضا اسماعیلی جمکرانی احدی از وراث مرحوم حبیب 

اسماعیلی جمکرانی . 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰2523   12
139111443۰۰۰1۰۰4925 آقای / خانم مهدی آراسته فرزند غلامرضا 
6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 153/3 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 1۰4۰3 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13946۰33۰۰۰1۰۰6416 شماره  13رأی 
فرزند  فردوئی  رنجبر  تقی  خانم   / آقای   139111443۰۰۰1۰۰6422
رضا6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 65/36 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11191 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از مرحمت ولی. 
14  رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰8643 مربوط به پرونده کلاسه 
عباس  فرزند  کمیلی  محمد  خانم   / آقای   139111443۰۰۰1۰۰4544
6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 4۷ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 8184 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰8۷95   15
139111443۰۰۰1۰۰۷1۷8 آقای / خانم اسماعیل آقابابائی بنی فرزند 
نصرت الله6دانگ یك باب ساختمان بمساحت ۷۷/5۰ متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 1۰933/14۰و1۰934 اصلی واقع در بخش1 ثبت 

قم خریداری عادی از بانو فاطمه فرقانی.
پرونده کلاسه  به  مربوط  شماره 13936۰33۰۰۰1۰36288   16رأی 
139111443۰۰۰1۰۰39۰3 آقای / خانم قاسمعلی جعفری نژاد فرزند 
عبداله 3دانگ مشاع از 6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 1۰5 متر مربع 
بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰2۷5 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 

پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 13936۰33۰۰۰1۰36289   1۷
علی  جوهری  زهرا  فاطمه  خانم   / آقای   139311443۰۰۰1۰۰1۰98
آبادیفرزند محمد جعفر3دانگ مشاع از 6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 
1۰5 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰2۷5 اصلی واقع در بخش1 

ثبت قم خریداری سند رسمی.
 18 رأی شماره 13936۰33۰۰۰1۰36۷92 مربوط به پرونده کلاسه 
فرزند  یزدی  مداحی  / خانم محمود  آقای   139111443۰۰۰1۰۰4489
غلامعلی 6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 11۷/۷۰ متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 9439 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
پرونده کلاسه  به  مربوط   19رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰5339 
کرامت  فرزند  مرادی  ابراهیم  / خانم  آقای   139111443۰۰۰1۰۰3۷81
6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 98/95 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 1/245 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از سید مجید راوند احدی از وراث سید نصراله راوند.
 2۰ رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰23۰6 مربوط به پرونده کلاسه 
139111443۰۰۰1۰۰۰649 آقای / خانم مریم رمه چی فرزند محمد علی 
6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 2۷1/4۰ متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 1۰889 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰934۰   21
139111443۰۰۰2۰۰۰55۰ آقای / خانم داود متقیان نژاد فرزند شکراله 
6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 83/۷5 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 1۰46۷ اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از محمود محمد بیگی . 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 13936۰33۰۰۰1۰32814   22
فرزند  خلیلی  ابوالقاسم  خانم   / آقای   139111443۰۰۰1۰۰3591
غلام6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 154 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11121مکرر اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی. 
پرونده  به  مربوط   13946۰33۰۰۰1۰۰5۷46 شماره  رأی   23
فرزند  کریمی  زهرا  خانم   / آقای   139111443۰۰۰1۰۰543۰ کلاسه 
غلامعلی2دانگ مشاع از 6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 125/35 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 9433 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 
پرونده  به  مربوط   13946۰33۰۰۰1۰۰5۷4۷ شماره  رأی   24
فرزند  نایبی  / خانم غلامرضا  آقای  کلاسه 139111443۰۰۰1۰۰5432 
جانعلی4دانگ مشاع از 6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 125/35 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 9433 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰155۰   25
فرزند  زاده  قلی  ابوالفضل  خانم   / آقای   139111443۰۰۰1۰۰۰44۷
غلامرضا6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 498/68 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 1۰65۰ اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰598۰   26
فرزند  موخر  طلائی  علی  خانم   / آقای   139111443۰۰۰1۰۰4۷۷1
حسین6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 144 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 1۰2۷5 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از ابوالقاسم رنجبر.
 2۷ رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰۷942 مربوط به پرونده کلاسه 
139111443۰۰۰1۰۰811۰ آقای / خانم احمد شاه حمزه ءفرزند غلامعلی 
6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 15۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 1122۷ اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 28 رأی شماره 13936۰33۰۰۰1۰32118 مربوط به پرونده کلاسه 
139111443۰۰۰1۰۰4246 آقای / خانم سید رضا رضویان فرزند سید 
تقی 5دانگ مشاع از 6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 251/۷8 متر مربع 
بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰626 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 
پرونده  به  مربوط   13936۰33۰۰۰1۰3212۰ شماره  رأی   29
فرفرزند  شایانی  زهرا  خانم   / آقای  کلاسه 139311443۰۰۰1۰۰۰858 
عبداله1دانگ مشاع از 6دانگ یك باب ساختمان بمساحت 251/۷8 متر 
مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1۰626 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی. 
پرونده کلاسه  به  مربوط  رأی شماره 13946۰33۰۰۰1۰۰8۷61   3۰
139111443۰۰۰1۰۰۷384 آقای / خانم شهناز جزءخاتونی فرزند محمد 
حسین 6دانگ یك باب ساختمان بمساحت ۷۰ متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11285/346 اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از بانوان فاطمه و زهرا بیگدلی وراث حبیب اله بیگدلی. 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی 
نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/04/30
تاریخ انتشار دوم: 1394/05/14
  جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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آخرین خبرها از اردوی صبا پیش از هفته دوم لیگ برتر؛

انگیزه و نشاط صبایی ها برای مصاف با نفت
بازیکنان تیم فوتبال صبای قم این روزها با انگیزه و روحیه بالا خود را برای 
رویارویی با نفت تهران در هفته دوم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور آماده 

می کنند.
 بازیکنان تیم فوتبال صبای قم عصر دوازدهمین روز مردادماه خود را به مدت دو ساعت 
در زمین چمن مجموعه ورزشی خیریه عمل گردهم آمدند تا زیر نظر علی دایی و دیگر 

اعضای کادر فنی تمرینات خود را پیگیری کنند.
میناوند، سهراب  مهرداد  قم حضور  تمرین صبای  در حاشیه  توجه  نکته جالب 
بختیاری زاده و سعید عزیزیان، بازیکنان سابق تیم  ملی و استقلال و پرسپولیس بود که 
با علی دایی سرمربی تیم فوتبال صبای قم احوالپرسی  کردند و دقایقی با دایی گفت وگو 

کردند.
سپس تمرین تیم فوتبال صبای قم به محض علی دایی در زمین آغاز شد و محمد 
دایی، مهدی تارتار، ژلکو میاچ و محمدرضا مهران پور نیز هر یك کارهای تاکتیکی بازیکنان 
را در کنار دایی زیر نظر گرفتند تا صبا بیش از پیش خود را برای مصاف با نفت تهران 

آماده کند.
دروازه بان های صبای قم یعنی حامد لك، میلاد فراهانی و محمدرضا قدرتی پور نیز 

تمرینات خود را زیر نظر بهزاد غلامپور پیگیری کردند.
نکته مهم و قابل توجه تمرینات صبای قم نشاط و شادابی خاص بازیکنان در حین انجام 
کارها و برنامه های تاکتیکی است که نشان از روحیه بالای بازیکنان صبا برای مصاف هفته 

دوم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور با تیم فوتبال نفت تهران دارد.
امیرحسین صادقی بازیکن با تجربه و ملی پوش تیم فوتبال صبای قم که در هفته 
نخست مسابقات لیگ برتر به دلیل محرومیت غایب بود این روزها یکی از باانگیزه ترین 
نفرات تمرین صبا است و آمادگی خود را برای بازی هفته دوم مقابل نفت به خوبی ارائه 

می کند.
نکته جالب توجه این است که صادقی با وجود محرومیت در هفته نخست لیگ برتر، 
در حاشیه دیدار صبای قم و استقلال اهواز در کنار تیمش بود و حتی پیش از بازی صبای 
قم و استقلال اهواز در آخرین تمرین صبا نیز حضور داشت تا نشان بدهد که انگیزه زیادی 

برای حضور در ترکیب اصلی صبای قم دارد.
صبا در هفته نخست لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور سه بازیکن اخطاری نیز داشت 
اما همچنان نمی تواند از حضور مهدی  تارتار سرمربی فصل گذشته و مربی فعلی خود بر 
روی نیمکت بهره ببرد، چراکه تارتار در بازی برگشت صبای قم و نفت تهران از فصل 
گذشته مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور از سوی داور مسابقه از زمین اخراج 

شد و به دنبال آن باید دو جلسه محرومیت را سپری کند.
تارتار در دیدار صبای قم و استقلال اهواز در هفته نخست فصل جدید مسابقات لیگ 
برتر فوتبال باشگاه های کشور نخستین جلسه محرومیت خود را سپری کرد و از جایگاه 
بازی صبای قم در مقابل آبی های اهواز را نظاره کرد اما در هفته دوم برابر نفت تهران باید 

دیگر جلسه محرومیت خود را پشت سر بگذارد.

به دنبال ناکامی در رقابت های بین المللی کره جنوبی؛

محرومیت تکواندوکار قمی از حضور در
 جام بین المللی گرندپریکس

تکواندوکار مطرح استان قم با دنبال ناکامی در کسب مدال از رقابت های 
بین المللی کره جنوبی شانس همراهی تیم ملی کشورمان در مسابقات جام 

گرندپریکس را از دست داد.
تنها نماینده تکواندو استان قم در اردوی تیم ملی اعزامی کشورمان به رقابت های 
بین المللی تکواندو در کشور کره جنوبی سیدمحمد رفیعی بود که با بداقبالی نتوانست 

از وزن پنجم این مسابقات با دست پر به کشورمان بازگردد. 
این در حالی است که رفیعی پیش از اعزام به این پیکارها، به عنوان نماینده تکواندو 
ایران در مسابقات بین المللی هلند حضور یافته و موفق به کسب مقام نایب قهرمانی و 
نشان نقره شده بود اما ناکامی در رقابت های بین المللی کره جنوبی نام وی را از لیست تیم 

ملی اعزامی به مسابقات گرندپریکس حذف کرد.
 در شرایطی که با تصمیم کادر فنی تیم ملی تکواندو رده سنی بزرگسالان کشورمان، 
دور جدید تمرینات تیم ملی آغاز شده تا ملی پوشان مهیای حضور در مرحله نخست 
مسابقات جام گرندپریکس شوند دیگر خبری از سیدمحمد رفیعی نماینده تکواندو قم در 

تیم ملی نیست. 
با برنامه ریزی انجام شده از سوی فدراسیون تکواندو، پس از بازگشت هوگوپوشان 
از تورنمنت بین المللی آزاد کره جنوبی، اسامی دعوت شدگان به دور جدید تمرینات 
تیم ملی برای حضور در مرحله نخست مسابقات گرندپریکس اعلام شد و طی آن پنج 

تکواندوکار از جمع ملی پوشان جدا شدند.
 سرمربی تیم ملی تکواندوی کشورمان حذف نام پنج تن از تکواندوکاران از اردوهای 
تیم ملی را با توجه به میزان عملکرد بازیکنان و پیشرفت نفرات در مدت زمان حضور در 
اردوهای تیم ملی انجام داد زیرا زمان زیادی به برگزاری مسابقات گرندپریکس باقی نمانده 
است.  این رقابت ها از 1۰ روز دیگر آغاز خواهد شد و تمرکز کادر فنی تیم ملی ایران بر 
روی بازیکنان و همچنین بحث بودجه برای اردو و اعزام های تیم ملی است، به همین 
دلیل پنج تکواندوکار از جمع اردونشینان کنار رفتند و 11 نفر به دور جدید تمرینات تیم 

ملی دعوت شدند. 
بر این اساس آرمین هادی پور، محمد کاظمی، فرزان عاشورزاده، ابوالفضل یعقوبی، بهنام 
اسبقی، علیرضا نصرآزادانی، فرزاد ذوالقدری، مسعود حجی زواره، مهدی خدابخشی، امید 
عمیدی و سجاد مردانی تکواندوکاران دعوت شده به اردوی تیم ملی هستند و سروش 
احمدی، مهرداد نورمحمدی، سیدمحمد رفیعی، فرزاد عبداللهی و مرتضی شیری از جمع 
اردونشینان کنار رفتند.  این در شرایطی است که زمان باقی مانده تا پایان ماراتن کسب 
سهمیه المپیك ریو 2۰16، مسابقات گرندپریکس ها و تعدادی تورنمنت پیش روی تیم 
ملی قرار دارد و برای همین حضور نفرات کمتر در اردوهای تیم ملی، باعث تمرکز بیشتر 
کادر فنی خواهد شد.  موفقیت بزرگ به دست آمده برای تکواندو کشورمان در حال حاضر 
این است که در دو وزن سهمیه المپیك برای ایران قطعی شده و همچنان در دو وزن 
دیگر مبارزه ادامه دارد، نفراتی نیز که در کنار بازیکنان رنکینگ دار تیم ملی حضور دارند به 
منظور پشتوانه سازی تیم ملی هستند تا در هر وزن ضمن کسب سهمیه المپیك، نماینده 

دیگری هم در بین نفرات بیستم رنکینگ المپیك حضور داشته باشد.

چهارشنبه -چهاردهم مرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3784

رئیس هیئت پینگ پنگ استان قم خبر داد؛
راهیابی پینگ پنگ باز قم به جمع نفرات برتر کشور

رئیس هیئت پینگ پنگ اس�تان قم از قرار گرفتن ورزش�کار مستعد تنیس 
روی میز قم در بین برترین های مسابقات قهرمانی رده سنی نونهالان کشور خبر 

داد.
محمد عموئیان  اظهار کرد: تیم پسران هیئت پینگ پنگ استان قم با چهار بازیکن راهی 
رقابت های تنیس روی میز قهرمانی کشور شد و در تلاش برای کسب عناوین برتر این دوره 

از رقابت ها با حریفان خود به میدان رفت.
وی ادامه داد: محمدمعین منتظری موفق ترین چهره تیم اعزامی هیئت پینگ پنگ قم در 
این دوره از رقابت ها بود که خوشبختانه با نشان دادن توانایی و استعداد بالای خود در بین 
برترین ها قرار گرفت و در پایان رقابت های آزاد و رده بندی نونهالان کشور شاهد حضور وی 

در بین نفرات شاخص بودیم.
رئیس هیئت تنیس روی میز استان قم اضافه کرد: بر اساس برنامه ریزی فدراسیون تنیس 
روی میز کشورمان، مسابقات رده بندی قهرمانی رده سنی نونهالان کشور به میزبانی هیئت 

پینگ پنگ استان آذربایجان غربی و در مجموعه ورزشی ولایت شهر بناب برگزار شد.
وی با بیان اینکه این دوره از مسابقات با حضور 14 بازیکن در یك جدول دوره ای آغاز شد 
اضافه کرد: در پایان این مرحله از رقابت ها و بعد از انجام 13 دور مسابقه، رادین خیام با قبول 

تنها یك شکست و کسب 25 امتیاز عنوان قهرمانی مسابقات را کسب کرد.
عموئیان خاطرنشان کرد: در این مسابقات مبین علیپور از آذربایجان غربی تنها شکست 
خیام را رقم زد، ضمن اینکه علیرضا بابادی وند، مبین علی پور و محمدحسین پورموسوی 
بازیکنان 23 امتیازی  جدول مسابقات بودند که در نهایت علیرضا بابادی وند از خوزستان 
به مقام نایب قهرمانی رسید و مبین علی پور از تیم هیئت پینگ پنگ آذربایجان غربی در 

جایگاه سوم قرار گرفت.
وی یادآور شد: در این دوره از رقابت ها محمدامین صمدی بازیکن خردسال تهرانی که در 
یك رده سنی بالاتر به میدان رفته بود توانست با کسب 21 امتیاز رده پنجم این مسابقات 
رده بندی را به خود اختصاص دهد، ضمن اینکه امیرحسین شریفی از مرکزی، ایلیا جهان فر 
از کرمانشاه و کیارش زین العابدین از قزوین دیگر بازیکنانی بودند که توانستند با قرار گرفتن 

در رده های ششم تا هشتم در این دسته جایگاه خود را حفظ کنند.
رئیس هیئت پینگ پنگ استان قم بیان کرد: در بخش آزاد این دوره از رقابت ها که در 
سطحی بالا از نظر کمی و کیفی برگزار شد، 141 بازیکن از 25 استان حضور داشتند و 

در نهایت 11 بازیکن از این مسابقات به جدول رده بندی اصلی بازی ها راه پیدا کردند.
وی با بیان اینکه رادین خیام، علیرضا بابادی وند و محمدحسین پورموسوی بازیکنان دسته 
برتر دوره قبل بودند که در این مسابقات حضور داشتند، اضافه کرد: محمدمعین منتظری 
نماینده شایسته هیئت تنیس روی میز استان قم با قرار گرفتن در جایگاه یازدهم به جدول 
اصلی راه یافت، در حالی که این مسابقات با سرداوری کاظم ریوندی و یحیی لطف الله نسبی 
به مدت سه روز به میزبانی هیئت تنیس روی میز آذربایجان شرقی و در شهر بناب برگزار 

شد.

رئیس هیئت کشتی استان قم:

کشتی گیران قم صاحب 2 مدال مسابقات 
قهرمانی پیشکسوتان کشور شدند

رئیس هیئت کشتی استان قم از موفقیت نمایندگان این هیئت در کسب دو 
مدال ارزشمند از مسابقات کشتی قهرمانی پیشکسوتان کشور خبر داد.

ــاهد درخشش  ــنی مختلف ش ــاله در رده های س ــن حلوایی اظهار کرد: هر س محس
ــتی گیران قم در مسابقات قهرمانی کشور هستیم اما جالب است بدانید که به غیر  کش
از رده های نونهالان، نوجوانان، جوانان و بزرگسالان، در کشتی پیشکسوتان نیز مدال آور 

هستیم .
وی ادامه داد: حاصل نتایج خوب و قابل قبول کشتی گیران قم در مسابقات پیشکسوتان 
قهرمانی کشور، کسب مجوز حضور در مسابقات برون مرزی بوده و از قضا در رقابت هایی 
که در سطح جهانی در خارج از ایران برگزار شده نیز کشتی گیران قم پرفروغ و مدال آور 
بوده اند. رئیس هیئت کشتی استان قم اضافه کرد: امسال نیز رقابت های کشتی قهرمانی 
رده سنی پیشکسوتان در گروه های سنی مختلف بر اساس برنامه ریزی فدراسیون کشتی 
به میزبانی هیئت کشتی استان لرستان به انجام رسید و سرانجام با کسب دو مدال برای 
کشتی گیران قم به پایان رسید. وی با بیان اینکه در پایان این مسابقات مجموعا دو مدال 
به نمایندگان کشتی  قم اختصاص پیدا کرد یادآور شد: در حالی که این پیکارها در هر دو 
رشته آزاد و فرنگی به انجام رسید، کشتی گیران آزادکار پیشکسوت قم موفق به کسب یك 
نشان نقره و یك مدال برنز این رقابت ها شدند. حلوایی عنوان کرد: مسابقات کشتی آزاد 
قهرمانی رده سنی پیشکسوتان کشتی کشور در حالی با کسب دو مدال نقره و برنز برای 
تیم اعزامی هیئت کشتی قم همراه بود که یکی دیگر از نمایندگان هیئت کشتی قم نیز 
موفق به کسب مقام پنجم این دوره از پیکارها شد و مجموعا باید بگویم که سه نماینده قم 

بین پنج نفر برتر اوزان خود قرار گرفتند.
ــتی گیر از  ــنی B و در وزن 58 کیلوگرم که 28 کش ــان کرد: در گروه س وی خاطرنش
ــید  ــب عناوین برتر با یکدیگر به رقابت پرداختند، رش ــتان های مختلف برای کس اس
قلعه شاهین از تیم هیئت کشتی استان قم با شایستگی به دیدار پایانی و فینال این وزن 
راه پیدا کرد اما در این مسابقه نتوانست بر رقیب سرسخت خود غلبه کند و بدین ترتیب 

به مدال نقره و عنوان نایب قهرمانی این مسابقات دست یافت.
رئیس هیئت کشتی استان قم عنوان کرد: در این دوره از مسابقات ذبیح الله مطلبی در 
وزن 85 کیلوگرم گروه سنی A در حضور 28 رقیب خود توانست به مقام سومی و مدال 
برنز برسد، ضمن اینکه مقام پنجمی کسب شده برای تیم هیئت کشتی استان قم توسط 

شعبان علی زکوری در وزن 63 کیلوگرم گروه سنی D کسب شد.
وی بیان کرد: این پیکارها در حالی به انجام می رسد که تیم پیشکسوتان هیئت کشتی 
استان قم با نفرات کامل در دو رشته آزاد و فرنگی به این مسابقات اعزام شد و در اوزان 
مختلف بخت خود را برای کسب مدال و تکرار موفقیت های گذشته مورد آزمایش قرار 

داد.
ــور و انتخابی تیم ملی  ــتی آزاد و فرنگی قهرمانی کش ــی افزود: رقابت های کش حلوای
پیشکسوتان یادواره مرحوم دکتر ضیاء معینی رئیس اسبق انستیتو بین المللی کشتی به 
منظور شرکت در رقابت های جهانی 2۰15 به میزبانی هیئت کشتی استان لرستان برگزار 

شد و برترین ها شانس حضور در مسابقات جهانی را برای خود حفظ کردند.

درلیگ دوچرخه سواری کوهستان بانوان کشور؛

بانوان قمی باکسب 170 امتیاز سوم شدند
تیم بانوان هیئت دوچرخه س�واری قم در پایان س�ومین مرحله رقابت های 
لیگ کوهستان دوچرخه سواری بانوان باشگا ه های کشور رتبه سوم را به خود 

اختصاص داد.
سومین مرحله رقابت های لیگ کوهستان دوچرخه سواری باشگاه های کشور در بخش 
بانوان همانند مرحله دوم با موفقیت بانوان رکاب زن قم همراه بود و به واسطه کسب این 
موفقیت ها، تیم هیئت دوچرخه سواری قم جایگاه خود را در جدول رده بندی بهتر از قبل 

کرد.
بانوان رکا بزن به نمایندگی از هیئت دوچرخه سواری استان قم در حالی به این مرحله 
از مسابقات لیگ کوهستان باشگاه های کشور اعزام شدند که محبوبه اوحدی در مرحله 
دوم این مسابقات که به میزبانی شهرستان لاهیجان برگزار شد عنوان دوم بخش انفرادی 

را کسب کرده بود.
در شرایطی که نفرات با تجربه ای ترکیب تیم بانوان بزرگسال استان قم را در این مسابقات 
تشکیل می دادند و محبوبه اوحدی در رده سنی جوانان به عنوان شاخص ترین رکاب زن 
قم در مرحله قبل، تیم قم را در این مرحله از مسابقات همراهی می کرد تیم قم یك نایب 

قهرمانی انفرادی دیگر به دست آورد.
ــابقات محبوبه اوحدی در زمان یك دقیقه و 34 ثانیه و 58 صدم  در این مرحله از مس
ثانیه مسیر تعیین شده را رکاب زد و نایب قهرمان شد، در حالی که شیوا توکلی از تیم 
دوچرخه سواری فستوس کی تی ام با زمان یك دقیقه و چهار ثانیه و 4۷ صدم ثانیه رتبه 

نخست را از آن خود کرد.
ــومین مرحله  ــنی جوانان س ــته کراس کانتری رده س ــای رش ــدی رقابت ه در رده بن
ــگاه های کشور مریم ترکیب از تیم هیئت  ــواری کوهستان بانوان باش لیگ دوچرخه س
دوچرخه سواری استان اصفهان با زمان یك دقیقه و 38 ثانیه و 2۰ صدم ثانیه مقام سوم 

را به خود اختصاص داد.
در رده سنی بزرگسالان نیز تیم بانوان هیئت دوچرخه سواری قم یك نماینده در بین 
ــت در این رده سنی بهاره اسداللهی عضو تیم هیئت قم در رده سنی  پنج نفر برتر داش
بزرگسالان، این مرحله را با زمان یك دقیقه و 55 ثانیه و 4۷ صدم ثانیه رکاب زد و بدین 

ترتیب در مکان پنجم ایستاد.
تیم هیئت دوچرخه سواری قم در پایان مرحله سوم این رقابت ها با کسب 131 امتیاز 
از مجموع هر سه مرحله رقابت های رده های سنی جوانان و بزرگسالان بعد از تیم های 
فستوس کی تی ام 58۷ امتیازی، فستوس ترینکس 336 امتیازی، عقاب نیروی هوایی 
ــواری اصفهان 259 امتیازی در مکان چهارم جدول  318 امتیازی و هیئت دوچرخه س

رده بندی مسابقات لیگ کوهستان بانوان جای گرفته است.
ــوی دیگر در شرایطی که تیم بانوان هیئت دوچرخه سواری استان قم در مرحله  از س
نخست امتیازی کسب نکرده است اما در مرحله دوم و همچنین مرحله سوم موفق به 
کسب 85 امتیاز از هر مرحله شد و بدین ترتیب با کسب 1۷۰ امتیاز از مجموع هر سه 
مرحله رده سنی جوانان هم اکنون بعد از تیم های 359 امتیازی هیئت دوچرخه سواری 
اصفهان و 3۰۰ امتیازی فستوس  کی تی ام در مکان سوم ایستاده است و تیم های هیئت 
تهران با 85 امتیاز، اطلس اصفهان با 6۷ امتیاز، پالایشگاه شازند اراک با 61 امتیاز و تیم 

بدون امتیاز کندوان در مکان های چهارم تا هفتم حضور دارند .

مهدوی کیا: پیشنهاد من به جهانبخش آلکمار بود

وحیدهاشمیان: در کمیته انضباطی را ببندید!

کاپیتان سابق تیم  ملی می گوید آینده روشنی را برای علیرضا جهانبخش در 
فو تبا ل اروپا پیش بینی می کند.

مهدی مهدوی کیا پس از نایب قهرمانی تیمش در تورنمنت نروژ از این گفت که هدف از 
حضور در این تورنمنت کسب تجربه بوده است. او همچنین جهانبخش را یکی از استعدادهای 

بزرگ فو تبا ل ایران دانست.
 * اخبار موفقیت های تیم شما در دو تورنمنت اتریش و نروژ، فو تبا ل ایران را به 
آینده امیدوار کرده است. اگر موافق هستید با حضور تیم آکادمی کیا در تورنمنت 

نروژ و نایب قهرمانی این تیم آغاز کنیم.
  از ابتدای تشکیل این تیم، برنامه داشتیم هر چند ماه یك بار تیم را به تورنمنت های اروپایی 
ببریم. پس از حضور در تورنمنت اتریش، حضور در مسابقات نروژ را بر نامه ریزی کردیم و در 
حالی که تیم ما دو رده سنی کوچك تر از سایر تیم های دیگر بود توانستیم به نایب قهرمانی 
برسیم. بازیکنان ما در این تورنمنت بسیار با غیرت بازی کردند و تا فینال بالا آمدند. البته نتیجه  
برای ما اهمیت زیادی نداشت و تنها می خواستیم بازیکنان تجربه خوبی کسب کنند. بازی با 

بازیکنانی که دو رده سنی بالاتر از بازیکنان ما بودند یك تجربه بسیار خوبی بود.
 * نسبت به تورنمنت اتریش چقدر تیم "کیا" پیشرفت داشت؟

  اگر بخواهم مقایسه کنم باید بگویم تیم ما پیشرفت بسیار محسوسی نسبت به تورنمنت 
نخست داشت. اگر با این سطح از فو تبا ل به اتریش می رفتیم حتما قهرمان می شدیم، چرا که 
هم بازیکنان بیشتر در اردو بودند و هم با تجربه تر شده بودند. واقعیت این است که تورنمنت 

نروژ سطح بالایی داشت، اما بازیکنان پس از گذراندن تورنمنت اتریش با تجربه شده بودند.
 * تصاویری که از نروژ به دست رسانه های ایرانی می رسید نشان می داد که این 
بازیکنان با وجود سن و سال کم شان برای رسیدن به موفقیت بسیار تهییج شده 
بودند. قطعا کار بر روی مسائل ذهنی و روانی بازیکنانی کم سن و سال کار سختی 

است که شما و همکارانتان انجام می دهید. 
 به  هر  حال این بازیکنان ایرانی اند و غیرت در خونشان است. جدا از مسائل فنی در تیم مان 
بر روی مسائل اخلاقی و عشق به وطن خیلی کار می کنیم. آنها هم تیم شان را بسیار دوست 
دارند و هم اینکه عاشقانه تمرین و بازی می کنند. تلاش کردیم به آنها یاد بدهیم که از این 
سن در کنار هم یك تیم باشند. آنها در این شرایط سنی با حضور در چنین تورنمنت هایی 
هم خوشحالی را تجربه می کنند و هم ناراحتی را و این خیلی خوب است که در این سن آنها 

همه چیز را تجربه می کنند. 
* بعد از حضور تیم کیا در تورنمنت اتریش برخی شائبه ها درباره مالکیت این تیم 
به وجود آمد. مثلا در آن زمان می گفتند که این تیم متعلق به آموزش و پرورش 

است. 

 مدیریت این تیم با خود ماست و شخصا کارها را اداره می کنیم. در دوره قبل در انتخاب 
بازیکنان از آموزش و پرورش کمك گرفتیم و باید از آنها تشکر کنیم. ضمن این که حتما به 
این همکاری ادامه خواهیم داد. به  هر  حال بازیکنانی که در تیم ما هستند دانش آ مو ز  هستند و 
ما ارتباطمان را با وزارت آموزش و پرورش حفظ خواهیم کرد. باید از دوستانی هم که به عنوان 
اسپانسر وارد کار شدند تشکر کنم. من دوست دارم که این همکاری ادامه پیدا کند و در نهایت 

هدف نهایی ما کمك به این بچه ها و شکوفا شدن استعدادهایشان است.
 * شاید این سوال کمی تکراری باشد، اما نمی شود آن را هم نپرسید. در میان 
بازیکنانی که در تیم تان حضور دارند آیا می شود انتظار بازیکنی مانند مهدی 

مهدوی کیا یا علی کریمی را داشت؟
  ما به دنبال این هستیم که این بازیکنان تجربه بین المللی به دست بیاورند و من بسیار به 
این بازیکنان امیدوار هستم. در تورنمنت اتریش که با حضور تیم های مطرحی همچون آژاکس، 
بایرن مونیخ، مونیخ 186۰ و ... برگزار شد بهترین بازیکن تورنمنت بازیکنی از تیم ما بود. در 
تورنمنت نروژ هم با وجود این که تیم ما دو رده سنی پایین تر بود بهترین بازیکن از تیم ما 
انتخاب شد. این نشان می دهد که بازیکنان ایرانی استعداد فراوانی دارند و من همان طور که 

گفتم به خیلی از این بازیکنان امیدوار هستم.
 * برنامه بعدی تیم کیا چیست؟

  از ابتدای تشکیل این تیم به دنبال این موضوع بودیم که هر سه، چهار ماه یك بار در یك 
تورنمنت حاضر شویم. می خواهیم در سال در چهار تورنمنت بین المللی شرکت کنیم و برنامه 

بعدی مان حضور در تورنمنت دیگر خواهد بود.
 * از هامبورگ برایمان بگویید، این که تجربه کار در تیم های پایه ای این تیم 

قدیمی چقدر برای مهدی مهدوی کیا لذت بخش است؟
  بعد از پایان فو تبا لم گفتم که من راهی را برای خودم در نظر گرفته ام و بهترین مکان برای 
من جایی بود که به آن خیلی علاقه داشتم. هامبورگ باشگاه سابق من است و این تیم را خیلی 
دوست دارم. آنها هم خیلی علاقمند بودند که من کار مربیگری ام را در این تیم آغاز کنم. کاری 
که ما در هامبورگ انجام می دهیم در فو تبا ل ایران تعریف نشده است. ما یك کار بسیار اصولی 
برای بالا بردن کیفیت تیم انجام می دهیم. یك مربی در بخش دفاعی کار می کند و من هم 
وظایف هجومی را بر عهده دارم. قرار است ما برنامه دقیق مان را تا رسیدن به هدف پیش ببریم. 
تعداد زیادی در کادر حضور دارند که ما باید کارمان را در نهایت هماهنگی انجام دهیم. من با 

کمال میل اکنون در هامبورگ مشغول به کار هستم. 
* یکی از خبرهای خوبی که در یکی، دو روز اخیر منتشر شده حضور علیرضا 
جهانبخش در تیم آلکمار هلند است. علیرضا گفته پیش از دادن پاسخ مثبت به تیم 
هلندی از شما مشورت گرفته است. به نظر می رسد جهانبخش راهی را طی می کند 

که شما در گذشته تجربه کرده اید.
  من واقعا برای علیرضا خیلی خوشحالم چون جدا از مسائل فو تبا لی او از نظر اخلاقی 
نیز بازیکن ویژه ای است. از دو، سه سال قبل با من مشورت می کرد و خیلی دوست داشت از 
تجربه ام استفاده کند. او هفته  پیش با من تماس گرفت و گفت که چند پیشنهاد از تیم های 
اروپایی دارد، اما من به خاطر تجربه ای که علیرضا در هلند کسب کرده بود و همین طور سابقه 
تیم آلکمار که جزو بهترین تیم های هلند است و همواره در لیگ های اروپایی حاضر است به 
او پیشنهاد دادم که آلکمار را انتخاب کند. به شخصه آینده خوبی را برای جهانبخش متصور 

هستم و امیدوارم که این تیم خوب هلندی سکوی پرتابی برای این بازیکن جوان باشد.
 * به عنوان سوال آخر هر چند که می دانیم به دلیل مشغله تان احتمالا هفته  اول 
لیگ را دنبال نکرده اید، می خواهیم نظرتان را درباره پر سپولیس فصل جدید بدانیم. 

به  هر  حال نمی شود با مهدوی کیا صحبت کرد و از او درباره پر سپولیس نپرسد. 
 همان طور که شما گفتید به دلیل مشغله و حضور در تورنمنت نروژ نتوانستم بازی های 
هفته  اول را ببینیم. درباره نقل و انتقالات و تیمی که این فصل پر سپولیس بسته نیز نمی توانم 
نظر بدهم، چرا که سرمربی تیم مسئولیت فنی را برعهده دارد. فکر می کنم مهم تر ین مساله 
برای هو اد ا ران و پیشکسوتان موفقیت پر سپولیس است و امیدوارم این فصل پر سپولیس به 

موفقیت برسد.

مهاجم سابق تیم ملی و پرسپولیس می گوید دوست 
دارد در ایران مربیگری کند اما معتقد است بی نظمی، 

بی برنامگی و فساد همچنان در فوتبال وجود دارد.
 وحید هاشمیان درباره فعالیت این روزهای خود، حضورش 
در همایش سالیانه مربیان فوتبال آلمان، طلبش از باشگاه 
پرسپولیس و کاهش تعداد لژیونرهای فوتبال ایران صحبت 

کرد.
 * از آخرین فعالیت های تان برایمان بگوئید و اینکه 

این روزها به چه کاری مشغول هستید؟
از یك دوره طولانی 1۰ ماهه  بعد  ماه پیش   من سه 
که تقریبا یك سال از من وقت گرفت، مدرک مربیگری 
پرولایسنس آلمان را گرفتم. قصد داشتم امسال در یك تیم 
باشگاهی کار کنم و با دو تیم هم مذاکراتی را انجام دادم که 
متاسفانه به نتیجه نرسید. الان هم دیگر همه تیم ها مربیان و 
بازیکنان شان را برای فصل بعد انتخاب کرده اند و باید صبر کنم 
و ببینم در آینده چه اتفاقی می افتد. فعلا در حال انجام یکی، 

دو فعالیت هستم که به فوتبال هم ارتباط دارد.
 * در همایش سالیانه مربیان آلمان در ولفسبورگ 

هم حضور داشتید.
 من هر سال به جز سال گذشته که در بوداپست بودم 
در این همایش حضور داشته ام. در این همایش تمام مربیانی 
که مدرک پرولایسنس را گرفته اند درباره مسائل روز فوتبال 
با یکدیگر صحبت می کنند. مثلا این بار راجع به آکادمی ای 
صحبت شد که قرار است برای تیم های ملی آلمان ساخته 
شود و همچنین نکات آموزشی از جمله اینکه یك مربی 

چطور باید مصاحبه کند.
* اینکه شما و مهدی مهدوی کیا متفاوت از سایر 
مربیان پا به این عرصه گذاشتید باعث شده در ایران 

نگاه مثبتی روی شما باشد.
 اینها همه اش شعار است. من که کارم را برای مربیگری 
از زمان بازیگری شروع کردم و وقتی هنوز بازیگری ام تمام 
نشده بود مدارک D و C را گرفتم. بعد از آن 15 ماه در 

لیگ های داخلی آلمان مربیگری کردم اما این مسائلی که شما 
می گوئید در ایران فقط در حد حرف است. تیم های پایه ملی 
ما مربیان شان کار اصولی نکردند و انتخابشان هم بر اساس 

ضوابط نبود.
را  پرسپولیس  بازی های  و  امسال  برتر  لیگ   *  

پیگیری می کنید؟ 
متاسفانه من در آن زمان در همایش بودم و بازی های لیگ 

برتر را ندیدم.
 * ماجرای طلبی که از باشگاه پرسپولیس داشتید 

به کجا رسید؟  
این مشکلی است که من چندین سال است دارم و ابتدا 
خواستم که به صورت دوستانه با باشگاه پرسپولیس آن را 
حل کنم و درخواست کردم که طلبم را پرداخت کنند اما 
مسئولان باشگاه گفتند که من بدهکارم. باشگاه در قرارداد 
قبول کرده بود که 5 درصد مالیات را پرداخت کند اما این 
کار را نکرد و خودم برای اینکه ممنوع الخروج نشوم مجبور 
شدم این 5 درصد را به همراه جریمه اش پرداخت کنم. در 
واقع من مالیات پولی که نگرفته بودم را پرداخت کردم. 
در عین حال آنها گفتند که من بدهکارم و این کار بسیار 
زشتی بود که مسئولان باشگاه پرسپولیس انجام دادند. پس 
از این اتفاق من مجبور شدم که از پرسپولیس شکایت کنم و 
فدراسیون فوتبال هم حق را به من داد. اما بعد از آن مسئولان 
پرسپولیس درخواست تجدیدنظر رای را دادند که پرونده 
به کمیته استیناف رفت و کمیته استیناف هم رای کمیته 
انضباطی را با توجه به مدارکی که من ارائه داده بودم تایید 
کرد. اما فدراسیون بی نظم و بی برنامه ما که اجازه می دهد 
تیم های بدهکار در لیگ شرکت کنند، رای خود را اجرا نکرد. 
خیلی جالب است کمیته انضباطی رایی داده که فدراسیون آن 
را اجرا نمی کند! خب پس اصلا چرا کمیته انضباطی داریم؟ 
در این کمیته را ببندید که خیال همه راحت شود. همین که 
رایی صادر می کنید که حقی برگردد اما آن رای را اجرا نمی 
کنید، این خودش بزرگترین فساد است. حالا دوستانی که 

می گویند در این فوتبال فساد وجود ندارد خودشان می دانند. 
من اخیرا برای طاهری هم نامه فرستادم و با جعفر کاشانی 
صحبت کردم اما هنوز چیزی حل نشده است. متاسفانه 
فوتبالیست ایرانی هرچقدر سر به زیرتر و آرام تر باشد بیشتر 

سرش کلاه می رود. این قانون فوتبال ماست.
 خیلی تاسف آور است که بازیکنی که چندین بازی ملی 
فوتبال کشورش زحمت کشیده  برای  آخر  روز  تا  و  دارد 
نهایتش به اینجا می رسد. مثل اینکه در این فوتبال هر چه 
بیشتر بی اخلاق باشی کارت بهتر راه می افتد. تنها امیدوارم 

این مشکل با تدبیر مدیرعامل پرسپولیس حل شود. 
ناراحت  ایران  فوتبال  از  که  این شرایط  با  * پس 
هستید اگر پیشنهادی باشد قبول نمی کنید در لیگ 

برتر سرمربیگری کنید؟
 فعلا با این وضعیت که سخت است اما ایران کشورم است 
و دوست دارم که در کشورم کار کنم. منتها فعلا نه پیشنهادی 

بوده و نه تصمیمی گرفته ام.
 * تعداد لژیونرهای ایران در اروپا کم شده است. 

علت را در چه می بینید؟
فکر  ما  است.  افت کرده  این چند سال  ما در  فوتبال   
می کردیم که بعد از جام جهانی تعداد بازیکنان بیشتری به 
اروپا می روند اما دیدیم که اینطور نشد. الان کشورهای ژاپن، 
کره جنوبی و چین بازیکنان بیشتری به اروپا می فرستند چرا 
که در کنار این ترانسفرها کار تبلیغات هم به سود آن باشگاه 
انجام می شود اما ایرانی ها این ویژگی را ندارند و مسلما کار 
سخت تر می شود. از سوی دیگر همین لژیونرهایی که در اروپا 
مشغول هستند هم دوست ندارند به ایران برگردند، چرا که 
کیفیت و امکانات اروپا را نمی توانند داشته باشند. باید مدتی 
صبر کنیم تا نسل فوتبال مان عوض شود. اولیور بیرهوف 
جمله خوبی گفت با این معنی که بازیکن بااستعداد خودش 
استعداد دارد اما مربی خوب و بزرگ باید ساخته شود. ما باید 
مربی سازی هم بکنیم و با چاپ مدرک و دوره های 45 روز 

نمی توانیم مربیان خوبی تربیت کنیم.

هر آنچه در برنامه نود گذشت

پروندهراهآهن-پیکانبینتیجهماند
 مخاطبان برنامه 90 استقلال را به عنوان تیمی که بهترین 
عملکرد را در فصل نقل و انتقالات داشته است، انتخاب کردند.

 استارت برنامه 9۰ در آغاز لیگ پانزدهم فوتبال ایران باردیگر زده 
شد و عادل فردوسی پور مجری این برنامه اتفاقات فوتبالی هفته اول 

لیگ برتر و فصل نقل و انتقالات را زیر ذره بین قرار داد.
 سوال نظرسنجی این برنامه به انتخاب برترین تیم در فصل نقل 
و انتقالات اختصاص داشت و مخاطبان برنامه 6 گزینه ) استقلال، 
پرسپولیس، تراکتورسازی، ذوب آهن، سپاهان و نفت( را پیش رو 

داشتند.
 در ادامه به آنالیز تیم های لیگ برتر در فصل نقل و انتقالات پرداخته 

شد و گزارشی در این باره پخش شد.
 تیم جوان شده استقلال و پرسپولیس و همچنین انتخاب سایپای 
مجید جلالی به عنوان پیرترین تیم لیگ برتر با خریدهایی که انجام 

داده مورد توجه است.
 خریدهای بازیکنان خارجی توسط تیم های پرسپولیس، استقلال 
و تراکتورسازی مورد ارزیابی قرار گرفت و بازی های این بازیکنان به 
تصویر کشیده شد تا مشخص شود در این فصل تیم های لیگ برتری 
بازیکنان باکیفیت تری را نسبت به سال های گذشته در اختیار گرفته اند.

در  برنامه  مجری  پور  فردوسی  و  شد  پخش  درجه  آیتم 9۰   
صحبت هایی به دکل های به سرقت رفته هم اشاره ای داشت.

 در ادامه گزارشی از بازی سیاه جامگان و استقلال پخش شد و 
پیروزی دو بر یك استقلال مقابل تیم مشهدی و حواشی آن به تصویر 

کشیده شد.
 دست ندادن محسن فروزان به مهدی رحمتی، عملکرد درخشان 
آرش برهانی که روی هر دو گل آبی پوشان پایتخت نقش داست و 
شکست غلامررضا عنایتی مقابل استقلال برای پنجمین سال متوالی 

هم از نکاتی بود که به آن اشاره شد.

دیدار پرسپولیس مقابل پدیده و تساوی قرمزپوشان با نتیجه دو 
بر دو در ورزشگاه آزادی مورد بررسی قرار داده شد و حواشی از این 

بازی پخش شد. 
در ادامه ارتباطی تصویری با علیرضا جهانبخش برقرار شد و وی 

درباره پیوستن به تیم AZ آلکمار صحبت هایی را مطرح کرد.
 علیرضا جهانبخش اظهار داشت: بعد از آنکه فصل قبل به اتمام 
رسید با مدیر برنامه هایم صحبت کردم پیشنهادات خوبی از لیگ های 
مطرح داشتم و گفته بودم که علاقه مند بودم در هلند بمانم و به 

مراحل بالاتر برسم. یکسری پیشنهادات وسوسه کننده داشتم و این 
باعث می شد تصمیم گیری ام سخت شود. خدا را شکر می کنم صبر 
کردم و در یکی از تیم های ریشه دار هلند که در هر فصل سوم یا 
چهارم می شود، جذب شدم. این تیم امسال در یورولیگ بازی می کند 
و خیلی خوشحالم که در AZ آلکمار کار می کنم امیدوارم عملکردم 

در نایمخن را در آلکمار هم داشته باشم.
 وی درباره اینکه در تیم جدیدش در چه پستی بازی خواهد کرد، 

گفت: من در آلکمار به عنوان بال راست حضور خواهم داشت. 
  مهاجم تیم ملی فوتبال ایران درباره وضعیت آسیب دیدگی از 
ناحیه زانویش گفت:خوشبختانه مصدومیتم برطرف شده است و دوره 
ریکاوری را می گذرانم و شرایط پایم خوب است از مردم می خواهم 

برایم دعا کنند تا بتوانم برای کشورم افتخارآفرین باشم. 
جهانبخش در انتهای صحبت هایش گفت: از نایمخن تشکر می کنم 
و 2 سال خوب با این تیم داشتم و امیدوارم در تیم جدیدم هم موفق 

باشم.
 وی درباره رقم انتقال به تیم آلکمار گفت: رقم انتقال از نایمخن به 

آلکمار در حدود 2 میلیون یورو بوده است. 
در ادامه گزارشی از انتخاب برترین های لیگ فوتبال توسط سازمان 
لیگ پخش شد و اشاره شد که تمام گزینه های به صورت عجیب و به 

نوعی دورهمی انتخاب شده است. 
مهدی تاج رئیس سازمان لیگ روی خط تلفنی برنامه 9۰ آمد و 

درباره انتخابات عجیب سازمان لیگ صحبت هایی را مطرح کرد.
 وی گفت: من صحبت های شما را قبول دارم، ما هیئت ژوری 
های  تیم  های  کاپیتان  کارشناسان،  نظرات  از   ، ندادیم  تشکیل 
ملی،اصحاب رسانه، مربیان و پیشکسوتان برای 16 آیتم از برترین های 
لیگ نظر خواستیم و ما فقط رای های آنها را جمع کردیم و اعلام 

کردیم ، من بیشتر به دنبال گرفتن پخش زنده از صدا و سیما بودم.
 تاج در ادامه درباره اینکه چرا رای هایی که افراد داده  بودند، رسانه ای 
نشد، گفت که انتخاب بازیکنان برتر درهمی نبوده است و دلیل اینکه 
آرا اعلام نشده است این بود که در فرم ها نوشته شده بود که رای های 

این افراد محفوظ خواهد بود و ما در این باره اشتباه کرده بودیم.
 وی در انتهای صحبت های خود عنوان کرد که طرح 9 نفره شدن 

نیمکت ذخیره ها به هیئت رئیسه ارائه شده است و در صورتی که 
تصویب شود ابلاغ خواهد شد.

 در ادامه ترین های هفته اول لیگ برتر فوتبال انتخاب شدند.
 پرونده جنجالی موتومبا بازیکن خارجی تیم فوتبال راه آهن مورد 

بررسی قرار گرفت.
 در ادامه شیعی و رحیمی مدیران عامل پیکان و راه آهن روی خط 
تلفنی برنامه آمدند و در ادامه محمدرضا کسرایی مسئول امور بین 

الملل سازمان لیگ هم میهمان تلفنی برنامه بود.
 شیعی عنوان کرد: مدارک موتومبا تقلبی بوده و ما منتظر ابلاغ رای 

موتومبا هستیم تا به فیفا شکایت کنیم. 
وی در ادامه مدعی شد: کسرایی مسئول امور بین الملل سازمان 
لیگ فوتبال نماینده باشگاه راه آهن نیز بوده است و وی مسئول صدور 

ITC کارت موتومبا هم بوده است.
 در ادامه محمد رضا کسرایی مسئول امور بین الملل سازمان فوتبال 
گفت: من نماینده باشگاه راه آهن نبودم و این کذب است. هر باشگاه 
نماینده ای برای گرفتن ITC بازیکنان دارد و اسامی آنها مشخص 
است و اینکه من اصرار بر صدور کارت موتومبا داشتم صحت نداشته 
و من موظفم برای گرفتن کارت ITC به سایر باشگاه ها کمك کنم.

 عباس موسوی معاون کمیته استیناف هم روی خط تلفنی برنامه 
آمد و صحبت هایی را در این باره انجام داد و اتهاماتی را به باشگاه 
راه آهن وارد کرد که این تیم متخلف است که اطلاعات غلط از این 
بازیکن ارائه کرده است، این صحبت  های موسوی در ادامه به درگیری 
لفظی با رحیمی هم منجر شد به نحوی که مدیرعامل راه آهن در پی 
درخواست مجری برنامه گفت که حاضر نیست ارتباط تلفنی خود را با 
برنامه قطع کند و در بخشی هم عادل فردوسی پور در مدیریت کردن 

این بحث ها دچار مشکل و دردسر شد. 
  در ادامه براتی کارشناس حقوقی هم روی خط آمد و گفت که 
این رای قطعی بوده و قطعی بودن رای را کمیته انضباطی یا استیناف 
مشخص نمی کند و قانون باید مشخص کند و به استناد آئین نامه 
انضباطی این رای قطعی نبوده است و در صورتی که تخلف راه آهن 
اثبات می شد در مرحله بدوی باید نتیجه تغییر می کرد و تغییر نتیجه 
از مواردی است که قطعی نیست و قابل تجدید نظر بوده و ورود کمیته 

استیناف قانونی بوده و من موافق رای اولیه کمیته استیناف هستم.
 وی درباره اینکه آیا درخواست دوباره ITC برای موتومبا توسط 
روابط بین الملل سازمان لیگ تخلف بوده است یا که خیر، اظهار 

داشت: تکرار درخواست نمی تواند تخلف باشد.



علمی و سلامت

علائم گرمازدگی و راه های درمان آن 
گرمازدگی در هوای گرم، به علت تعریق شدید، از دست رفتن آب بدن و 

متعاقب آن بالا رفتن درجه حرارت مرکزی بدن ایجاد می شود.
سید مازیار ضمیری، متخصص ارتوپدی اظهار داشت: گرمازدگی به دنبال فعالیت بدنی 
متوسط تا شدید در هوای گرم، به علت تعریق شدید، از دست رفتن آب بدن و متعاقب آن 

بالا رفتن درجه حرارت مرکزی بدن ایجاد می شود. 
وی گفت: تبخیر بیش از حد آب بدن به دلیل گرمای زیاد، سبب کاهش فشار خون 

می شود و در نتیجه خون به موقع به کلیه ها و مغز نخواهد رسید. 
ضمیری در ادامه عنوان کرد: عارضه ی گرما زدگی در 3 سطح خفیف، متوسط و شدید با 

علایم مربوط به خودشان ممکن است در فرد رخ بدهند. 
وی در مورد سطوح مختلف گرمازدگی گفت: علائم گرمازدگی خفیف درد در شکم 
است و به علت کمبود آب و املاح در اثر تعریق زیاد به وجود می آید. روش درمان این 
نوع گرمازدگی به این شکل است که باید فعالیت بدنی یا ورزشی را متوقف کنید، عضلات 

دردناک را به آرامی کش دهید و آب خنك حاوی املاح بنوشید. 
وی ادامه داد: علائم گرمازدگی متوسط عبارت است از: ضعف، خستگی شدید و از حال 
رفتن، برای درمان این عارضه، فرد را به محیط خنك منتقل کنید، لباس های او را در 
بیاورید و اگر هوشیار بود به او آب خنك که حاوی املاح است بدهید و سپس به پزشك 

مراجعه کنید. 
ضمیری در پایان تصریح کرد: نوع آخر گرمازدگی، گرمازدگی به شکل شدید آن است که 
درجه حرارت مرکزی بدن از 4۰ درجه سانتیگراد بیشتر می رسد و علائم آن شامل: تهوع، 

تشنج، کاهش سطح هوشیاری و کما است. 
روش درمان گرمازدگی در سطح شدید عبارت است از: درآوردن لباس های فرد، قرار 
دادن فرد بیمار در یك وان پر از تکه های یخ، قرار دادن تکه های یخ در زیر بغل، کشاله ی 

ران و گردن فرد بیمار و انتقال فرد بیمار به اورژانس.

ویتامین هایی که به ترمیم عضلات
 کمک می کنند 

درد های عضلانی به دلایل مختلف رخ می أهند و در هر سنی احتمال بروز آنها 
وجود دارد اما با راهکار هایی می توان درد ناشی از گرفتگی و کشیدگی عضلات 

را در یک بازه زمانی کوتاه تسکین داد.
کارشناسان در جدیدترین تحقیقات علل باورنکردنی اما اثرگذار برای بروز درد در 

ماهیچه های بدن شناسایی کرده اند. 
گفتنی است، کارشناسان عدم دریافت به میزان کافی ویتامین D را از جمله علل بروز 

درد در ماهیچه ها می دانند.
 بررسی ها نشان می دهند، درد ماهیچه ای معمول پس از ورزش رخ می دهد اما در 
صورتی که به صورت عادی و بدون انجام ورزش فرد دچار درد ماهیچه ای شد علت را 
باید در مواردی چون کمبود ویتامین D شناسایی کند. ویتامین D سبب تنظیم سرعت 
جریان خون در ماهیچه ها و تنظیم تعادل هورمون های بدن و آرام سازی عضلات می شود.

 کمبود ویتامین D همچنین سبب عدم جذب کلسیم، نرمی استخوان ها و درد عضلات 
می شود. فقر آهن نیز یکی دیگر از موارد منجر به دردهای عضلانی است. مواد عذایی چون 
ماهی، آجیل، تخم مرغ و پروتئین کم چرب می تواند سبب افزایش سطح آهن خون شود.

 همچنین مصرف لوبیا، اسفناج و قارچ می تواند به عنوان یك منبع غذایی مفید برای رفع 
کمبود ویتامین D و فقر آهن بکار رود.استرس، ترشح هورمون های استرس نیز می تواند 

منجر به درد در عضلات شود.  
برای رفع مشکل گرفتگی و درد عضلات ناشی از استرس علاوه بر تکنیك های آرام سازی 
عضلات، مصرف ویتامین های گروه B، منیزیم، ؟ و همینطور گیاه جنسینگ کشور چین 

می تواند اثر بخش باشد.
 ماساژ عضلات یکی از راه های برطرف کردن درد عضلات است، ماساژ سبب کاهش تورم، 

افزایش حجم جریان خون، اکسیژن و رسیدن مواد مغذی به عضلات می شود. 
استحمام با نمك دریا نیز از جمله راه های کاهش درد عضلات است، نمك سبب رفع 

سموم از بدن و تحریك بازیابی و ترمیم عضلات آسیب دیده می شود.
 برخی مشکلات و بیماری های زمینه ای چون روماتیسم نیز می تواند سبب آسیب 
دیدگی عضلات شود، همچنین کم کاری غده تیروئید، بیماری فیبرو میالژی، خستگی 
مزمن ، بیماری های ویروسی و مصرف برخی داروها نیز می تواند سبب آسیب دیدگی 
عضلات شود. در این موارد پزشکان مشاوره با پزشك متخصص را برای رفع مشکلات 

توصیه اکید می کنند. 

آلبومین گران قیمت در تخم مرغ 
و تاثیر آن بر روی کبد 

خوردن تخم مرغ به دلیل آلبومین گران قیمت، بر روی کبد تاثیر بسزایی دارد.
امیر حسین فقیهی متخصص کبد و گوارش با اشاره به خوردن تخم مرغ و تاثیرات آن 
بر روی کبد افزود: به طور طبیعی افراد معمولی خوردن تخم مرغ برای آنها منعی ندارد اما 
خوردن هر چیزی بیش از حد ممکن است باعث مضراتی شود.تخم مرغ حاوی آنزیم های 
خیلی مفیدی است و حتی آلبومین بسیار گران قیمت که در آن وجود دارد و ممکن است 

که بر روی کبد تاثیر نیز داشته باشد.  
فقیهی در ادامه تصریح کرد: خوردن تخم مرغ در افراد معمولی در هفته یکی یا دو تا 
بلامانع خواهد بود و حتی برای آنهایی که نارسایی کلیه دارند و تحت دیالیز قرار می گیرند 
که در بخش دیالیز دیده می شود افرادی که در این بخش بستری هستند پزشك به آنها 
تخم مرغ تجویز می کند که آلبومین بدن با این محصول تامین شود که ممکن است در 
کبدی آلبومین ساخته نشود و تخم مرغ به دلیل آلبومین خیلی زیاد می تواند این مشکل 

را بر طرف کند. 
وی اظهار داشت: مواد غذایی سالم که برای کل بدن مورد استفاده است عبارتند از 
غلات، سبوس، میوه جات تازه، سبزیجات تازه می باشد و درکل هر چه مواد سرخ شده و 

چربی های اشباع شده کم تر مصرف شود به نفع کبد خواهد بود.  
متخصص کبد و گوارش خاطر نشان کرد: خوردن چربی های اشباع شده ، خوردن 
مواد غذایی سوخته شده و سرخ شده، مواد غذایی که کالری های بالا دارند، مواد قندی 
مانندنوشابه های شیرین و حتی آبمیوه های طبیعی که خیلی شیرین هستند در ایجاد 

بیماری های کبد و حتی در ایجاد دیابت موثر خواهد بود.

بیماری مادرزادی قلب
 چگونه مشخص می شود؟ 

احساس تنگی نفس، تعریق زیاد به خصوص در هنگام فعالیت نشان دهنده  
ابتلای فرد به بیماری قلبی از نوع مادرزادی است.

دکتر حمید بیگدلیان فوق تخصص جراحی قلب و عضو بسیج جامعه پزشکی گفت: 
از جمله عواملی که در بروز بیماری های قلبی از نوع مادرزادی نقش بسیار موثری دارند، 
تشکیل نشدن دیواره بین دهلیزی، باز ماندن کانال های شریانی و باز ماندن دیواره بین 

بطن ها می تواند باشد. 
وی با اشاره به اینکه این نوع از بیماری  قلبی مانند سایر بیماری ها هم می تواند دارای علائم 
مشخص و هشدار دهنده باشد عنوان کرد: احساس تنگی نفس، تعریق زیاد ، نرسیدن به 
وزن کافی از جمله علائم نشان دهنده ی ابتلای فرد به بیماری های مادر زادی قلب است. 
 این فوق تخصص جراحی قلب با بیان اینکه بیماری های مادرزادی قلب باید هر چه 
زودتر تشخیص داده نشوند و تا برای بهبود آن هم سریعتر اقدام شود، گفت: در صورتی که 
بیماری مادرزادی قلب به موقع تشخیص داده نشده و درمان نشود احتمال مرگ فرد را 
افزایش خواهد داد به علاوه حتی در صورتی که فرد زنده بماند نیاز شدیدی در وی نسبت 
به پیوندقلب احساس می شود.  بیگدلیان پیرامون مراقبت از این بیماران قلبی تصریح کرد: 
اگر به موقع بیماری در افراد تشخیص داده شود نیاز شدید به مراقبت با دقت درآن ها 
احساس نمی شود.   وی افزود: بیماران قلبی در صورتی که زود درمان شوند باید هر سال 

به تعداد یك الی دو بار اکو قلب را انجام بدهند. 
بیگدلیان در پایان خاطر نشان کرد: اولین راه حل برای درمان این بیماری دارو نیست بلکه 
پس از عمل جراحی و یا پیوند قلب دارو برای ادامه درمان تجویز می شود.وی افزود: بیش 

از 9۰ درصد این بیماری های قلبی قابل درمان هستند.

عواملی که موجب سکته مغزی می شود 
افرادی که دچار فشارخون، دیابت چاقی و بیماری قلبی و عروقی هستند در 

معرض خطر سکته مغزی هستند.
قبایی متخصص مغز و اعصاب اظهار داشت: سکته مغزی نشانه های گوناگونی دارد.افراد به 

صورت حاد و آنی دچار سکته مغزی می شوند. 
وی گفت: کسانی که دچار سکته مغزی می شوند سابقه فشارخون، دیابت، چاقی، بیماری 

قلبی و عروقی دارند. 
وی ادامه داد: کسانی که این نوع بیماری را دارند دچار فلج صورت و دست می شوند.

 متخصص مغز و اعصاب گفت: سیگار و استفاده از الکل و چاقی مرکزی بدن نیز باعث 
سکته مغزی می شود.

 این متخصص مغز و اعصاب گفت: عوامل ناشی از سابقه سکته مغزی در خانواده نیز 
باعث سکته مغزی می شود.

 گفتنی است، روزانه 25۰ تا 3۰۰ نفر در کشور دچار سکته مغزی می شوند.

  علت دقیق اسکیزوفرنی هنوز مشخص نیست اما دانشمندان معتقدند هم ژن و 
هم محیط در ایجاد آن نقش دارد.

اسکیزوفرنی چیست؟
اسکیزوفرنی اختلال مغزی ناتوان کننده و مزمن است که به طور متوسط در یك درصد از 
مردم اتفاق می افتد. این اختلال ممکن است موجب شود توهماتی در فرد شود از جمله این 
که صداهایی بشنود، تصاویری ببیند یا تصور کند افراد دیگری افکارش را کنترل میکنند. این 
تجربه ها ممکن است فرد را دچار ترس و وحشت کند و موجب رفتارهای عجیب و غریب شود. 
هیچ معالجه ای برای آن وجود ندارد اما درمان معمولا میتواند علائم جدی آن را کنترل کند. 

  علایم اسکیزوفرنی
علایم اسکیزوفرنی میتواند موارد زیر را شامل شود:

 توهم : شنیدن یا دیدن چیزهای غیر واقعی 
 هذیان: تصورات کاملا اشتباه  

 پارانویا: تصور این که دیگران علیه او نقشه میکشند 
برخی از علائم مانند عدم لذت بردن از زندگی روزمره و کنار کشیدن از فعالیتهای اجتماعی 

ممکن است همانند افسردگی باشد. 
  تاثیر اسکیزوفرنی بر افکار

افراد مبتلا به اسکیزوفرنی اغلب افکار غیر طبیعی دارند. ممکن است این افراد در ساماندهی 
افکار یا ایجاد ارتباط منطقی مشکل داشته باشند. آنها احساس میکنند ذهنشان از یك فکر 
نامرتبط به فکر دیگر میپرد. گاهی اوقات ممکن است این افراد احساس کنند دیگر نمیتوانند 
فکر کنند و همه افکار از سرشان پریده است. اسکیزوفرنی بر خلاف باور عموم اختلال هویت 

تجزیه ای )اختلال چند شخصیتی( نیست.    
تاثیر اسکیزوفرنی بر رفتار

اسکیزوفرنی طیف گسترده ای از اختلالات رفتاری ایجاد میکند. ممکن است فرد پرت و پلا 
و نامفهوم صحبت کند یا حتی کلمات را ترکیب کند. ممکن است سراسیمه عمل کند، ممکن 
است به نظر خیلی بی احساس بیاید. بسیاری از افراد در حفظ بهداشت یا مرتب نگه داشتن 
خانه مشکل دارند. اسکیزوفرنی ممکن است منجر به رفتارهای تکراری مانند راه رفتن مداوم 

شود. بر خلاف تصور معمول، خطر خشونت در مقابل دیگران کم است.  
  چه کسانی به اسکیزوفرنی مبتلا میشوند؟

زنان و مردان به یك اندازه به اسکیزوفرنی مبتلا میشوند و تقریبا در همه گروههای قومی 
نژادی دنیا میزان ابتلای آن برابر است. علائم آن معمولا بین سنین 16 و 3۰ سالگی بروز 
میکند. شروع آن در مردان زودتر از زنان است. اسکیزوفرنی به ندرت در کودکی یا پس از 45 
سالگی شروع میشود. افرادی که در خانواده شان سابقه ابتلا به اسکیزوفرنی دارند، در خطر 

بیشتری قرار دارند.  
  علت اسکیزوفرنی چیست؟

علت دقیق اسکیزوفرنی هنوز مشخص نیست اما دانشمندان معتقدند هم ژن و هم محیط در 
ایجاد آن نقش دارد. درون مغز سطح پیام رسان شیمیایی دوپامین و گلوتامات ممکن است از 
تعادل خارج شود و ساختار مغز نیز ممکن است غیر طبیعی باشد. مثلا اسکن مغزی دوقلوهای 
همسان نشان میدهد که بطنهای پر شده با مایع مغز در دوقلوی مبتلا به اسکیزوفرنی در 
مقایسه با قل دیگر که سالم است، بزرگتر میباشد. سطح فعالیت در برخی نواحی مغز فرد مبتلا 

به اسکیزوفرنی نیز ممکن است کمتر یا بیشتر از حد طبیعی باشد. 
  تشخیص اسکیزوفرنی

هیچ روش آزمایشگاهی برای تشخیص اسکیزوفرنی وجود ندارد بنابراین تشخیص آن معمولا 
بر اساس سابقه و علایم است. آزمایشهایی برای رد علتهای دیگر مسبب علائم ممکن است 
انجام شود. در نوجوانان ترکیبی از سابقه خانوادگی و رفتارهای مشخص میتواند به پیش بینی 
شروع اسکیزوفرنی کمك کند. این رفتارها شامل کنار کشیدن از گروههای اجتماعی و بیان 

افکار و گمانهای غیر معمول است.   
داروی اسکیزوفرنی

تجویز دارو میتواند علایمی مانند افکار غیر طبیعی، توهم و هذیان را کاهش دهد. تصور 
میشود که این داروها با تنظیم مواد شیمیایی مشخصی در مغز و گیرنده هایی که بر افکار، 
ادراک و رفتار تاثیر میگذارند، کار میکند. برخی از افراد ممکن است با عوارض آن از جمله 
افزایش وزن و رعشه مشکل داشته باشند. داروهای اسکیزوفرنی ممکن است با داروها یا 
مکملهای دیگر تداخل داشته باشند. در بیشتر موارد مصرف بلند مدت دارو برای مدیریت 

اسکیزوفرنی لازم است. 
  روان درمانی در اسکیزوفرنی

مشاوره میتواند به فرد در غلبه بر مشکلات رفتاری و افکاری کمك کند و ارتباط او با دیگران 
را بهبود ببخشد. در درمان رفتاری شناختی فرد یاد میگیرد واقعی بودن افکارش را آزمایش 
کند و علائم را بهتر مدیریت کند. اشکال دیگر درمان به بهبود برقراری ارتباط، مراقبت از 
خود و مهارتهای ارتباطی کمك میکند. این استراتژیها جایگزین دارو نیستند بلکه به فرد 

کمك میکنند مصرف دارو را ادامه داده و چالشهایی را که هر روزه با آنها رو به رو میشود را 
مدیریت کند.   

توان بخشی در اسکیزوفرنی
توان بخشی ممکن است شامل آموزش شغل، مشاوره مدیریت مالی و راهنمایی در استفاده 
از حمل و نقل عمومی یا خرید است. هدف از این کار این است که به فرد مبتلا به اسکیزوفرنی 
کمك شود در شغل خود بماند و تا حد ممکن استقلال خود را حفظ کند. برنامه های توان 

بخشی به ویژه در ترکیب با روان درمانی بسیار موثر هستند. 
  جلوگیری از عود بیماری

افراد مبتلا به اسکیزوفرنی گاهی اوقات مصرف دارو را به خاطر عوارض یا عدم درک درست 
بیماریشان متوقف میکنند. این کار خطر بازگشت علائم جدی و ایجاد دوره روان پریشی 
)سایکوتیك( کامل را افزایش میدهد. درمان روانی منظم میتواند به فرد کمك کند دارو درمانی 

را ادامه داده و از عود آن یا نیاز به بستری شده پیشگیری کند. 
  اسکیزوفرنی و محل کار

افراد مبتلا به اسکیزوفرنی اغلب در پیدا کردن کار یا حفظ موقعیت شغلی مشکل دارند. علت 
آن بخشی به خاطر اشکال در افکار، تمرکز و برقراری ارتباط است که به واسطه بیماری ایجاد 
شده است اما بخشی دیگر به خاطر این است که علائم در اوایل جوانی شروع میشود و در 
یادگیری شغل یا آموزش فرد اخلال ایجاد میکند. آموزش شغلی میتواند به این افراد کمك 

کند مهارتهای حرفه ای شان را افزایش دهند.   
اسکیزوفرنی و روابط با دیگران

روابط با دیگران برای افراد مبتلا به اسکیزوفرنی یك مشکل است. افکار و رفتارهای غیر 
معمول آنها دوستان، همکاران و اعضای خانواده را از او دور میکند. حفظ برنامه درمانی میتواند 
انزوای اجتماعی این افراد را کاهش دهد. یك شکل درمان تمرکز بر ایجاد و پرورش روابط بین 
فردی است. علاوه بر این گروههای حمایتی یا درمان خانوادگی میتواند به عزیزان فرد کمك 

کند بهتر بیماری را درک کنند.   
اسکیزوفرنی و سوء استعمال مواد

افراد مبتلا به اسکیزوفرنی بیشتر از افراد معمولی احتمال دارد که به الکل و مواد غیر قانونی 
روی بیاورند. برخی از مواد شامل کوکائین و ماری جوانا یا علف )تهیه شده از گل گیاه شاهدانه(  
میتوانند علائم بیماری را بدتر کنند. سوء استعمال مواد ممکن است با داروهای اسکیزوفرنی 
تداخل کند. بیمارانی که مشکل مواد دارند میتوانند از برنامه های طراحی شده برای سوء 

استعمال مواد به خصوص برنامه های ویژه افراد اسکیزوفرنی بهره ببرند. 
  اسکیزوفرنی و بارداری

بیشتر داروهای مورد استفاده برای درمان اسکیزوفرنی خطر شناخته شده ای در افزایش خطر 
نواقص مادرزادی ندارد اما هر تصمیمی که در دوران بارداری در مورد داروهای اسکیزوفرنی 

گرفته میشود باید با اطلاع پزشك باشد. 
  توصیه هایی برای افراد خانواده

اسکیزوفرنی ممکن است با اختلالات روانی دیگر اشتباه گرفته شود بنابراین ارزیابی با دقت 
و درست بسیار مهم است. متقاعد کردن فرد مبتلا به اسکیزوفرنی برای دریافت کمك ممکن 
است مشکل باشد. درمان اغلب زمانی شروع میشود که دوره های رون پریشی منجر به بستری 
شده است. همین که فرد به وضعیت پایدار برسد اعضای خانواده با روشهای زیر میتوانند در 

جلوگیری از عود بیماری کمك کنند:
فرد را به ادامه مصرف دارو تشویق کنید

او را در ملاقاتهای بعدی با دکتر همراهی کنید. 
در عین رعایت احترام از او حمایت کنید.
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مهندسان دانشگاه استنفورد پروتزهایی ارائه داده اند که با فکر کنترل می شوند.
ابزار قابل کنترل با فکر، نمونه نورون را تحلیل می کند و دهها تنظیمات تصحیحی را برای 
تخمین زدن الگوی الکتریکی مغز در یك چشم بر هم زدن انجام می دهد. سرعت و دقت این 
پروتزها نتیجه سال ها تحقیق در زمینه علوم اعصاب و ترکیب کردن دستاوردهای علمی با طراحی 
الگوریتم های کنترل ریاضیاتی است. تیم علمی یك پروتز قابل کنترل با مغز را آزمایش کرد که 
قرار بود کار یك صفحه کلید مجازی را انجام دهد. این سیستم برای افراد معلول و افراد مبتلا 
به بیماری اسکلروز جانبی آمیوتروفیك ارائه شده که قادر به حرکت کردن نیستند. صفحه کلید 
قابل کنترل با فکر به فرد معلول یا مبتلا به این بیماری امکان راندن یك ویلچر الکترونیکی و 
استفاده از رایانه یا تبلت را خواهد داد. سازمان غذا و داروی آمریکا به تیم علمی حاضر در این 
مطالعه بودجه ای برای انجام آزمایشات بالینی پیشگام ارائه داد که پروتزهای ابداعی را بر روی افراد 
مبتلا به آسیب های نخاعی در بوته آزمایش بگذارند. رویکرد جدید را می توان برای ارائه پروتزهای 
قابل کنترل با مغز که دارای عملکرد بهتری هستند و بنابراین قابلیت بالینی بالاتری دارند، بهینه 
کرد. زمانی که افراد سالم مسئولیت های دقیقی انجام می دهند، عضلات مغز آن ها بدون هیچ 
تلاشی با یکدیگر همکاری می کنند. اما هنگامی که یك بیماری یا آسیب نخاعی ارتباط بین 
مغز و جوارح را مختل می کند، حرکاتی که زمانی آسان می نمودند دشوار یا غیرممکن می شوند. 

پروتزهای قابل کنترل با مغز به پیشرفت قابل توجهی در کیفیت زندگی منجر خواهند شد.

کشف ترکیبی غیرمنتظره در موی انسان

دستگاه کارت خوان نانویی وارد بازار شد

برتری نخستین باتری آبی خورشیدی جهان بر باتری های لیتیوم یونی

نسل جدید حافظه های اینتل در راه است

باتری  نخستین  گذشته  سال  که  دانشمندانی 
نمونه  هم اکنون  دادند،  ارائه  را  جهان  خورشیدی 

به روزشده این سامانه را با موفقیت آزمایش کرده اند.
سلول   و  باتری  از  ترکیبی  اساسا  گذشته  سال  ابزار   
خورشیدی در یك بسته بود و آزمایشات انجام شده نشان 
می دهد این سامانه بهتر از باتری های یدلیتیوم سنتی عمل 

کرده و 2۰ درصد در مصرف انرژی صرفه جویی می کند.
ماه اکتبر گذشته، محققان دانشگاه ایالتی اوهایو نخستین 
طرح نوعی سلول خورشیدی حساس به رنگ را ارائه دادند 

که قادر به ذخیره نیروی مور نیاز بود.
این سلول با داشتن سه الکترود به جای چهار الکترود 
مرسوم در حالت معمول، از قاعده صفحه لیتیوم، دو لایه 
الکترود که توسط ورقه نازکی از کربن متخلخل و یك شبکه 
تیتانیمی توری برخوردار بود که این توری خود میزبان 

فوتوالکترود دی اکسید تیتانیم حساس به رنگ بود.

امکان  باتری  یون های  به  مواد  این  متخلخل  ماهیت 
این  و  را می دهد  لیتیوم  پراکسید  به شکل  اکسیدشدن 
پراکسید به نوبه خود از لحاظ شیمیایی به یون های لیتیوم 
تجزیه می شود و به عنوان فلز لیتیوم ذخیره می شود. با این 
حال، تیم علمی به تازگی این باتری را طوری بازطراحی کرده 
که برای عملکرد نیازی به عبور هوا از میان آن نداشته باشد.

در نسخه پیشین، محققان از الکترولیت مایع که بخشی 
از آن یك حلال ویژه و بخشی نمك بود، استفاده کردند. 
دانشمندان این حلال خاص را با آب جایگزین کردند و 
ید لیتیوم را نیز جایگزین نمك کردند. این موضوع باتری 
را مقرون به صرفه کرده و قابلیت های ذخیره سازی انرژی آن 
را افزایش می دهد. نتیجه، الکترولیت آب محور و نمونه اولیه 
باتری است که نخستین باتری با جریان خورشیدی آبی دنیا 
نامیده می شود. چون این باتری نیازی به هوا ندارد می توان 
آن را با پنل خورشیدی جامد جفت کرد تا یك ورقه جامد 

منفرد را تشکیل دهد.
خورشیدی  سلول های  دارای  هنوز  به روزشده  باتری 
حساس به رنگ است و دانشمندان از نوعی رنگ قرمز موسوم 
به ruthenium استفاده کرده اند تا طول موج نوری را که 

باتری شکار می کند، تنظیم کنند.
محققان به منظور مقایسه باتری به روزشده با باتری ید

لیتیوم، آزمایشاتی شامل بارگیری و تخلیه بار را برای 25 بار 
بر روی این باتری انجام دادند. با هر بار تخلیه، باتری حدود 
3.3 ولت انرژی آزاد می کرد. در حالی که نسخه پیشین باتری 
تا 3.6 ولت شارژ می شد و 3.3 ولت شارژ خالی می کرد، 
باتری آبی با جریان خورشیدی برای شارژشدن به 2.9 ولت 
نیاز دارد. دانشمندان به دنبال بهینه سازی بیشتر این باتری 
هستند تا آن را کارآمدتر کنند و امیدوارند روزی بتوانند این 
سیستم را به راهکاری عملی برای بخش انرژی تجدیدپذیر 

تبدیل کنند.

حافظه جدید ساخت اینتل هزار برابر از حافظه های موجود سریعتر بوده و گام 
مهمی در این عرصه محسوب می شود.

 با وجود اینکه SSD موجود در رایانه ها از سرعت بالایی برخوردارند اما با عرضه نسل جدید 
حافظه های اینتل، حافظه های قدیمی به حاشیه خواهند رفت. حافظه جدید محصول همکاری 
اینتل و میکرون بوده و 3D XPoint نام دارد. نسل جدید حافظه حاصل تلاش و توسعه 1۰ 
ساله این دو شرکت است. ساخت این حافظه در حالی است که محققان سال های متوالی به 
دنبال ساخت پردازنده ای بودند که بتوانند داده ها را با سرعت بیشتری منتقل کنند. این حافظه 
اولین گونه از نسل جدید حافظه ها است که در 25 سال اخیر عرضه شده و سرعت انتقال داده 
ها در این حافظه 1۰۰۰ برابر بیشتر از حافظه های NAND است که در SSD استفاده می 

شود. از قابلیت های حافظه جدید در حال ساخت می توان حجم کوچکتر، سرعت و استحکام 
بیشتر را برشمرد. افزایش حافظه و سرعت بدین معناست که در فضای فیزیکی یکسان می توان 
تعداد بایت های بیشتری را ذخیره کرد. XPoint به اندازه ای سریع است که می تواند جایگزین 
SSD یا RAM شود. عرضه نسل جدید حافظه های اینتل می تواند گام جدیدی در دنیای 
تکنولوژی باشد. در ساخت XPoint مانند حافظه های معمولی از ترانزیستور یا خازن استفاده 
نمی شود بلکه سلول های حافظه آن به صورت لایه ای با الگوی سه بعدی روی هم قرار می 
گیرند که این ساختار ویژه به حافظه اجازه می دهد تا از تراکم بیشتری برخوردار شده و قدرت 
ذخیره سازی اطلاعات در آن را افزایش می دهد. امکان خواندن سریع دسته های کوچکی از 

داده ها باعث افزایش سرعت XPoint می شود.

تولید پنیر با یک نوع قارچ ذره بینی
پژوهشگران سازمان پژوهش های علمی و صنعتی موفق به تولید آنزیم 

گیاهی برای عمل آوری پنیر از نوعی قارچ ذره بینی شدند.
مهرداد آذین، مجری طرح تولید آنزیم گیاهی برای عمل آوری پنیر افزود: برای عمل 
آوری پنیر از آنزیم های حیوانی و نو ترکیب استفاده می کنند که این نوع آنزیم ها ممکن 

است خطراتی برای سلامتی انسان داشته باشد. 
وی اضافه کرد: یکی از روش های سنتی در فرآوری پنیر استفاده از آنزیم های موجود 
در معده حیوانات نشخوار کننده است که این روش کار غیر علمی و در برخی موارد غیر 

بهداشتی است. 
این پژوهشگر تصریح کرد: در برخی موارد نیز از آنزیم های نو ترکیب استفاده می شود 
که هنوز میزان سلامت این آنزیم ها نیز مشخص نیست بنابراین صنایع لبنیاتی کشور 

مجاز به استفاده از این نوع آنزیم در تولید محصولات خود نیستند. 
آذین خاطرنشان کرد: در این تحقیق آنزیم های جایگزین برای عمل آوری پنیر بررسی 
شد و در نهایت توانستیم از یك نوع قارچ ذره بینی آنزیم مورد نیاز را استخراج کنیم که 

نحوه عملکرد این آنزیم مانند آنزیم های مورد استفاده در صنایع لبنیاتی است. 
وی با بیان اینکه آنزیم های مورد استفاده برای عمل آوری پنیر در صنایع کشور وارداتی 
است، عنوان کرد: این آنزیم گیاهی با همکاری یکی از شرکت های لبنیاتی در مقیاس 

آزمایشگاهی مورد استفاده قرار گرفته و تاییدیه های لازم را دریافت کرده است.
 تولید آنزیم گیاهی برای عمل آوری پنیر با همکاری پژوهشکده زیست فناوری سازمان 

پژوهش های علمی و صنعتی ایران طراحی و اجرا شده است.

پروتزهای جدید با قابلیت کنترل با فکر

کشف یک ترکیب جدید و غیرمنتظره در موی 
انسان، احتمالا منجر به تغییر دیدگاه  متخصصان 
روشهای  خصوص  در  آرایشی  لوازم  شرکت های  و 

مراقبت از مو خواهد شد.
انجمن  سالانه  نشست  در  بزریلی  محققان  از  گروهی 
بلورشناسی آمریکا با ارائه کشف جدید خود دانشمندان 
را شگفت زده کردند. دهه هاست که موی سر انسان مورد 
مطالعه گسترده قرار دارد، اما تا پیش از این درک کاملی از 

ساختار آن ارائه نشده  بود. 
مو از سه ناحیه تشکیل شده: مدولا یا بخش مرکزی مو، 
کورتکس که حجیم ترین بخش مو را تشکیل می دهد و 

کوتیکول که بخش خارجی مو است.
 ونسا استانیك، سرپرست این گروه می گوید: ما موفق به 
کشف یك ناحیه بینابینی در حد فاصل میان کوتیکول و 

کورتکس مو شدیم. 

استانیك و گروه تحقیقاتی اش با استفاده از ترکیب پرتو 
ایکس زیرمیکرونی بسیار قدرتمند با هندسه سطح مقطع 

مو به این کشف جدید دست پیدا کردند.
 هدف اولیه این محققان تنها مطالعه مواد مورد استفاده 
در روند ترمیم مو و نحوه تاثیر این مواد بر مو بود و در 
جریان این تحقیق، آنها متوجه الگوی انکسار متفاوت در مو 
شدند. انکسار به معنی نحوه شکست امواج در اطراف یك 

مانع یا جسم است. 
الگوی انکسار یك ماده می تواند نظم محلی ساختارهای 
نیز  این  از  پیش  دهد.  نشان  را  اتمی جسم  و  مولکولی 
الگوی انکسار موی انسان تهیه شده  بود، اما در تهیه این 
الگوها، معمولا پرتو ایکس به طور عمودی با محور مو به 
آن تابیده می شد. در تحقیق جدید، پرتو ایکس همزمان 
به طور موازی و عمود بر محور مو به آن تابیده شده و 
نقشه انکساری کاملی از سطح مقطعی از مو به ضخامت 

3۰ میکرون تهیه شد و تصاویر حاصل نهایتا مورد مقایسه 
قرار گرفت. 

قبل از این تحقیق تصور می شد که موی انسان تنها 
از پروتئین های رشته ای همچون چربی ها و مواد معدنی 
کراتینه که به نام آلفا کراتین شناخته می شوند، ساخته شده  
است. لذا عدم وجود خصوصیات کلیدی انکساری مربوط به 
آلفا کراتین در ناحیه ای در میان کورتکس و کوتیکول در 
الگوهای حاصل، محققان را بسیار شگفت زده کرد. الگوی 
مربوطه به جای تشابه با الگوهای آلفا کراتین، بسیار مشابه 

با الگوهای بتا کراتینه بود. 
پیش از این بتا کراتین در خزندگان و پرندگان مشاهده 
ناخن ها،  این ماده سبب استقامت و محکمی  بود.  شده  
فلسها، منقار و پرها می شود و انعطاف پذیری و خاصیت 
کشسانی پرها را به دنبال دارد. آلفا و بتا کراتین مولکول های 

مشابهی هستند اما اندازه و شکل بسیار متفاوتی دارند.

به تازگی یک دستگاه کارت خوان مبتنی بر فناوری نانو شاخته شده که به قدری 
کوچک است که می تواند برای سخت افزارهای مختلف به کار گرفته شود.

شرکت آراف ایدیز )RF IDeas( دستگاه کارت خوان جدیدی به بازار عرضه کرده است. این 
دستگاه که pcProx Nano نام دارد مجهز به کارت هوشمندی است که برای تأیید هویت افراد 
می تواند استفاده شود. این دستگاه بی نیاز از کلمه عبوری و پسورد است.  برخلاف کارت خوان 
رایج، این ابزار به قدری کوچك است که می تواند برای سخت افزارهای مختلف به کار گرفته شود.  
این دستگاه با دو شکل مختلف عمودی و افقی تولید و به بازار عرضه می شود. از آنجایی که حق 
انتخاب میان این دو شکل وجود دارد، کاربردهای متعددی را می توان برای این دستگاه متصور 
بود. برای مثال از آن می توان برای موارد امنیتی، ردیابی، ممیزی و تأیید استفاده کرد.  کارگران 
سیار که در اماکن مختلف مشغول به کار هستند به راحتی می توانند با استفاده از این ابزار هویت 
خود را برای ورود به محل های مختلف اثبات کنند. با کمك این فناوری دیگر نیاز به استفاده از 

کلمه عبوری و رمز نیست در حالی که امنیت زیادی دارد.
 یکی از مزایای این فناوری کوچك بودن آن است به طوری که به سادگی می توان آن را درون 
تبلت یا کامپیوترهای شخصی All in one به کاربرد. برخلاف کارت خوان عمودی، نوع افقی 
آن که به horizontal pcProx Nano شهرت دارد و به قدری کوچك است که می تواند 

برای سخت افزارهای مختلف به کار گرفته شود. این ابزار برای دستگاه هایی که پورت USB آنها 
باید نمایه تخت داشته باشد بسیار ایده آل است.  این ابزار با ۰.14 اونس وزن، بسیار کوچك بوده 
و برای کاربردهایی نظیر سلامت، سیستم های دولتی، ایمنی عمومی و شرکت ها مناسب است. 
کارت خوان جدید این شرکت برای استفاده در سیستم های مختلف قابل انطباق است.  آراف ایدیز 
یکی از شرکت های پیشرو در حوزه تولید کارت خوان های تشخیص هویت برای ساختمان ها و 
کامپیوترهاست. ادوات ساخت این شرکت بی نیاز از تماس مستقیم بوده و مجهز به کارت  های 
هوشمند است. از این تجهیزات می توان در حوزه های مختلف استفاده کرد به طوری که در حال 

حاضر شرکت های خصوصی متعددی از این نوع فناوری بهره مند هستند.

دندان  عقل را بکشیم یا نکشیم؟ 
گزارش/ فرزانه فدوی

با توجه به این که امکان رسیدگی و مسواک زدن دندان عقل سخت است و 
مهمتر از همه احتمال بروز کیست و تومور در آن وجود دارد باید کشیده شود.

دندان عقل به سومین دندان آسیاب بزرگ گفته می شود این دندان نسبت به سایر 
دندان ها دیرتر رشد می کند و معمولا بین سنین 1۷ الی 21 سالگی رشد خواهد کرد.

 فضای رشد کمتر با افزایش سن
هرچه سن فرد بالاتر رود و از لحاظ فیزیکی رشد کند اندازه و محدوده فك وی هم 
کوچك می شود در نتیجه دندان عقل محدوده لازم جهت رشد خود را نداشته و در نتیجه 

به صورت نهفته و یا نیمه نهفته بروز می یابد. 
دندان عقل با توجه به اینکه در آخرین ردیف دندان ها رشد کرده و معمولا فضای 
کمی جهت رشد خود دارد باعث وارد آمدن فشار به دندان های مجاور و کج شدن سایر 

دندان ها خواهد شد.  
علاوه بر این ها باعث بروز دردهایی در ناحیه ی مفصل فك، گوش، چشم و سر 
می شود در نتیجه برای جلوگیری از گرفتاری به این دردها بهتر است این دندان توسط 

دندان پزشك کشیده شود. 
از 18 سالگی حواستان به دندان عقل باشد 

عبدالحمید ظفرمند متخصص دندان پزشکی و عضوهیات علمی دانشگاه شهید بهشتی 
پیرامون وضعیت رویش دندان  عقل می گوید: دندان عقل قاعدتا از سن 18 سالگی به بعد 
شروع به رشد می نماید اما در برخی افراد ممکن است قبل از سن 18 سالگی و یا پس 

از آن رشد نماید. 
 اثر مثبت نحوه قرار گیری بر احتمال رویش دندان

وی در ادامه گفت: از طریق عکسبرداری OPG می توان از مسیر رویش این دندان 
اطلاع پیدا کرد. به طور کلی در صورتی که جهت قرار گیری دندان عقل به حالت افقی 
باشد احتمال رویش دندان کمتر است و بالعکس اگر نحوه قرار گیری آن به طور عمودی 

باشد در این صورت احتمال رویش افزایش می یابد. 
 ضرورت معاینه هر 6 ماه یکبار از وضعیت رویش نرمال 

این متخصص دندان پزشکی و ارتودنسی افزود: غیر از مسیرهای مذکور ممکن است 
جهت رویش دندان عقل به صورت نرمال باشد، در این صورت نمی توان گفت: رویش به 
طور صد درصدی انجام شود و باید هر شش یا هشت ماه بررسی شود که آیا همچنان 
این مسیر ادامه دارد یا خیر. ظفرمند در خصوص ضرورت یا عدم ضرورت جراحی و یا 
کشیدن دندان عقل اظهار کرد: لازم است تا زمانی که ریشه به مرحله تشکیل برسد از 
انجام جراحی خودداری شود. همچنین نگهداری از این دندان و عدم کشیدن آن در 

صورتی که آسیب های آزار دهنده نداشته باشد مشکلی را ایجاد نخواهد کرد.  
احتمال پوسیدگی به دلیل موقعیت خطرناک : دندان عقل پس از پوسیدگی 
موجب پوسیدگی دندان های مجاور و عفونت در اطراف می شود اما گاهی ممکن است با 
بستری شدن در بیمارستان همراه باشد.   عبدالحمید ظفرمند با تاکید بر این که دندان 
عقل هم مانند سایر دندان ها در معرض خطر پوسیدگی قرار دارد، اذعان کرد: علاوه بر 
احتمال پوسیدگی که برای این دندان وجود دارد، مشکل مضاعف دیگری وضعیت آن 
را تهدید می کند که اصلی ترین آن وضعیت قرار گیری آن در دهان و دسترسی سخت 
مسواک جهت شستشوی آن است این وضعیت در فك بالا بیشتر دیده می شود در نتیجه 

خود این عامل باعث افزایش احتمال پوسیدگی برای دندان عقل خواهد شد. 
 خطرات جانبی پس از بروز عفونت 

وی در خصوص احتمال بروز عفونت برای دندان عقل عنوان کرد: معمولا عفونت ها از 
سطح دندان ها می باشد همچنین میزان کم و کیف عفونت دندان ها بسته به مکان قرار 
گیری متفاوت است به طوریکه دندان های آسیای کوچك که در فك بالا قرار گرفته اند در 
صورتی که دچار مشکل شوند عفونت سینوس های فکی و گونه ها را درگیر خواهد کرد. 

 وی ادامه داد: اگر دندان عقل مربوط به فك پایین باشد عفونت سریعا وارد ناحیه گردن 
و حلق خواهد شد. به طور کلی نحوه انتشار و اثر گذاری این دندان ها متفاوت است،  این 

درحالی است که مکانیسم عفونتی آن در همه جا یکسان است. 
 رویش دندان در میانسالی : ظفرمند در رابطه با رشد و پیدایش دندان عقل در سنین 
سالمندی گفت: ممکن است مدت زمان التیام بعد از کشیدن این دندان بیشتر باشد 
همچنین با افزایش سن ریشه های دندان قطورتر شده و کشیدن دندان را سخت تر کند.  
کشیدن تنها راه حل رهایی از کیست و تومور : این متخصص در پایان خاطر 
نشان کرد: علاوه بر احتمال پوسیدگی و عفونت که وضعیت این دندان را تهدید می کنند. 
تومورها و کیست ها هم مسیرهای متفاوتی داشته و ممکن است باعث بروز مشکل شوند 

که راه حل آن کشیدن دندان فرد مبتلا است.

اسکیزوفرنیرابهتربشناسید
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وقتی شکست، ترسناک می شود
شکست طعم گسی دارد اما گاهی شروع یک اتفاق خوب است. گاهی تمام 
تلاشمان را می کنیم تا روی شکست را نبینیم اما هر لحظه فاصله مان با او کمتر 

می شود.
 هیچ کس از شکست خوشش نمی آید و همه تلاش می کنند تا حد ممکن از وقوع آن 
پیشگیری کنند. اما برای بعضیها این تلاش، حالت افراطی به خود می گیرد به طوری که آنها 
را از حرکت باز می دارد. این همان وقتی است که اصطلاحاً شکست ترسناک می شود. ترس 

از شکست چه نشانه هایی دارد و چگونه می توان با آن مقابله کرد؟ 
شکست بخشی از زندگی است، از همان کودکی وقتی که همه توان مان را به کار می گرفتیم 
تا قاشق را خودمان به دست بگیریم و تنهایی غذا بخوریم اما وسط راه قاشق کج می شد و 
غذا می ریخت، و شاید هم زودتر، طعم شکست را احساس کردیم. خوبی آن دوران این بود 
که مزه شکست به تلخی حالایمان نبود. خیلی راحت از آن عبور می کردیم و بلافاصله عزم 
مان را برای حل مشکل جزم می کردیم. کم کم که بزرگتر شدیم نظرمان راجع به شکست 
هم عوض شد. نمی توانم بگویم دقیقاً چه چیزی باعث این تغییر شد چون تجربه هر کس 
فرق می کند، اما هر چه بود آنقدر قوی بود که شکست را به یکی از ترسهای بزرگ بعضی 

از ما تبدیل کرد.
 آیا واقعاً شکست ترسناک است 

شکست ناخوشایند است چون احساساتی مانند نا امیدی، خشم، ناکامی، ناراحتی، پشیمانی، 
گناه، گیجی و سردرگمی را به همراه دارد، اما ترسناک نیست. آن چه که ایجاد ترس می کند، 
احساس شرمی است که در پس ظاهر ترس از شکست پنهان شده است. اگر دقت کرده 
باشید، دیده اید کسانی که از شکست می ترسند آدمهایی هستند که می توانند از پس 
مدیریت هیجانها و احساسات همراه با شکست )یأس، خشم و ...( بر آیند، این یعنی آنها 

از خود شکست نمی ترسند آن چه که آنها را می ترساند، احساس شرم بعد از آن است. 
شرم یك هیجان سمی است چون شخصیت ما را هدف می گیرد نه کارها و رفتارهای مان 
را. برای مثال وقتی ما کاری را درست انجام نمی دهیم و بابت آن سرزنش می شویم احساس 
گناه یا پشیمانی می کنیم. وقتی درباره خودمان و شخصیتمان سرزنش می شویم ، احساس 
بدی پیدا می کنیم که نامش شرم است. شرم هسته روان ما، هویت ما، عزت نفس ما و 
احساس خوب ما از خودمان را مورد حمله بی امان خود قرار می دهد و آنقدر به آسیب زدن 
ادامه می دهد که فرد به طور ناخودآگاه ترجیح می دهد با پیدا کردن راههایی برای اجتناب 

از شکستهای احتمالی بعدی از خودش محافظت کند. 
برای مثال فردی که قرار است در مصاحبه شغلی حاضر شود به جای آماده کردن خود 
برای زمان مصاحبه، وقتش را صرف کارهای غیر ضروری می کند. این رفتار ناخودآگاه به او 
این امکان را می دهد که بعد از رد شدن در مصاحبه بگوید »من وقت نداشتم تا خودم را 
به خوبی برای مصاحبه آماده کنم« و به این ترتیب از شرمگین شدن خود بعد از شکست 
پیشگیری کند. با این اوصاف باید گفت »ترس از شکست« یك اصطلاح غلط رایج است 
چون خود شکست عامل ترس نیست، البته چون هنوز جایگزین مناسبی برای آن پیدا نشده 

است همچنان در نوشته ها و سخنرانیها مورد استفاده قرار می گیرد.   
چه موقع شکست خطرناک است

خب معمولش این است که بعد از هر شکستی آدم مدتی اعصابش خرد است و غمگین است 
اما خیلی طول نمی کشد که متوجه می شود این راهش نیست، بلند می شود و از نو شروع 
می کند. حال با هدفی نو یا با روشی نو. آن چه مهم است نفس انگیزه و اقدام دوباره به کار 
است. اما وقتی پای ترس از شکست وسط می آید، فرد به راحتی نمی تواند دوباره آستین 
بالا بزند. در نتیجه یا کاری را شروع نمی کند و یا آن را تمام نمی کند. انگار انگیزه او برای 
اجتناب از شکست، بر انگیزه اش برای کسب موفقیت پیشی گرفته است. این وضعیت که 
ناخودآگاه هم است باعث می شود فرد به روشهای مختلفی فرصت موفقیتهای بعدی خود را 
خراب کرده و تصویری را که از خودش به عنوان یك آدم شکست خورده در ذهنش ساخته 

تأیید و تثبیت کند؛ و این خطرناک است. 
آیا از شکست می ترسید

اگر مایلید بفهمید آیا از شکست می ترسید یا خیر 1۰ جمله زیر را با دقت بخوانید و شدت 
هریك از آنها را در خودتان ارزیابی کنید. توجه داشته باشید که اولاً این جملات برای 
تشخیص بالینی و چسباندن یك اختلال یا بیماری به کسی تهیه نشده اند و دوماً همه ما تا 
حدودی به وجود این موارد در خودمان اذعان می کنیم. اگر بعد از خواندن این جملات به 
خودتان پاسخ »خیلی« و »زیاد« را دادید بهتر است  برای کسب اطلاعات بیشتر و بررسی 

بهتر موضوع، با یك متخصص در سلامت روان صحبت کنید. 
1. شکست، من را از این نگران می کند که دیگران راجع به من چه فکرهایی می کنند. 

2. شکست، من را درباره توانایی ام برای رسیدن به اهداف آینده ام نگران می کند. 
3. شکست، من را از این نگران می کند که: نکند دیگران علاقه شان را نسبت به من از دست 

بدهند؟  4. شکست، من را درباره هوش و توانایی ام نگران می کند. 
5. شکست، من را از این نگران می کند که: نکند کسانی که برایم مهم هستند را نا امید کنم؟ 
6. من مایلم قبل از اعلام شدن نتیجه هر کاری، جلو جلو به دیگران بگویم که »موفق 
نمی شوم« تا انتظارات آنها را از خودم کم کنم.  ۷. وقتی در کاری شکست می خورم، به 

سختی می توانم به راههای دیگری که برای موفقیت وجود دارند فکر کنم. 
8. من اغلب اوقات، در دقیقه نودِ انجام کارها سردرد، معده درد و بیماریهای دیگر می گیرم و 
نمی توانم آن را انجام دهم.   9. من اغلب قبل ازاقدام به کار، مشغول چیزهایی می شوم که 
حواسم را پرت می کنند و فرصت آماده شدن را از من می گیرند. وقتی بعدها به آن موقعیت 
فکر می کنم می بینم آن مشغولیتها آنقدر هم که در آن زمان به نظرم مهم می آمدند 
ضروری نبودند.  1۰. من در انجام کارها خیلی »امروز و فردا می کنم« و »وقت کم می آورم«. 

 چه باید کرد؟ 
یك نکته مهم در شناسایی ترس از شکست، توجه به ناخودآگاه بودن این موضوع است. به 
عبارت دیگر برای شناسایی آن در خود، باید روان را مورد توجه عمیق قرار داده و در لایه 
های زیرین آن پرسشهایی را از خود مطرح کرد. بعد از شناسایی، می توان برای اصلاح اقدام 
کرد. از سه طریق:  1. پذیرش ترس. به طور کلی پذیرش هر مسئله ای باعث می شود که 
آن مسئله از سطح نا خودآگاه خارج شده و خودآگاه شود. در نتیجه بهبود بخشیدن به آن 
هم ممکن می شود. در اینجا هم مهم است بپذیریم که ما از شکست می ترسیم چون در 
ما احساس شرم به وجود می آورد.   2. صحبت کردن با افراد قابل اعتماد. صحبت کردن و 
جلب همدلی افراد قابل اعتماد کمك می کند تا احساس خود ارزشمندی مان حفظ شده 
و بار سنگین نگرانی هایی که راجع به نظر دیگران داریم کاهش یابد.   3. تمرکز بر جنبه 
هایی از کار که تحت کنترل هستند. شکست به معنای از دست دادن کنترل بر همه جنبه 
های کار نیست. همیشه جنبه هایی هستند که همچنان تحت کنترل ما باقی می مانند. بعد 
از شناسایی کردن این جنبه ها می توانیم فکری هم به حال جنبه هایی که تحت کنترل 
نیستند بکنیم. برای مثال می توانیم با استفاده از طوفان فکری، راههای مختلفی را که به 
ذهنمان می رسد یادداشت کرده و بعد عاقلانه ترین آنها را انتخاب کنیم. سپس دست به 

اقدام بزنیم.

راههایی برای بهبود روابط
مطمئنا علاقه مند هستید تا یک رابطه عاقلانه و خوب با همسرتان داشته 
باشید. سعی می کنید، زیبایی رابطه تان رنگ نبازد و مانند روزهای اول باشد اما 

گاهی احساس می کنید استحکام زندگی تان کم شده است... 
حال سوال این است، در دنیای امروز که به واسطه رواج دنیای مجازی و افزایش روز افزون 
سرعت ارتباطات رابطه زن و شوهری شکننده تر شده است، چه راههایی برای استحکام 
رابطه زوجین وجود دارد؟ اگر می خواهید رابطه خوب و عاقلانه ای با همسرتان داشته 

باشید، قاعده هایی زیر را بخوانید و بر طبق آن ها رفتار کنید:  
به انتخاب تان احترام بگذارید: قبل از اینکه چیزی را انتخاب کنیم به خیلی مسائل 
فکر می کنیم، بالا و پایین می کنیم، جستجو می کنیم و در نهایت آن چیزی را انتخاب 
می کنیم که به نظرمان بهترین است. ازدواج مهمترین و حساس ترین انتخاب هر فردی 
است. ازدواج یعنی انتخاب رابطه با یك نفر برای ادامه دادن و ساختن زندگی. با این 
حساب می توان گفت که نقض احترام به رابطه زناشویی در واقع بی احترامی به خود 
است چرا که فرد نقض کننده توانایی و شعور خود در انتخاب را زیر سوال برده است. 
زن و شوهرهایی که به احترام انتخاب شان نسبت به هم وفادار می مانند بیش از آنهایی 
که خیانت می کنند احساس آزادی می کنند، چون به طور کلی آنها کسانی هستند که 

خودشان را مالك محترم انتخاب هایشان می بینند نه مستأجر آنها.   
خودتان باشید: معیارهای شما در زندگی مشترک چه چیزهایی هستند؟ صادق بودن، 
قابل اعتماد بودن، مهربان بودن، وفادار بودن؟ اگر شما هم برای خودتان معیارهای خوب 
و درستی دارید همواره طبق آنها رفتار کنید و کاری به این نداشته باشید که همسرتان 
به تازگی چه معیارهایی پیدا کرده و یا چه رفتاری می کند. این کار غیر از اینکه باعث 
می شود همسرتان شما را به عنوان انسانی با ثبات و قابل اعتماد بشناسد و سعی کند رفتار 
بهتری داشته باشد، سبب افزایش انسجام شخصیتی تان شده و حس شما را نسبت به 

خودتان بهبود خواهد بخشید.  
دروغ نگویید: دروغ  ریشه همه بدی هاست، آدم دروغگو اول به خودش دروغ می گوید 
و بعد به دیگران. به همین دلیل هرگز به معنای واقعی موفق نمی شود. کسی که به 
همسرش دروغ می گوید به حقوق انسانی او تعدی کرده و بذر بی اعتمادی را در 
زندگیشان می کارد. زندگی مشترکی که در آن اعتماد کم رنگ باشد هم که دیگر 

تکلیفش معلوم است. 
   اجتناب از وابستگی خیالی: وابستگی خیالی وضعیتی است که در آن توهم به هم 
چسبیده بودن زوجین جایگزین ارتباط واقعی آنها می شود. این مسئله موجب می شود 
زوجین فردیت شان را فدای یك هویت مشترک کاذب کنند. همچنین ایجاد محدودیت 
های متعدد برای همدیگر سعی کنند طرف مقابل را به قالب نقش خاصی که دوست 
دارند در بیاورند. در وابستگی خیالی داشتن استقلال ذهنی و ویژگیهای منحصربفرد 
معنایی ندارد و زن و شوهر به خیال خودشان یکی شده اند. زوج هایی که به دام وابستگی 
خیالی می افتند همدیگر را آزار می دهند چون انتظار ایفای نقش ذهنی خود را جایگزین 
عشق و عاطفه واقعی می کنند و از ویژگی هایی که اول بار آنها را مجذوب یکدیگر کرده 

بود دور می شوند.

چرا رنگ ها در زندگی مان رنگ باخته اند؟

رنگ ها هویت بخش رفتار اجتماعی 
به نظر می رسد که شتابزدگی در تحولات فرهنگی بوجود آمده در دوره ای از 
تاریخ معاصر ایران موجب این سردرگمی محیطی شده است و آنچه اکنون به 
نظر می رسد بیش از آنکه در طراحی شهری به تاثیر روانی رنگ ها بر ایجاد 
سرزندگی و نشاط اجتماعی و یا کنترل خشم و بزه اجتماعی توجه شود به 
ساخت سازه هایی با معنای مدرن از سنگ هایی با رنگ های خاکستری و یا 

سفید و یا سازه های آهنی تک رنگ توجه می شود . 
 وقتی هوا تاریك می شود می توانید سری به خیابان بزنید تا چراغ های رنگی آن 
توجهتان را جلب کند و نشاطی درونی را از زیبایی آنچه پیرامونتان می بینید احساس 
کنید . این حالت همان مفهوم تاثیر پذیری حالات رفتاری انسان از محیط پیرامونش 
است که بسیاری از سالهای دور تاکنون بر آن تاکید داشته اند. رنگها همواره در زندگی 
بشر تاثیر گذار بوده اند و از هشت هزار سال قبل تاکنون توجه به رنگ آمیزی کردن 
محیط توسط بشر وجود داشته است. ایرانیان نیز از روزگاران دور به تاثیر رنگ ها توجه 
داشته اند و بررسی ادوار مختلف تاریخی در سرزمین ایران بیانگر اهمیت کاربرد رنگ ها در 
سرزندگی محیط و البته کنترل رفتار اجتماعی است، به طوری که می توان گفت کاربرد 
رنگ آبی در طراحی بناهای اسلامی با رویکرد آرام سازی محیط نیایش می تواند یکی 

از این رویکردها باشد . 
شاید ملموس ترین مثال طراحی پنجره های سنتی ایرانی باشد که طیف اصلی رنگ ها 
یعنی آبی ، سبز ، قرمز ، زرد را در محیط درونی خانه منعکس می ساخت که از منظر 
علمی، ترکیب این طیف رنگها بر پاکسازی محیط از انرژی های منفی و آرام سازی 
محیط بسیار تاثیر گذار بوده است. هر چند که در سالهای اخیر نیز توجه به تنوع رنگی در 
طراحی شهری بعضا مورد توجه قرار گرفته است ، ولی آنچه از سردرگمی عناصر شهری 
در می یابیم اینکه پیمانکاران ساختمانی بیش از آنکه در طراحی بناها به تاثیرات روانی 
رنگها توجه داشته باشند به سربرآوردن هر چه زودتر آسمان خراشان توجه دارند . این 
تفکر باعث شده تا حتي عناصری از شهر را نیز که قاعدتا داراي شناسه های رنگي خاص 

و استاندارد هستند مورد هجمه قرار دهند. 
از سوي دیگر، بر خلاف گذشته که افراد سعي در فروتني و درون گرایي داشتند و این 
موضوع در سادگي و بي پیرایه بودن نمای بناهایشان )چه از دید طرح و انتخاب مصالح، 
و چه رنگ آمیزی( دیده مي شد، امروزه همه به دنبال تشخیص و تفاخر بیش تر هستند. 
استفاده فراوان از رنگ های تند و متفاوت در پروفیل درها و پنجره ها تا شیشه هاي 
رفلکس با رنگ هاي تند و خیره کننده براي تك تك ما ملموس و آشنایند. اما این رنگ ها 
بر سردرگمي فرد در فضا مي افزایند، چرا که هر رنگ داراي پیام و داراي بار معنایي خاصي 
است. زماني که بدون توجه به معاني نهفته در رنگ ها از آن ها استفاده شود، محیط به 

مکاني ناراحت کننده و ناخوشایند براي فرد بدل مي گردد.
رنگ که خود عنصری هویتي و عاملي برای تقویت خوانایي ست، امروزه چنان در تمام 
شهرها و محله ها به صورت تصادفي و سلیقه ای به کار گرفته مي شود که بخش های تازه 
ساخت شهري کویری و یا شهری در حاشیه دریاي مازندران، تفاوت چنداني با شهر تهران 
ندارد. این اغتشاش و بي نظمي و بي هویتي در همه جا یکسان است و تنها از همین جنبه 

مي توان میان شهرهایمان تجانس و تشابه یافت!
این در حالي ست که در هر شهر، بسته به اقلیم، مصالح بومي، فناوري و منابع تأمین 
مصالح و سلیقه ها و فرهنگ افراد دارای هویت و شناسنامه ای در طیف رنگ هاست که 

چنانچه مورد توجه قرار گیرد می تواند در رفتار فردی و محیطی نیز تاثیر گذار باشد . 
به نظر می رسد که شتابزدگی در تحولات فرهنگی بوجود آمده در دوره ای از تاریخ معاصر 
ایران موجب این سردرگمی محیطی شده است و آنچه اکنون به نظر می رسد بیش از آنکه 
در طراحی شهری به تاثیر روانی رنگ ها بر ایجاد سرزندگی و نشاط اجتماعی و یا کنترل 
خشم و بزه اجتماعی توجه شود به ساخت سازه هایی با معنای مدرن از سنگ هایی با رنگ 

های خاکستری و یا سفید و یا سازه های آهنی تك رنگ توجه می شود . 
 در شهرهای امروز ما، استفاده از رنگ به معضلی بدون پاسخ تبدیل شده که سازندگان 
، معماران و طراحان ومردم عادی را به استفاده بی فکر و کورکورانه از رنگ کشانده است 
. شهرهای ما یك بوم رنگی بی هویت و مغشوش هستند که تنها موجب افسردگی روان 
پریشی و عصبیت افراد جامعه می شوند . به نظر می رسد در جامعه ما حساسیت افراد 
نسبت به فضا از میان رفته و افراد فاقد نگرشی منسجم در مورد چگونگی نمود فضاها 
هستند . در نتیجه با فضاها به صورت انفعالی برخورد شده و اجازه داده می شود که سرعت 
زندگی روزمره و وقایع ، ما را به دنبال خود بکشد و ما با مسائل مهم فضاهایمان از جمله 

رنگ به صورت مقطعی و موردی برخود می کنیم.
درواقع شاید باید گفت که توجه به جنبه های عملکردی و فیزیکی رنگ بدون توجه به 
ابعاد و تاثیرات روانی آن باعث آزاردهنده بودن رنگهای به کار رفته در محیط می شود . 
برخی از کارشناسان شهری معتقدند که شهرهای ما بیشتر خاکستری رنگ هستند و این 
درحالی است که در طی چند سال گذشته برخی از شهرهای بزرگ چون تهران ، اصفهان 
، تبریز با توجه به ترویج سبك معماری ایرانی – اسلامی تلاش کردند تا محیط شهری را 

از خمودگی و تیرگی خارج سازند.
آنچه باید مورد تاکید قرار گیرد اینکه رنگ یکی از جنبه های مهم زندگی شهری است. 
رنگ از جمله خصوصیاتی است که در کنار شکل ، ابعاد ، جنسیت و بافت هر شیء ، حجم 
یا فضای آن را به ما می شناساند و  در بیشتر موارد نخستین چیزی که بیننده در مورد یك 
شکل شناسایی می کند ، رنگ است  و با توجه به خواص درمانی و رفتاری رنگها میتوان 
برای کنترل محیط اجتماعی و رفتار شهروندی نیز از رنگها بهره گیری  کرد و آرامش و 

نشاط شهری را منعکس ساخت . 

از دست بي ادبي  هاي کودک تان خسته شده اید؟ 
هرگز نباید برای بچه اي که پرخاشگري فیزیکي دارد ,تنبیه بدنی در نظر گرفت

اگر شما هم سریال شمعدوني را دنبال می کردید، حتما با »عرشیا« کودک خردسال این 
مجموعه آشنایید؛ زلزله اي شش ساله که نه تنها پدر و مادرش بلکه جماعتي از فامیل را روي 
انگشت کوچکش مي چرخاند. تصورش سخت است اگر کودکي با تمامي این ویژگي ها در خانه 
تك تك ما باشد با این وجود اگر شما هم در خانه ورژني کوچك از این زلزله یعني عرشیاي 

سریال شمعدوني دارید، باید کمي نگران شوید.
اگر کودکي دارید که احترام بزرگ ترش را رعایت نمي کند و با تقلید رفتار و گفتار او قصد 
تحقیر بزرگ ترش را دارد، اگر کودکي دارید که عمو، خاله یا دایي اش را با نام کوچك صدا 
مي کند یا رازهاي شما را با دیگران به اشتراک مي گذارد، باید کمي نگران شوید و به روش 
تربیتي تان شك کنید. در این پرونده به شما مي گوییم که چطور با اصلاح شیوه تربیتي خود از 

یك عرشیاي زلزله یك کودک مودب و جنتلمن بسازید.
زندگي در دنیاي پرمشغله و پیچیده امروز گاهي ما را از برخي از جنبه هاي مهم زندگي و 
کودکان مان غافل مي کند و سر بزنگاه ما را در چنان سردرگمي غرق مي کند که به سادگي 
نمي توانیم راه درست را از نادرست تشیخص دهیم. یکي از این جنبه ها غفلت در انتخاب 
صحیح شیوه هاي تربیتي مدرن یا بي تفاوتي نسبت به این روش هاست. رویارویي با کودکاني 
که به اصطلاح در زمره نسل جدید جاي مي گیرند و رفتاري آزار دهنده دارند، بسیار دشوار 
است؛ نسلي که به اعتقاد بزرگ ترهاي شان از ادب و نزاکت بویي نبرده و مدام پیکان بزرگ تر ها 
پیشاني شان را نشانه گرفته است؛ نسلي که چشم، گوش و حواسش به رفتار، گفتار و سکنات 
بزرگ ترهایش بوده و آنها را الگوي رفتاري خویش قرار داده است. پس نمي توان این چنین 
بي محابا انگشت اشاره را به سوي آنها گرفت و از نقش کلیدي والدین غافل شد. در این مطلب 
دکتر کتایون خوشابي، فوق تخصص روانپزشکي کودکان درباره شیوه هاي صحیح تربیتي، تنبیه 

و تشویق و تاثیرگذاري والدین در تربیت کودکان با شما صحبت مي کند.
تشخیص کودکي که ادب و احترام را در مقابل بزرگ ترها به جا نمي آورد و در مقایسه با 
همسالان خود پرخاشگري کلامي دارد، چندان سخت نیست اما صرف اینکه کودکي یکي، 
دو بار پا را از دایره قرمزي که والدین و عرف جامعه برایش تعیین کردند، بیرون گذاشت دلیل 
آن نیست که برچسب بي ادبي را به پیشاني اش بچسبانیم. دکتر  خوشابي، فوق تخصص 
روانپزشکي کودکان در این باره مي گوید: »بچه هایي که معمولا مرز را در ارتباط با بزرگسالان 
رعایت نمي کنند و به بزرگسالان به خصوص والدین شان توهین مي کنند و کودکاني که دست 
روي والدین بلند مي کنند یا فحاشي و توهین هایي کلامي دارند و حین عصبانیت به پدر و 
مادر حمله مي کنند یا به افراد دیگر دست درازي مي کنند را تحت عنوان کودکاني که درست 

تربیت نشده اند مي توان نام برد.
همیشه پاي والدین در میان است

کودکاني که در گروه کودکان بي ادب قرار مي گیرند و به قول دکتر خوشابي در گروه 
کودکاني که درست تربیت نشده اند هستند، قطعا از بدو تولد با این مشکل متولد نشده اند. 
پیدا کردن ریشه ها و منشاء این بي ادبي چندان دشوار نیست. والدین تنها باید کمي بیشتر به 
رفتار و کردار خود مسلط باشند و سنجیده تر عمل کنند. دکتر خوشابي در این باره مي گوید: 
»این کودکان معمولا حاصل روش هاي تربیتي نادرست والدین هستند؛ پدر و مادرهایي که 
روش هاي فرزندپروري آنها سهل گیرانه است. کودکان در این روش ها احترام گذاشتن به 
بزرگ تر ها را یاد نمي گیرند و محدوده هاي مربوط به سن  خودشان و والدین شان را نمي توانند 

به درستي رعایت کنند.
گام اول؛ انتخاب موضع درست در قبال فرزند

در یك روش تربیتي درست همان اندازه که توجه، محبت و حمایت از طرف والدین نسبت 
به فرزندان وجود دارد، اعمال قدرت، کنترل و دیسیپلین هم باید وجود داشته باشد. دکتر 
خوشابي  مي گوید: »زمان هایي که لازم است پدر و مادر دوست فرزندشان باشند )زمان بازي 
کردن( مانند یك همسن با کودک بازي  کنند و در این حالت از لحاظ قدرت فرقي بین والدین 
و کودک نیست. وقتي بچه کار درست یا نادرست مي کند، پدرو مادر باید از موضع بالا بچه 
را مورد تنبیه یا تشویق قرار دهند و این اصلا به معناي تنبیه بدني نیست. تشویق به معناي 
اینکه رفتار مطلوب کودک تقویت شود و استفاده از تنبیه به معناي اینکه رفتارهاي نامطلوب 

در کودک سرکوب شود.
گام دوم؛ پرهیز از تقسیم برابر قدرت

 در روش هاي فرزندپروري سهل گیرانه ارتباط والدین با کودکان شان مثل همسالان شان 
است. همان طور که کودک ممکن است با همسال خودش به طور فیزیکي یا کلامي درگیر 
شود، چون در این روش فاصله اي به لحاظ سیستم قدرت بین فرزند و والدین وجود ندارد به 
همان صورت حد و مرز والدین توسط کودک شکسته مي شود و او براي خود جایز مي داند که 

پدر و مادر را مانند همسالانش مورد توهین و تحقیر قرار مي دهد. 
به گفته این روانشناس کودک اشکال بزرگ در انتخاب روش هاي نادرست فرزندپروري 

نوین فرزندپروري پدر و مادر به موقع کنترل والدین است. در حالي که در روش هاي 
به او اجازه نمي دهند از حد و مرز خودش کودک را در دست مي گیرند و 

سوءاستفاده و تجاوز کند.

وقتي از تنبیه و تشویق مي گوییم از چه حرف مي زنیم
وقتي از تشویق حرف مي زنیم، مقصودمان تشویق هاي کلامي و غیرکلامي است. وقتي 
کودک رفتار مطلوبي دارد، والدین مي توانند از تشویق هاي غیر کلامي )نگاه محبت آمیز، 
خندیدن و نوازش کردن سر و...( یا از روش هاي کلامي )آفرین گفتن و تعریف کردن از کودک 
و به نوعي کارش را مورد تایید قرار دادن( استفاده کنند که این موجب افزایش اعتماد به نفس 

کودک مي شود. 
گاهي هم تشویق هاي مادي مي تواند جایگزین این تشویق ها شود مثل خریدن کتاب، 
اسباب بازي یا تشویق هایي مثل هدیه دادن برچسب به کودک که همه اینها مي تواند جزء 
رفتارهاي تشویقي مثبت باشد. اما در شرایطي که کودک پدر و مادر را مورد توهین قرار 
مي دهد، پرخاش مي کند یا آنها را کتك مي زند باید از روش هاي تنبیهي استفاده کرد که یکي 

از روش هاي تنبیهي محروم کردن کودک است.
در این شرایط مي توان کودک را به مدت پنج دقیقه در اتاق دیگري بگذاریم تا تنها باشد. 
این اتاق بهتر است اتاق خودش نباشد تا خودش را با وسایلش سرگرم کند. خیلي از خانواده ها 
این روش را خشن و به معناي حبس کردن مي دانند در حالي که این روش به هیچ وجه معادل 
زنداني کردن کودک نیست. باید به کودک بگوییم به دلیل رفتار بدت از حضور در جمع 
محرومي و پنج دقیقه هم اصلا زمان زیادي نیست. البته به ازاي هر سال یك دقیقه به زمان 
اضافه مي شود. حتي مي توانیم در اتاق را باز بگذاریم اما نباید به او اجازه خروج دهیم و اگر بچه 
رعایت نکرد باید در اتاق را ببندیم و پس از اتمام زمان والدین باید به مدت 2۰ تا 3۰ دقیقه 

به کودک کم محلي کنند. 
چه تنبیهي موثر است؟

مهم نیست از چه روش تنبیهي استفاده مي کنید؛ مثلا کودک را از اسباب بازي هایش دور 
مي کنید یا او را از حضور در جمع محروم مي کنید یا اجازه تماشاي کارتون را به خاطر رفتار 
بدش به او نمی دهید، مهم این است که تنبیه شما موثر باشد و او متوجه عملکردش شود. 
دکتر خوشابي در این باره  مي گوید: »در شرایطي که کودک نسبت به تنبیه ها واکنش نشان 
داد؛ مثلا اگر در مقابل محرومیت پنج دقیقه اي از حضور در کنار والدین بي قراري کرد، تنبیه 
باید ادامه پیدا کند. تنبیه در شرایطي تاثیرگذار است که کودک از آن عبرت بگیرد. کودکي که 
شاد و خندان از اتاق خارج مي شود، تاثیرپذیري لازم را نگرفته و مشخص است که آن تنبیه 

کاملا بي فایده بوده و با روش دیگري باید جایگزین شود.
تنبیه هایي که نباید از آنها استفاده کنید

انتخاب شیوه اي که براي تنبیه کودک استفاده مي کنیم از اهمیت زیادي برخوردار است. 
انتخاب شیوه نادرست اثرات مخربي بر سلامت رواني کودک مي گذارد. دکتر خوشابي این 

روش ها را با شما در میان مي گذارد:
جملات ممنوعه

جملاتي مانند »دیگر مادرت نیستم«، »فقط پدر فلاني هستم«، »دوستت ندارم« یا »از 
این به بعد با تو قهرم« از جمله جملات ممنوعه اي است که نباید هنگام سر زدن خطا و رفتار 
غلط با کودک در میان گذاشت. این جملات به معناي طرد کردن عاطفي کودک و از مصادیق 

کودک آزاري است و والدین باید به شدت ازبه زبان آوردن آن پرهیز کنند.
بازخورد احساسي داشته باشید

بهترین روش در کنار تنبیه هاي صحیح آن است که پدر و مادر احساس شان را با کودک در 
میان بگذارند. نباید به او بگویند چون بچه بدي هستي از دست تو ناراحتم بلکه باید به او بگویند 
به خاطر این رفتار بدي که انجام دادي از تو عصباني و ناراحتم و الان نمي توانم با تو صحبت 

کنم یا جواب سوالت را بدهم؛ البته این مدت زمان نباید بیشتر از 3۰ دقیقه شود.
از  کردن کودک  محروم  از شیوه  والدین  که  در صورتي  حساب شده عمل کنید: 
اسباب بازي هایش استفاده مي کنند بهتر است براي 3تا2 ساعت این روند را ادامه دهند و 
در پایان به طور مستقیم اسباب بازي را به کودک ندهند چون ممکن است کودک به خاطر 
محرومیتي که کشیده آن را پرت کند. باید اسباب بازي را در اتاقش گذاشت تا خودش سراغش 

رود.
نقش بازي کنید

در شرایطي که کودک تان پرخاشگري 
دارد سعي کنید نقش فرد عصباني 
با  باشید  مراقب  و  کنید  بازي  را 
عصبانیت براي تنبیه او تصمیمي 
بچه اي  با  نباید  هرگز  نگیرید. 
دارد  فیزیکي  پرخاشگري  که 
همان گونه برخورد کرد تا بفهمد 
کارش اشتباه است چون در این 
هم سن  را  خود  والدین  شرایط 
کودک کرده اند و روش تنبیهی شان 

از موضع بالا نیست.

رامبدجوان:میخواهماحمدینژادرابهخندوانهبیاورم!
 بله، من گفته ام از همه دعوت می کنم ولی الان زود است. 
حتی برنامه ای هم دارم که از آقای احمدی نژاد رئیس جمهور 

سابق کشورمان دعوت کنم. 
 رامبد جوان گفته که قرار است از همه در برنامه خندوانه دعوت کند. 
او حتی قصد دعوت احمدی نژاد، رئیس  جمهور سابقه کشورمان را 
نیز در این برنامه دارد. مشروح گفت و گوی رامبدجوان را در ادامه 

می خوانید:
 طرح اولیه برنامه چطور شکل گرفت؟  

این ایده که چطور می توانیم باعث خنده و شادی آدم ها بشویم 
13 سال پیش به ذهنم رسید؛ ایده یك برنامه در مورد خندیدن 
و تاثیر آن روی جسم و روان انسان ها. این مساله را با آقای دکتر 
اردکانیان مطرح کردم و تحقیقات و مقالات مفصلی تهیه و روی 
آن ها بررسی کردیم. نظر ایشان روی ساخت برنامه ها و کارگاه های 
آموزشی برای اوقات فراغت بود. این موضوع را با دوستان دیگرم از 
جمله حبیب رضایی، هومن رضایی و چند نفر از دوستان انجمن 
اوقات فراغت، مطرح و مشورت کردم که یك برنامه این چنینی باید 
به چه موضوعاتی بپردازد و چه نکته هایی را باید در بر داشته باشد.  

شما هم معتقدید که خنده بر هر درد بی درمان دواست؟ حتی 
در شرایط فعلی؟ 

 بله، ما در خندوانه مهارت خندیدن را یاد می دهیم. درست است که 
با وجود فشارهای اقتصادی، نگرانی های سیاسی، فشارهای زندگی و 
... مردم نمی توانند شاد باشند ولی ما در خندوانه سعی کردیم مدتی 
مردم را شاد نگه داریم. خندیدن به نظر من یك مهارت است و 
باید آموزش داده شود. در همه جای جهان و در کشورهای پیشرفته 
به مردم خندیدن را آموزش می دهند و می گویند موظف هستید 
حال خودتان را خوب کنید. باید بدانید مغز انسان ها تفاوت خنده 
واقعی و مصنوعی را درک نمی کند و اگر شما مصنوعی هم بخندید 
هورمون هایی در مغز ترشح می شود که باعث نشاط، خنده و شادی 
می شود. به نظرم مردم ما نیاز به ساخت چنین برنامه ای داشتند تا 
حال خود را خوب کنند. حتی من هم نیاز داشتم که حال خودم را 

خوب کنم.  
چرا این برنامه در شبکه سراسری پخش نمی شود و در شبکه 
نسیم که شاید مخاطبان کمتری داشته باشد، پخش می شود؟  
البته این برنامه قرار بود سال 86 از شبکه 2 پخش شود ولی در نهایت 
تصمیم به اجرای آن در شبکه نسیم گرفته شد. شبکه نسیم، شبکه 
تخصصی کمدی است و با مدیریت بسیار خوب آقای دکتر کرمی که 
یار این پروژه هستند اداره می شود. در طول 25 سالی که در تلویزیون 
کار می کنم ایشان جزو معدود مدیرانی هستند که با مدیریت دقیق 
و خوبی که دارند این قدر گروه را همراهی می کنند. به نظرم این 
برنامه توانسته مخاطبان خود را پیدا کند و استقبال از آن هم خوب 

بوده است. 
 برنامه خندوانه چقدر توانسته جای فیلم ها و سریال های 

ماهواره ای را پر کند؟ 
 به نظر من هر فیلم و سریالی که موفق باشد مخاطبان خود را پیدا 
می کند. مثل وقتی که روی پرده سینما یك فیلم خوب بیاید مردم 
به سمت سینما کشیده می شوند و به آن تعلق خاطر پیدا می کنند. 
اگر بتوانیم در مملکت خودمان برنامه ها و سریال های خوبی بسازیم 
قطعا مخاطب این نیاز را در خود احساس می کند که با بازیگران 
کشور خودش ارتباط برقرار کند. مردم اکبر عبدی، جواد رضویان، رضا 
عطاران و دیگران را می شناسند و با  آن ها ارتباط بهتری برقرار می کنند 
و این چنین به سمت فیلم ها و سریال های ماهواره ای نخواهند رفت. 

افراد برای شرکت در این برنامه چگونه گزینش می شوند؟  

مردم از طریق پیامك، تلفن و سایت، ثبت نام می کنند و بعد از آن ها 
تست خنده گرفته و برای شان قوانین و ضوابط روشن می شود و 
سپس در برنامه ها شرکت می کنند. ولی افرادی هستند که از قبل 

ثبت نام کرده اند اما هنوز در برنامه حضور پیدا نکرده اند. 
 از این تعداد آماری دارید؟ 

 بله، فکر کنم حدود یك میلیون نفر باشند. 
 سختی های کار در این برنامه چیست؟  

هر کاری سختی و تلاش مخصوص به خودش را دارد ولی به نظرم 
تحمل این سختی ها ارزش بسیاری داشت. 

 برای من ساخت یك سریال یا حتی بازی در یك فیلم سینمایی 
بسیار راحت است شاید پول بیشتری هم به دست بیاورم ولی نیاز 
خود و تماشاچیان را در ساخت برنامه ای دیدم که باعث خندیدن 
مردم می شود. دغدغه من پس از سال ها این بود که همه مردم جهان 
شاد باشند. چون جهان با شادی و خنده لذت بخش تر خواهد شد. 
دوست دارم در جامعه ای شاد زندگی و این شادی را به اطرافیانم 
منتقل کنم. در واقع شادی مثل خمیازه سرایت می کند. اگر من شاد 
باشم باعث می شود شما هم شاد باشید و به اطرافیان تان منتقل کنید. 

 برنامه خندوانه تا کی ادامه دارد؟ 
 تا اول ماه محرم برنامه داریم و بعد از استراحت سری سوم این برنامه 

ساخته می شود. 
 به نتیجه ای برای ساخت سری سوم رسیده اید که چه زمانی 

تولید شود؟ 
 خیر. سری سوم ساخته می شود ولی چه زمانی و با چه شرایطی، 
هنوز تصمیم گیری نشده است. تیم ما از سال گذشته کار می کند و 

نیاز به یك استراحت داریم. 
از شخصیت جناب خان استفاده  برنامه   در سری جدید 

کرده اید که خیلی معروف شد. در حالی که همین شخصیت 
در سریال کوچه مروارید خیلی گل نکرده بود!  

جناب خان به دلیل نبود تبلیغات در آن جا گل نکرد و این که آن کار 
مختص خردسال و کودک بود ولی هر بچه ای آن را دیده دوستش دارد 
و از آن جا که تهیه کننده بودجه کافی نداشت نتوانست برای تبلیغات 
سرمایه گذاری کند. چون گاهی تبلیغات بیشتر از خود پروژه پول 
می خواهد و ما با آوردن جناب خان کمك کردیم این کار دیده شود. 
شخصیت جناب خان در خندوانه کمك می کند تا کار بهتری انجام شود. 

 هر برنامه در همان روز تهیه می شود؟  
خیر ما حدود شش، هفت برنامه جلوتر هستیم اما این بدان معنا 
نیست که روی اصول و کنداکنتور خاصی پیش برویم. ممکن است 

برنامه امروز، ۷ جلسه دیگر پخش شود یا برعکس.  
شخص خاصی را به برنامه تان دعوت کرده اید که دعوت را 

نپذیرفته باشد؟  
خیر  

ممکن است از رئیس جمهور هم روزی دعوت کنید؟ 
 بله، من گفته ام از همه دعوت می کنم ولی الان زود است. حتی 
سابق  رئیس جمهور  احمدی نژاد  آقای  از  که  دارم  هم  برنامه ای 

کشورمان دعوت کنم. 
 کدام برنامه تان را بیشتر دوست دارید یا به نظرتان مردمی تر 

بوده است؟ 
 همه برنامه هایم را دوست داشتم ولی برنامه اکبر عبدی، امین حیایی 

و شکرخواه را بیشتر دوست داشتم. 
و خنده رویی  برخورد  آدم خوش  زندگی شخصی تان  در   

هستید؟ 
 بله، تا حدودی سعی می کنم این گونه باشم. 

 بعضی مواقع این بحث وجود دارد که گاهی کمدین های 
معروف در زندگی خصوصی شان افراد جدی ای هستند. 

 بله، من در همه جا شاداب هستم و افراد گروهم همه حال شان خوب 
است ولی به شدت در کارم آدم جدی ای هستم و این به معنای 
بداخلاقی نیست. یعنی چارچوب ها و روابط و ضوابط خاص خودم را 
دارم که باید قوانین و مقررات آن رعایت شود و این به منزله بداخلاقی 

نیست.  
 حاشیه های زیادی در مورد اسپانسر و قراردادتان با مترو 
وجود دارد و الان هم تبلیغاتی در مترو انجام شده است. در 

این باره صحبت می کنید؟  
خندوانه یك پروژه میلیاردی و یکی از گران ترین برنامه های تلویزیونی 
در نوع خودش است که نیاز به حمایت و بودجه دارد و هر پروژه 
 ای در هر جای جهان برای ادامه کارش باید تامین شود. برای این 
کار نیاز به بررسی و ارتباطات و اسپانسرهایی داریم. نمی دانم چطور 
»#۷24*« نگران کننده نبود، حالا مترو نگران کننده شده است؟ 
این که آن ها پول بدهند تا ما برنامه مان را بسازیم و برای آن تبلیغ 

کنیم طبیعی است.
 مترو تبلیغ می کند و ما برای شان برنامه می سازیم. مترو در هر 
سال 11 میلیارد تومان هزینه می کند تا مردم زباله هایی را که در 
حریم می ریزند جمع کنند و 5۰۰ میلیون تومان به برنامه خندوانه 
می دهد. این برنامه ها برای من سخت ترین پروژه زندگی ام بود و اگر 
دو فیلم سینمایی همزمان با یکدیگر می ساختم و 1۰ جای دیگر بازی 
می کردم راحت تر بودم.  این پروژه هر روزش با روز دیگر متفاوت 
است و سختی های خودش را دارد این که چه کسانی دعوت شوند، 
چه شعری خوانده شود، کجا بنشینند و غیره. این پروژه ها باید 

منبع تامینی داشته باشند.
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مریم محمدپور: 

کمتر از هفت ماه به برگزاری دهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی مانده است و گروه های اصولگرا تلاش برای رسیدن 
به وحدت را افزایش داده اند. تلاش هایی که در فقدان آیت ا... مهدوی 
کنی به عنوان ریش سفید این جریان، با اما و اگرهایی همراه شده 
است.این تلاشها با عبور اصولگرایان از شوک انشقاق در جریان 
انتخابات ریاست جمهوری 92 از سال گذشته و با پادرمیانی حجت 
الاسلام تقوی قائم مقام دبیر کل جامعه روحانیت مبارز و رییس 

شورای سیاستگذاری ائمه جمعه شتاب گرفته است.
وقتی پسران به جای پدران، منادی وحدت می  شوند

ویژگی مهم تلاش ها برای وحدت اصولگرایان در این دوره از 
انتخابات، جای خالی پدران اصولگرایی است. ارتحال آیت ا... مهدوی 
کنی از یکسو و درگذشت حبیب الله عسگراولادی از سوی دیگر 
باعث شده تا حالا پرچم اصولگرایی در دست جوان ترهای اصولگرا 
قرار گیرد و از همین زاویه است که محمدرضا باهنر در جایگاه رئیس 
جبهه پیروان خط امام رهبری و رضا تقوی به تلاش کنندگان برای 
وحدت در میان اصولگرایان پیوسته اند. البته اما و اگرهایی درباره 
رسیدن اصولگرایان به وحدت انتخاباتی وجود دارد. مهمترین مانع این 
همگرایی نیز پیشینه فعالیتهای تشکلهای اصولگرا در عرصه انتخابات 
است. همان تشکلهایی که همچنان در فکر تداوم رقابت های گذشته 

خود در عرصه انتخابات هستند.
پرچم وحدت در دست کدام گروه های اصولگراست؟

نکته جالب توجه اینجاست که امروز آن هایی بیشتر حرف از 
وحدت انتخاباتی می  زنند که سابقه قابل قبولی در زمینه وحدت در 
این جریان ندارند. همان ها که در ادوار گذشته انتخابات با برهم زدن 
زمینه های وحدت، عامل شکاف در جبهه واحد اصولگرایی شده ولی 
امروز، همچنان شعار وحدت سر می  دهند. کدام فعال سیاسی از یاد 
می  برد، جبهه پایداری چگونه زمینه شکاف در میان اصولگرایان در 
انتخابات دوره هفتم مجلس و نیز انتخابات ریاست جمهوری 92 را 
فراهم آورد؟ همین پیشینه درباره تشکلهای دیگر اصولگرایی همچون 
رهپویان و ایثارگران هم وجود دارد. همانها که آن زمان که محمود 
احمدی نژاد، کاندیدای جریان نئوراست خوانده شد، سرخوش از 
تضعیف طیف سنتی اصولگرایان، ندای جدایی سردادند و خود را 

منجی اصولگرایان دانستند.
مسببان شکاف در لیست انتخاباتی مجلس هشتم

بین اصولگرایان  این جریان ها در شکاف  تاثیر  یادآوری  برای 
می  توان مروری داشت بر تلاش هایی که برای رسیدن به وحدت 

برای انتخابات مجلس هشتم و نهم صورت گرفت.
در زمان انتخابات مجلس هشتم الگوی وحدت، جبهه 6+5 بود. 
هدف از شکل گیري این جبهه در آستانه انتخابات مجلس هشتم، 
ایجاد اتحاد میان تمامي اصولگرایان و ارائه لیستي متحد و فراگیر بود. 
اما از همان ابتدا افق چندان روشني پیش روي این جبهه در ایجاد 
وحدتي فراگیر دیده نمي شد، چرا که تصمیم براي شکل گیري آن، 
همزمان شد با انشعابي جدید در اردیبهشت ماه سال 86 از فراکسیون 
اکثریت در مجلس هفتم که »فراکسیون اصولگرایان« خوانده مي 
شد. فراکسیون »اصولگرایان مستقل و نقاد« متشکل از نمایندگان 
اصولگرایي بود که به دنبال پویایي در جریان اصولگرایي، نقد درون 
گفتماني و برقراري رابطه اي دو سویه میان دولت و مجلس بودند. 
چرا که پس از انتخابات ریاست جمهوري دهم و پیروزي یکي از 
نامزدهاي اصولگرایان در آن انتخابات، نزدیکي بیشتري میان دولت و 
مجلس بوجود آمده بود. در آن زمان رایحه خوش خدمت، جمعیت 
ایثارگران و رهپویان اجازه حضور چهره هاي منتقد اصولگرا در لیست 
جبهه متحد را ندادند و از همین رو شاهد انشعاب چند فراکسیون 
از فراکسیون اصولگرایان در مجلس بودیم که بعد از آن، به ارائه 
لیست هاي موازي در انتخابات از طرف آنها از جمله لیست ائتلاف 
فراگیر اصولگرایان از سوي فراکسیون اصولگرایان نقاد و مستقل 
منجر شد. البته این اولین و آخرین انشعاب از فراکسیون اکثریت در 
مجلس هفتم نبود، باید به فراکسیون »وفاق و کارآمدي« و فراکسیون 
نیز اشاره کرد. وجه مشترک تمامي فراکسیون هاي  »حزب الله« 

منشعب از فراکسیون اکثریت در مجلس هفتم، انتقاد به مشي این 
فراکسیون بود که از نظر آنها مماشات گونه با دولت نهم برخورد 
مي کرد و از تخلفات این دولت چشم مي پوشید. همه این انشعاب  ها 
حاکي از چنددستگي در میان اصولگرایان در درون و بیرون از مجلس 

بود که گردآوري آنها زیر چتري فراگیر، کار دشواري مي نمود.
مجلس نهم و وحدت شکنی پایداری ها

در انتخابات مجلس نهم محوریت جامعتین براي اجماع بار دیگر 
مورد پذیرش همه گروه هاي اصولگرا قرار نگرفت. این جبهه فرمول 
8+۷ را ارائه داد. تلاش هاي آیت الله مهدوي کني و آیت الله محمد 
یزدي دبیران کل جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم براي اجماع میان این گروه  ها بي نتیجه ماند و در نهایت 
جبهه پایداري )با رهبري معنوي آیت ا... محمدتقي مصباح یزدي( 
و جبهه ایستادگي )نزدیك به محسن رضایي( لیست هاي انتخاباتي 

مجزا ارائه دادند.
جبهه متحد اصولگرایان علاوه بر جدایي طلبي جبهه پایداري 
شاهد اعمال نفوذ بیشتر آنها و نزدیکانشان در لیست نهایي خود 
نیز بود. نگاهی به فهرست منتخبین جبهه متحد اصولگرایان برای 
نامزدی از تهران گویای آن است که دو تشکل جمعیت رهپویان 
انقلاب اسلامی و جمعیت ایثارگران که قرابت فکري و سیاسي 
بیشتري با جبهه پایداري داشتند، بیشترین نامزدها را به خود 
اختصاص داده اند؛ چراکه 2۰ نفر از اعضاي این فهرست عضو یا 
سمپات جمعیت رهپویان و جمعیت ایثارگران بودند. این در حالي 
بود که جبهه پیروان انقلاب اسلامی که متشکل از 18 تشکل اصولگرا 
است، تنها 1۰ نامزد مورد حمایتش )ابوترابي، باهنر، مصباحي مقدم، 
الهیان، رهبر، امین زاده، افتخاري، بادامچیان، حبیبي، طبیب زاده و 
فرشیدي( در این لیست داشت که 5 تن آنها مشترک با فهرست هاي 

دو جمعیت رهپویان و ایثارگران به شمار مي رفتند.
یکي از تصمیمات جبهه متحد اصولگرایان که زمینه اتحاد 
حداکثري را از بین برده و ظهور فهرست انتخاباتي دیگري را سبب 
شد، عدم حمایت از کاندیداتوري علی مطهری و حمیدرضا کاتوزیان 
و علی عباسپور تهرانی فرد بود. این اقدام منجر به ارائه لیست 18 نفره 
اي در تهران با عنوان »صداي ملت« به سرلیستي علي مطهري شد.

اما »جبهه پایداري انقلاب اسلامي« که در 6 مرداد سال 9۰ اعلام 
موجودیت کرده و از همان ابتدای تاسیسش را به منظور در پیش 
گرفتن مسیري مجزا از جبهه متحد تکذیب مي کرد، بالاخره در 1۰ 
بهمن همان سال اعلام کرد که با تاکید بر »رقابت مومنانه« براي 
حضور در انتخابات اعلام آمادگي کرده و 25 بهمن ماه لیست 3۰ 

نفره اي براي تهران و 2۰۰ نفره در سراسر کشور ارائه داد.
یکي از اقدامات حاشیه ساز جبهه پایداري در آستانه انتخابات 
مجلس نهم، توزیع بولتن هاي تبلیغاتي اي بود که با گرته برداري ناقص 

و جهت دار از سخنان رهبري انقلاب، منش اعضاي این جبهه را برآمده 
از جوهره نمایندگی مجلس خوانده و با تاکید بر اینکه مورد حمایت 
رهبري هستند، اعلام کرده بودند که آیت الله مهدوي کني، ماموریتي 
از جانب رهبري ندارد. در این بولتن که مرزهایي میان دبیران کل 
جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم به عنوان 
زعماي جبهه متحد قائل شده بود، تلاش هاي آیت ا... مهدوي کني 
براي اجماع میان اصولگرایان به سخره گرفته شده و نوشته شده 
بود: حال که بنایتان بر جذب حداکثري است، اصلاح طلبان را هم به 

لیست جبهه متحد اضافه کنید.
چراغ سبز راست سنتی به تندروها

حالا همین   افرادی که در انتخابات های گذشته ساز مخالف 
کوک می  کردند و وحدت شکن بودند، داعیه دار وحدت شده اند و 
جالب اینجاست که بخشی ازجناح اصولگرایان سنتی به آنها میدان 
می  دهد. ماه هاست که از مجلس خبر می  رسد که محمدرضا باهنر 
به دنبال گستراندن چتر وحدت بر سر تندروهاست. البته خودش 
نیز منکر نمی شود و می  گوید که آنها نیز زیر چتر اصولگرایی قرار 
دارند. حجت الاسلام تقوی، قائم مقام دبیرکل جامعه روحانیت نیز 
شهر به شهر برای وحدت اصولگرایی سخنرانی می  کند و در برخی از 
این شهرها یا پایداری  ها اکثریت جمع هستند یا اساسا نقش میزبان 
را بازی می  کنند. در ابتدای مهرماه سال گذشته از سوی اعضای 
پایداری صداهای اعتراضی شنیده می  شد که چرا به جلسات وحدت 
اصولگرایان دعوت نمی شوند اما همان روزها و در شرایطی که آیت 
ا... مهدوی کنی در کما بود، تقوی تلاش می  کرد که آیت ا... مصباح 
را برای وحدت مجاب کند، و اگرچه آیت ا... مصباح آب پاکی را روی 
دست او ریخت و گفت » توقع اینکه در مسایل اجتماعی نیز بین افراد 
وحدت نظر حقیقی حاصل شود، غیرواقع بینانه است« اما تلاش های 

تقوی تا امروز برای نزدیك کردن  پایداری  ها، ادامه دارد.
وحدت شکنان، داعیه دار وحدت شده اند

از سوی دیگر اعضای جبهه پایداری، جمعیت ایثارگران و رهپویان 
تلاش می  کنند خود را محور وحدت معرفی کنند. صادق محصولی، 
قائم مقام حزب پایداری به برگزاری این دست جلسه  ها  اشاره کرده و 
گفته است: »جلسات سه جانبه مؤتلفه اسلامی، ایثارگران و پایداری 
بسیار پربار و پربرکت تشکیل شده است. ما در اصول ثابت هستیم و 
این مسیر را ادامه خواهیم داد. برخی شیاطین هستند که نمی خواهند 
بگذارند اصولگرایان به وحدت برسند«. او حتی پا را فراتر گذاشته 
است: »مؤتلفه اسلامی تلاش های بسیاری برای وحدت اصولگرایان 
انجام داده و ما نیز این سیاست را که به دنبال مجلسی اصولگرا هستیم 

اما یك نفر از ما نباشد قبول داریم«.
اما ظاهرا اصولگرایی برای پایداری  ها معنایی متفاوت دارد. قاسم 
روانبخش، یك عضو جبهه پایداری درباره همایش پایداری  ها گفته 

بود: »صحبت های آیت ا... مصباح خط و مشی بود که ترسیم شد. 
یعنی هر کسی که درباره اصول و مبانی که ایشان بیان کردند منتظم 

باشد، در دایره اصولگرایی قرار می  گیرد«.
حسین فدایی، دبیر کل جمعیت ایثارگران نیز مدعی وحدت شده 
و گفته است: »ما باید به دنبال راهی باشیم که ائتلاف و وحدت 
حداکثری اصولگرایان را تسریع ببخشد. راهبرد و راهکار ما ائتلاف 
سخنگوی  است«.  لاریجانی  تا  جلیلی  از  اصولگرایان  حداکثری 
ایثارگران برای رسیدن به وحدت تاکید مضاعف داشته و گفته 
است: »جمعیت ایثارگران لیست مجزا برای انتخابات مجلس منتشر 
نمی کند«.  لطف الله فروزنده تصریح کرده است که وحدت حداکثری 
این جمعیت است؛ همان چیزی که در  برنامه  ها و اهداف  جزو 

دوره های پیشین مانع از تحقشش شده بودند.
علیرضا زاکانی، دبیرکل جمعیت رهپویان نیز وزن تشکل خود و 
جبهه پایداری را هم کُفو موتلفه دانسته و فعالیت این سه تشکل با هم  

را آغازی برای رسیدن به وحدت ارزیابی کرده است.
اختلافات در بزرگان قوم

ریشه برخی از این اختلافات که به شکاف منجر می  شود، رهبران 
جریان اصولگرا را دربرمی گیرد. چه آنکه به نظر مي رسد عده ای 
در پی آنند که  آیت ا... مصباح یزدی را ضلع سوم مثلث جامعه 
مدرسین و جامعه روحانیت مبارز بنامند. برخي بر این باورند که عده 
ای می خواهند مؤسسه امام خمینی  متعلق به آیت ا... مصباح را 
به عنوان نهادی تأثیرگذارتر از »جامعتین« در فضای سیاسی کشور 
جا بیاندازند. رفتاری که حتی صدای اعتراض آیت ا... یزدی، رئیس 
شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم را نیز بلند کرد و به ابراز 
نگرانی وی از احتمال تجزبه جامعه مدرسین به علت کارشکنی برخی 
انجامید. رئیس اسبق قوه قضائیه در همین ارتباط به جلسه خود با 
آیت ا... مصباح قبل از انتخابات ریاست جمهوری 92 اشاره می کند 
و می گوید: »در آن جلسه که بیش از یك ساعت به طول انجامید، 
بنده خطاب به جناب آقای مصباح عرض کردم جناب آقای مصباح 
اگر جامعه مدرسین و روحانیت مبارز در مسائل انتخاباتی آینده که در 
پیش داریم به یك نقطه واحدی رسیدند شما که در جامعه اثرگذار 
هستید آمادگی آن را دارید که همراهی و کمك کنید تا اختلاف 
کمتر شود تا با همراهی شما این دو نهاد که اثرگذار هستند یکی 
شوند و اختلافات بین آنها کمتر شود؟ ایشان فرمودند که در آن زمان 

هر تکلیفی شرعی که داشته باشم عمل خواهم کرد«.
»تکلیف شرعی«، مسأله ای که چه بسا مصباح یزدی بخواهد در 
انتخابات مجلس دهم نیز به آن عمل کند و با حمایت دوباره از چهره 
هایي چون سعید جلیلی و کامران باقری لنکرانی ، آنها را به کرسي 

هیات رئیسه مجلس نزدیك کند.
 وحدت از متن یا دل بسته حاشیه؟

اگر اصولگرایان بخواهند تحت تاثیر ندای وحدت آفرین تندروهایی 
که سابقه دیروزشان حکایت از شکاف انداختن در جبهه اصولگرایی 
دارد، رسیدن به وحدت را دنبال کنند و آن را به معنی جلب اعتماد 
تندروهای قرار گرفته در حاشیه جریان اصولگرایی بدانند، نمی توان 
امید زیادی به دستیابی به وحدت داشت، چراکه تندروها معمولا 
در دقیقه 9۰ با برهم زدن قواعد بازی راه خود را از دیگران جدا 
خواهند کرد. با این وجود اگر وحدت، به جای حاشیه، معطوف به متن 
جریان اصولگرایی شده و میان گروه هایی که سابقه همراهی بیشتری 
با دیگران دارند صورت گیرد، آنگاه می  توان با منزوی کردن تندروها، 
هم آنها را وادار به تن دادن به قواعد وحدت کرد و هم زمینه دستیابی 

به لیست انتخاباتی واحد را فراهم آورد. 
تجربه انتخابات 92 پیش چشم اصولگرایان است. همان انتخاباتی 
که آنها با جدی نگرفتن توصیه  ها درباره عواقب حضور با کاندیداهای 

متفاوت، بازی برده را به حریف واگذار کردند. 
حالا باید دید در انتخابات مجلس، باز هم لیست های متکثر 
زمینه شکست  اصولگرا،  به جریان  تندروها  تحمیل گفتمان  و 
انتخاباتی آنها را فراهم خواهد آورد یا اینکه این بار اصولگرایان با 
قرار گرفتن در کنار یکدیگر و با در نظر گرفتن سلیقه انتخاباتی 
بدنه اجتماعی حامی خود می  توانند از حفظ اکثریت موجود در 

مجلس نهم دفاع کنند.

 رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: مردم 
باید در حراست و پایداری از تحولی که در انتخابات سال 92 

ایجاد کردند، فعال باشند.
اجلاس  دومین  و  در سی  رفسنجانی  هاشمی  اکبر  ا...  آیت 
باید  مردم  گفت:  کشور  پرورش  و  آموزش  روسای  و  مدیران 
در حراست و پایداری از تحولی که در انتخابات سال 92 ایجاد 
کردند، فعال باشند. برخی در این میان اجازه ورود چنین تحولی را 

نمی دادند و هنوز هم در حال مخالفت و دست و پا زدن هستند.
وی با اشاره به آغاز مذاکرات ایران و آمریکا پیش از انتخابات 
سال 92 اظهار داشت: برخی قبل از انتخابات 92 می گفتند که 
تابوی مذاکرات شکسته شد که البته رهبر معظم انقلاب چند ماه 
قبل از انتخابات خرداد 92 با مذاکره با کشور آمریکا موافقت کردند 
و مسئولان در سطح پایین با موافقت ایشان به عمان رفتند؛ چرا که 
نیازمند سیستم های مصمم با پشتیبانی های کافی و حمایت های 
مردمی بودیم. این در حالی بود که مردم از آنچه که می گذشت 
خبر نداشتند که بخواهند حمایت کنند. دلواپسان هم از چیزی 

خبر نداشتند که بخواهند دلواپس باشند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: البته شکسته 
شدن تابوی مذاکره با آمریکا نتیجه اساسی مذاکرات در آن زمان 
بود و دولت جدید بعد از انتخابات با انگیزه ای که داشت ورود پیدا 
کرد. اگرچه دولت قبلی برای جلوگیری از رسیدن به تفاهم انگیزه 
داشت و شعارهایی سر می دادند که تفاهم را از نطفه خفه می کرد.

مذاکرات  در  ایران  موفقیت  یادآوری  با  رفسنجانی  هاشمی 
قطعنامه 598 تصریح کرد: در دوره ما هم این چنین مذاکراتی 
اگرچه کوتاه تر اما وجود داشت البته آن زمان ، دلواپس های دو طرف 
کمتر بودند، چانه زنی ها زیاد بود و اگر چه موضوع هم کوچك بود و 
در نهایت ما در قطعنامه می خواستیم فقط یك یا دو موضوع تغییر 
کند. آنها متوجه شدند که با جمهوری اسلامی ایران نمی توانند 
بجنگند و ما را از پای در آورند و اگرچه بعد از اتمام جنگ به مناطق 
جنوبی کشور و غربی کشور حمله کردند اما دیدند زورشان به ما 
نمی رسد و خواهان صلح هستیم لذا وارد مذاکره شدند و با دو سه 

تغییر توانستیم حق مان را بگیریم.
وی با بیان اینکه در طول هشت سال جنگ تحمیلی علیه ایران 
تبلیغات می شد که ما کشوری جنگ طلب هستیم، خاطرنشان 
کرد: با این حال توانستیم تبلیغات آنها را خنثی کنیم اگر چه در 
سازمان ملل حامی و طرفداری نداشتیم و همه علیه ایران در جنگ 

سهیم و شریك بودند.
تصویب قطعنامه 598 خودش یک عظمت بود

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه تصویب 
قطعنامه 598 خودش یك عظمت بود، یادآور شد: ما توانستیم 
صدام را متجاوز اعلام کنیم و غرامت 1۰۰ میلیارد دلاری برای ما 
در نظر گرفتند البته این غرامت یك دهم حق ما بود و در آن زمان 

حق ما این بود که عراق از خاک ایران بیرون برود.
هاشمی رفسنجانی با یادآوری تجارب جمهوری اسلامی ایران 
در انجام مذاکره با دنیا در مقاطع مختلف انقلاب ابراز داشت: در آن 
زمان دکتر روحانی به عنوان پشتوانه در مذاکرات مذکور حضور 
داشت و با آن تجربه و تیمی که در آن موقع در حد معاونت با 
وزارت خارجه همکاری می کردند اکنون به جلو آمدند و انصافا 
مقتدرانه عمل کردند و کسی هم باور نمی کرد که شش تیم با 

تجربه با آن امپراتوری تبلیغات و پشتوانه قدرت ضربه بخورد
وی با اشاره به رفتارهای برخی از منتقدان بیان کرد: برخی یا 
نمی توانند عبارات را تعبیر کنند یا نمی فهمند یا خلاف واقعیات 
موجود در مذاکرات سخن می گویند. حتی در آن طرف هم آنها ادعا 
می کنند که ایران سرتان را کلاه گذاشته است ما که نمی خواستیم 
چنین کنیم بلکه درصدد بودیم آنها را روشن کنیم و اقتدار و 

حقانیت پشت تیم مذاکره کننده بود.
با توافق از جنگ سرد موفق بیرون آمدیم

تأکید کرد: ما هیچ  رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 

وقت به دنبال برنامه هسته ای نظامی نبوده ایم اما آنها تحریم های 
ظالمانه ای را علیه ما اعمال کردند که هنوز زهرش را می چشیم. اگر 
توافق حاصل نمی شد تحولات دیگر مشکل بود اما الان کشوری 
سربلند هستیم که از جنگ سرد و طولانی و از مشاجره بسیار 
حساس موفق بیرون آمدیم و به گونه ای عمل کردیم که فریاد 
کنگره و کله گنده های اسرائیل بلند شد و می گویند ایران تبدیل به 

قدرتی بزرگ شده است.
اقتدار علمی کشور در مذاکرات کارساز شد

هاشمی رفسنجانی با بیان اینکه اقتدار علمی کشور در مذاکرات 
کارساز شد، عنوان کرد: ما دارای اقتدار نظامی سیاسی در برابر 
شش قدرت دنیا که همه دنیا را ذوب می کنند، نیستیم و آنها 
فهمیدند که ما با وجود چنین اقتداری می توانیم این صنعت را تا 

هر جا که بخواهیم برسانیم. 
وی به یادآوری اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل متحد در 
شهریور ماه گفت: در اجلاس آینده نزدیك کشورهای روسیه، ایران 
و آمریکا در سخنرانی های اول گنجانده شده اند خود این نشانه 

علامت برداشت قدرت از ایران است.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام خطاب به مدیران و 
روسای آموزش و پرورش سراسر کشور اظهار داشت: شما کسانی 
هستید که پایه اساسی اقتدار علمی و فنی را در کشور ایجاد 
می کنید که اگر چنین تحولات مقدماتی نداشتید این آموزش و 
پرورش هم وجود نداشت و قطعا به جاهای دیگر نمی رسیدیم. 
شماها حق بسیار بزرگی دارید و نونهالان و نوجوانان از معلمان 

خوش اخلاق خود با مهربانی و عشق یاد می کنند.
هاشمی رفسنجانی اضافه کرد: بیش از پیش باید به آموزش 
و پرورش اهتمام کنیم و بنده بعد از جنگ به جد معتقد بودم 
که سازندگی باید در آموزش و پرورش شکل بگیرد و خوشبختانه 
دکتر محمدعلی نجفی هم با این تفکر طرح تغییر نظام آموزشی را 

به تصویب رساند و تربیت کردن نیروها از جمله این خدمات بود.
افراطی گری هایی در بعد آموزشی 

در اوایل انقلاب صورت گرفت
وی در ادامه به ارزش سرمایه گذاری در امر آموزش و پروش 
اشاره کرد و یادآور شد: انسان های متخصص و عالم محور پیشرفت 
در جهان هستند و اکنون از افتخارات مان است که خانم ها هم 
حضورشان در مراکز آموزشی و علمی بسیار بالا است. متاسفانه 
افراطی گری هایی در بعد آموزشی در اوایل انقلاب صورت گرفت و 
یکی از افراطی گری ها، این بود که بعد از انقلاب مدارس را به دولت 

دادند و این مسئله سال ها ما را به عقب انداخت.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: این یك اشتباه 
بزرگی بود اما اکنون تحولی رخ داده و مطمئن باشید بدون توسعه 
علمی به جاهای بزرگ نمی رسیم و چه خوب است شماها به عنوان 
مدیران و روسا و معلمان به امر پژوهش و تقویت پرسشگری در 
دانش آموزان توجه ویژه کنید و فرزندان را کارآفرین تربیت کنید 
و تعلیمات فنی باید تقویت شود و متعجبم که چرا حرفه و فن به 
عنوان یك علم در مدارس مورد توجه قرار نمی گیرد و بعضا از 
محصولات قدیمی و کهنه استفاده می شود و این در حالی است که 

ما به سمت تکنولوژی در حال حرکت هستیم.
پرورش  و  آموزش  بودجه  اینکه  بیان  با  رفسنجانی  هاشمی 
مصرفی نیست، تصریح کرد: شعار امروز تحول و فردا بالندگی را 
نباید دست کم گرفت و همچنین باید به معلمان هم به عنوان قشر 
مهم و تأثیرگذار در امر آموزش و البته معیشت آنها توجه ویژه کرد. 
نمی دانم چرا کسانی حقوق بالا می گیرند و کسانی هم برای تأمین 
معاش خود تمام وقت خود را به کار مشغول می شوند اما به این 

می رسیم که پول سواره می رود و اینها پیاده دنبال پول می روند.
با حقوق های پایین از معلمان انتظار نشاط نمی توان داشت

وی با تاکید بر اینکه نمی توانیم با حقوق های پایین از معلمان 
انتظار نشاط و روحیه بالا در تربیت دانش آموزان داشته باشیم، 
خاطرنشان کرد: باید معتدل باشیم اما از فرهنگ اسلامی واقعا دور 
شده ایم و کسانی هم هستند که منتظر هستند امام زمان )عج( 
بیاید و در درجه اول از شاگردان ایشان باشند. متأسفانه دچار افراط 
شده اند و شعار افراط گری سرمی دهند. با وجود چنین شرایطی 
منابع تلف می شود، زندگی به مشکل برمی خورد، خانواده ها گرفتار 
می شوند و فساد رشد می کند. اگر منطق ما اسلامی و منطقی 
است از هیچ مذاکره و مراوده ای هراس نداریم اگر فکر می کنید ما 
منطق نداریم و عقلانی عمل نمی کنیم شنیدن هر موج رادیویی 

هم مزاحم ما می شود.
رئیس مجمع تشخیص مصحلت نظام با بیان اینکه اکنون پس 
از توافق هسته ای در شرایط خوبی قرار گرفته ایم، تاکید کرد: دنیا 
اکنون به قدرت  و حقانیت مان توجه کرده و همکاری ما برای آنها 
مهم است و نقش مهم و اساسی می تواند داشته باشد و می توانیم با 

این وجود در مسیر اعتدال و اسلامی حرکت کنیم.
جنگ سردی که در آمریکا به وجود آمده 

بسیار بی سابقه است
هاشمی رفسنجانی به نقش معلمان در تربیت 12 میلیون دانش 
آموز ابراز داشت: معلمان سودای مالکیت و قدرت ندارند سودای 
تربیت فرزندان و کلاس درس است لذا باید با مسیر صحیح هر 

روز یك گام به جلو برداریم. شرایط دنیا اکنون به نفع ماست و 
بدانید جنگ سردی که در آمریکا به وجود آمده بسیار بی سابقه 
است. اکنون آنها و رئیس جمهورشان می گویند که ایران تعادل 
دارد و قدرت رسیدن به هر چیزی را هم در اختیار دارد و نمی توان 
محدودشان کرد و اینکه آنها دنبال بمب هسته ای نیستند و در ادامه 
چنین سخنانی ادعا می کنند که احتمالات ایران را برای رسیدن به 
بمب هسته ای بسته ایم و باید به ایران در صنعت هسته ای کمك 

کنیم.
وی افزود: این ادعاها در حالی مطرح می شود که تمام ارگان های 
بین المللی موظفند تمام مشکلات ما را در صنعت هسته ای حل و 
فصل کنند و آنها از ما چیزی جز شفافیت نمی خواهند لذا باید 
اعتماد آنها را به خود جلب کنیم که ما هیچ گاه بمب هسته ای 
نداشته و نخواهیم داشت که حقیقتا از وجود هر بمب هسته ای 

متنفریم.
نقش  به  اشاره  با  نظام  مصحلت  تشخیص  مجمع  رئیس 
تحول آفرین شهیدان رجایی و باهنر در امر آموزش و پرورش بیان 
کرد: عظمت کار متعلق به معلمان است چرا که مستقیما با روح و 
روان دانش آموزان سر و کار دارد و باید بیشتر به خانواده آموزش و 
پرورش در کشور بها داده شود. اکنون نیز آقای علی اصغر فانی از 
شخصیت های بسیار قدیمی همچون شماها و از دوستان شهیدان 
رجایی و باهنر هستند. انتظار است که از این یار آن شهیدان با 
کمك مدیران و روسا در بخش آموزش و پرورش تحولی در میان 

جامعه و اسلام ایجاد شود.
کشور به تحول واقعی نیاز دارد

هاشمی رفسنجانی با تاکید بر اینکه اکنون کشور به تحول 
واقعی نیاز دارد، عنوان کرد: در دوره گذشته دچار انحراف بزرگی 
شدیم قبل از آن فراز و نشیب زیادی داشتیم و متأسفانه افراط 
و تفریط همواره آسیب هایی را به جامعه وارد کردند یك عده 
تندروی بی  ترمز و یك عده هم بی حال در کشور وجود داشتند که 
وجودشان در مرحله ای بی ثمر نیست می تواند در شرایط خاصی 
مفید باشد اما در مجموع از افراط و تفریط بهره ای نمی بریم چرا که 

اولین اشکالش این است که مخالف قرآن و اسلام است.
وی با اشاره به افراطیون گفت: آن عده شاید فکر می کنند 
که  فداکاری هایی  مثل  می آید  حساب  به  فداکاری  کارهایشان 
گروه هایی به عنوان پیشتاز مدافع اسلام با عنوان داعش اسلام را 
بدنام می کنند و جامعه را به این روز انداختند و اسلام را با خفقان 
شکل می دهند این تفکر سلفی قرن ها پیش شکل گرفته است و 

متأسفانه از هرگونه افراط و تفریط در جامعه رنج می بریم.
جوانان  جذب  به  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
آسیب دیده و ناراحت به سمت افراط اشاره کرد و اظهار داشت: آنها 
با جذب جوانان انسان ها را قربانی می کنند. مهمترین نیاز ما تحول 
همه جانبه واقعی است که باید به آن دست یابیم و این انسان است 
که خودش تحول آفرین خلق شده و می تواند با تحولش اطراف خود 

را هم متحول کند.
مردم در شرایطی که فشارها زیاد بود، 

تحولی نو آفریدند
هاشمی رفسنجانی اضافه کرد: در این مقطع این اتفاق افتاد و 
مردم در شرایطی که بدترین اتفاقات را دیدند و فشارها زیاد بود 
برای انتخاب درست تحولی نو آفریدند و در واقع تغییر را خودشان 
ایجاد کردند و مردمی که گمان می کردند مأیوس و ناامید هستند 
به یك باره در انتخابات ریاست جمهوری سال 92 آن زلزله را به 

وجود آوردند و خواست خودشان را نشان دادند.
وی تاکید کرد: حضور آنها همه را ترساند و با جمله ای بسیار 
توان  است  مردم حق الناس  رأی  فرمودند  که  رهبری  ارزشمند 
دیگری گرفتند و مسئولان نهیبی خوردند که مبادا حق الناس را 
بخوریم شاید در ظاهر عده ای بهره ای بردند از تجاوزات شان اما در 
باطن از داخل باخته اند و خواست مردم ناباورانه در این مرحله با 

وجود اینکه سدی را ایجاد کردند محقق شد.

اخبار
عضو هیئت رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی  مجلس خبر داد:

مخالفت کمیسیون امنیت
 با تشکیل کمیسیون ویژه بررسی برجام

عضو هیئت رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در مجلس 
شورای اسلامی، گفت: ما به  طور کلی مخالف تشکیل این کمیسیون هستیم و 
معتقدیم بررسی یاد شده جزء وظایف ذاتی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی اما مجلس در اینباره رأی گیری کرده و لزوم تشکیل کمیسیون ویژه را 

به تصویب رسانده که باید ساز و کار آن نیز مشخص شود.
منصور حقیقت پور در مورد برخی اظهار نظر  ها در مورد این  که کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس پس از بررسی کلیات برجام قصد ورود به جزئیات برجام را دارد، 
تصریح کرد: تصمیم گیری در مورد اینکه ما قانوناً مسئول بررسی صفر تا صد برجام باشیم، 

هنوز نهایی نشده است.
به گزارش ایلنا، نماینده مردم اردبیل، نمین، نیر و سرعین در مجلس شورای اسلامی، 
ادامه داد: متأسفانه در مجلس مکانیزمی به عنوان کمیسیون ویژه برای بررسی برجام و 
پیامد های آن تصویب شده که این کمیسیون ویژه مسئولیت بررسی برجام را بر عهده دارد.

وی با تأکید بر اینکه کمیسیون امنیت به تبع وظایف ذاتی خود مباحث مربوط به فناوری 
هسته ای را به جد پیگیری می کند، افزود: قانوناً دولت و تیم مذاکره کننده باید هر 6 ماه 
یکبار به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی پاسخ دهد و ما در حال حاضر کار های 

موضوعی خودمان را  درمباحث فنی و اقتصادی نظیر تحریم ها در حال انجام هستیم.
این نماینده مردم در مجلس نهم، یادآور شد: ما به صورت تفکیك پذیر در غالب جزئیات 

و کلیات هنوز وارد بررسی برجام نشده ایم.
وی همچنین در مورد تشکیل کمیسیون ویژه برای بررسی متن برجام افزود: ما به  طور 
کلی مخالف تشکیل این کمیسیون هستیم و معتقدیم بررسی یاد شده جزء وظایف ذاتی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی اما مجلس در اینباره رأی گیری کرده و لزوم 

تشکیل کمیسیون ویژه را به تصویب رسانده که باید ساز و کار آن نیز مشخص شود.

عارف در دیدار اعضای دفتر سیاسی حزب مردم سالاری:

همچنان شاهد عوارض 
قانون گریزی دولت قبل هستیم

رئیس بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه اگر کسانی در صدد باشند نقش تفکر 
اصلاح طلبی در خلق حماسه 24 خرداد 92 و تشکیل دولت تدبیر و امید را 
نادیده بگیرند مرتکب خطای فاحشی شده اند هشدار داد در انتخابات مجلس اگر 
هر یک از دو جریان هواداران دولت و اصلاح طلبان بخواهند ساز جدایی بزنند 

مطمئنا با مشکلاتی جدی روبرو خواهند شد.
محمدرضا عارف در دیدار با اعضای دفتر سیاسی حزب مردم سالاری با قدردانی از 
فعالیتهای مستمر ،فعال و پویای این حزب و تمجید از تلاشهای کواکبیان دبیر کل و 
شورای مرکزی و دفتر سیاسی  ،گفت: حزب مردم سالاری از بدو تاسیس خود تلاش کرد 
مشی اعتدالی خود را حفظ کند و در دوران های پرتلاطم که محدودیت هایی برای فعالیت 
احزاب ایجاد شده بود این حزب توانست آهسته و پیوسته فعالیت های خود را تداوم دهد و 
امیدوارم در ادامه مسیر  نیز با منش و روش اعتدالی و حفظ هویت اصلاح طلبانه در تقویت 
مردم سالاری در کشور  تلاش کند و در اجماع احزاب و جریانات سیاسی اصلاح طلب در 

انتخابات آینده نقش آفرین باشد.
وی رمز ماندگاری فعالیت های حزبی را دوری از افراط و تفریط دانست و اظهار کرد: 
مهمترین وظیفه احزاب به استناد قانون اساسی و به استناد دنیای مردم سالار، جلب 

مشارکت موثرمردم در تمامی صحنه هاست .
رئیس بنیاد امید ایرانیان ادامه داد: ما سازوکار مناسب در مقوله احزاب در کشور نداریم 
که بخشی از این مشکل به دلیل تنگ نظری ها و بخش دیگر به دلیل عدم وجود سازوکار 
اجرایی مناسب و تفکر از بالا به پایین است و اگر حزب شکل بگیرد راهی جز رشد از پایین 
به بالا نداریم؛ باید همه تشکل ها تقویت نظام تحزب در کشور را در چارچوب قانون اساسی 

مورد تأکید قرار دهند و برای آن اهتمام بورزند.
وی یادآور شد: در دوره گذشته به دلیل  حاکم شدن نوعی نگاه امنیتی فعالیت احزاب 
با محدودیت هایی رو به رو شد و مسئولان وقت عمدتا اعتقادی به رشد فعالیت های حزبی 
نداشتند اما اگر منصفانه قضاوت کنیم در دولت فعلی مسئولان وزارت کشور تلاش قابل 
قبولی برای صدور مجوز فعالیت احزاب با گرایشهای مختلف انجام دادند که انشالله این روند 

ادامه داشته باشد.
عارف تاکید کرد: فعالیت احزاب که در قانون اساسی جمهوری اسلامی اصول و بندهای 
مختلفی را به خود اختصاص داده است فضا را برای مردم سالاری دینی باز می کند و در این 

مسیر آنچه نصیب جامعه می شود ، پویایی و  نشاط سیاسی است.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام  بخش دیگری از سخنان خود را  به موضوع  قانون 
گرایی و تمکین از قانون اختصاص  داد و با یادآوری برخی قانون گریزی هایی که در دولت 
گذشته وجود داشت ،خاطرنشان کرد: همگان به خاطر دارند  قانون گریزی های که در دوره 
قبل شاهد آن بودیم چه بلایی بر سر کشور آورد وهمچنان عوارض آن قانون گریزی ها را 
شاهد هستیم .به همین دلیل همه جریانات سیاسی باید خود را ملزم به تمکین از قانون 
بدانند و در این بین اصلاح طلبان با کارنامه درخشانی که مدیران آن در دولت اصلاحات در 

تبعیت از قانون داشتند باید الگوی همه جریانات سیاسی در کشور باشند.
وی در پاسخ به اظهار نظر یکی از حاضرین در جلسه درباره نقش اصلاح طلبان در روی 
کار آمدن دولت تدبیر و امید گفت: نقش تفکر اصلاح طلبی در خلق حماسه 24 خرداد 92 
و به تبع آن تشکیل دولت تدبیر و امید غیر قابل انکار است و اگر کسانی بخواهند این نقش 
را نادیده بگیرند مرتکب خطای فاحشی شده اند اما اصلاح طلبان به هیج وجه به دنبال به 
رخ کشیدن نقش خود در پیدایش فضای ایجاد شده در دو سال اخیر نبوده و نخواهند بود 
و  تاکنون هیچگونه سهمی از دولت نخواستند و در آینده هم نخواهند خواست و مسئولان 

دولتی در این خصوص می توانند شهادت دهند.
عارف بر لزوم حمایت از دولت تدبیر و امید تاکید کرد و گفت: در انتخابات مجلس 
آینده باید تلاش شود جریان هواداران دولت و اصلاح طلبان به یك لیست واحد برسند و 
اگر  هر یك از این دو جریان  بخواهند ساز جدایی بزنند مطمئنا با مشکلاتی جدی روبرو 

خواهند شد.
در ابتدای این دیدار  دکتر مصطفی کواکبیان دبیرکل حزب مردم سالاری گزارشی از 
فعالیتهای حزب متبوع خود ارائه و از تلاشهای دکتر عارف در جهت همگرایی بین اصلاح 

طلبان قدردانی کرد.

فاطمه راکعی:

تحزب و توجه به چندصدایی 
در تامین منافع ملی نقش بسزایی دارد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تحزب و توجه به چندصدایی در تامین 
منافع ملی نقش بسزایی دارد و ضمن جلوگیری از ارتداد سیاسی، در ایجاد 

آرامش و وحدت ملی نیز تاثیرگذار خواهد بود.
فاطمه راکعی در گفت  وگو با ایلنا با اشاره به طرح »مذاکره ملی« میان جریانات سیاسی 
داخلی،  گفت: طی سال  های گذشته بارها این مسئله از سوی بسیاری از دلسوزان کشور 
مطرح شده است. وی افزود: هنگامی که می  توانیم بر سر موضوعات خطیری همچون 
مسائل هسته  ای با کسانی که هیچ  گونه تشابهی در زبان، فرهنگ، دین و اصول  مان نداریم 
درخصوص پیچیده  ترین مسائل سیاسی گفت  وگو کنیم، چرا این شیوه را در داخل کشور و 
میان برادران هم زبان و هموطن مان پی نگیریم. نماینده مجلس ششم شورای اسلامی یادآور 
شد: اصل مشورت و رجوع به خرد جمعی که هم در اسلام موردتاکید قرار گرفته و هم با 
آرمان  های امام راحل )ره( درخصوص لزوم تحقق وحدت کلمه همخوانی دارد، راه گشای 

حل بسیاری از مسائل و مشکلات سیاسی و اجتماعی کشور خواهد بود.
وی با تاکید بر لزوم وحدت ملی باتوجه به مشکلات و بحران  های خطیر منطقه  ای، 
خاطرنشان کرد: وحدت ملی تنها با شعار و صرف بیان این  که حرف اول را در منطقه می 

زنیم،  محقق نمی  شود و تا زمانی که همگی به میدان نیاییم و باتمام وجود در راستای تحقق 
این گفتمان ملی تلاش نکنیم، به نتیجه نخواهد رسید و به نظر می  رسد باتوجه به شخصیت 

و جایگاه فراجناحی دولت یازدهم تحقق این مهم دور از انتظار نخواهد بود.
وی افزود: ادبیات و رفتار رئیس دولت نهم و دهم در جریان انتخابات ریاست جمهوری 
سال 88 مشکلاتی را رقم زد و با واکنش برخی از فعالان در جریان اصلاحات روبرو شد 
که به دلیل هوش سیاسی  شان پیش از سایرین متوجه دروغگویی  ها و تخلفات شده  بودند و 
متاسفانه با برخوردی ناعادلانه با این عزیزان که هیچ گاه نه مخالفتی با نظام و ولایت داشتند 
و نه هدفی جز خدمت به مردم، همراه شد. حال با گذشت زمان و برملاشدن بدعهدی  ها 
و دست بردهای گسترده به بیت  المال ازسوی نزدیک ترین افراد به رئیس دولت نهم و دهم 
وقت آن رسیده که زمینه را برای تحقق وحدت ملی در کشور و بازگرداندن اعتماد به مردم 
هموار سازیم. راکعی خاطرنشان کرد: چنان  چه در انتخابات ریاست جمهوری سال 92 نیز 
به اثبات رسید، همه جریانات سیاسی برای تحقق خواسته رهبری که همان وحدت ملی 

است، با تمام وجود آماده  اند و احساس مسئولیت می  کنند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به دو مبحث »تحزب« و »عدم لزوم نظارت 
استصوابی« به عنوان دو موضوع مهمی که در »مذاکرات ملی« قابل طرح و پی گیری است،  
تشریح کرد: تحزب و توجه به چندصدایی در تامین منافع ملی نقش بسزایی دارد و ضمن 

جلوگیری از ارتداد سیاسی، در ایجاد آرامش و وحدت ملی نیز تاثیرگذار خواهد بود.
وی افزود: تجربه اعمال نظارت استصوابی توسط شورای نگهبان ثابت کرده که در 
ادواری که این نظارت به صورت سختگیرانه وجود نداشته افرادی متعهد و دلسوز به مجلس 
یا ریاست  جمهوری راه  یافته  اند و بلعکس در مواردی همچون انتخابات برخی مجالس و 
ریاست  جمهوری نهم و دهم این نظارت نتوانسته مانع از حضور افراد با مدیریت ناکارآمد و 

در مواقعی سودجو در قدرت شود.
راکعی در پایان خاطرنشان کرد: آنچنان که اسلام نیز موکداً سفارش نموده، می  بایست 
اصل را بر برائت گذارد و با اعتماد، همدلی، پذیرش و تحمل چندصدایی در فضای سیاسی، 

زمینه را برای تحقق وحدت ملی فراهم آورد.

روشهای فعلی برای رسیدن اصولگرایان به وحدت؛ 

رسیدنبهآبیاسراب؟

 آیت ا... هاشمی رفسنجانی:

دولت قبل با شعارهایش تفاهم را در نطفه خفه می کرد
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شکایتمهاجرانیازوزیرنفتاحمدینژاد
گفته می شود: سید محمد محسن مهاجرانی فرزند عطالله مهاجرانی وزیر فرهنگ و ارشاد رییس 
دولت اصلاحات از شکایت خود علیه وزیر نفت احمدی نژاد خبر داد. به گزارش خبرنگار ایلنا، پس از 
انتشار اخباری مبنی بر دست داشتن محسن مهاجرانی فرزند عطالله مهاجرانی در پرونده دکل گمشده 
از سوی وزیر نفت احمدی نژاد وی توضیحاتی را در این خصوص ارائه کرد که متن آن به این شرح است: 
اینجانب سید محمدمحسن مهاجرانی اعلام می کنم که کلیه فعالیت های اقتصادی من در چارچوب 
قوانین تجاری جمهوری اسلامی ایران بوده است. اینجانب تمامی اتهامات مطرح شده در رسانه ها 
پیرامون هرگونه نقش مستقیم یا غیرمستقیم در دکل گم شده را تکذیب می کنم. اینجانب از ارسال 
پرونده دکل گم شده به دادگاه استقبال می کنم و آمادگی تمام دارم تا در دادگاه مسوول پرونده به 
هر پرسش و استفساری پاسخ دهم، البته حق تعقیب قضایی افترا زنندگان را هم برای خود محفوظ 
می دارم. وکلای اینجانب بزودی شکایتی علیه مفتریان، به طور خاص وزیر نفت دولت پاکدست سابق 

تقدیم دستگاه قضایی خواهند نمود.

وجود۱۱میلیوننفردرسنازدواج
گفته می شود: محمداسماعیل مطلق مدیرکل دفتر سلامت جمعیت، خانواده و مدارس وزارت 
بهداشت توضیح داد براساس آمار، سن ازدواج مردان در استان تهران 29.2 بوده است که بیشتر از 
استان های دیگر است در حالی که میانگین کشوری سن ازدواج مردان 2۷ سال است. وی یادآور شد: 
3۰ درصد جوانان 2۰ تا 3۰ ساله ازدواج نکرده اند یعنی حدود 11 میلیون نفر در کشور که در سن 

ازدواج قرار دارند، هنوز ازدواج نکرده اند.

خانهتجارتایرانوآمریکاتشکیلشد
گفته می شود: علیرضا ناطقی رئیس قرارگاه حماسه اقتصادی وزارت کشور گفت: "خانه تجارت 
ایران و آمریکا" برای جذب سرمایه های ایرانیان در این کشور و سرمایه گذاری های مشترک تشکیل 
شد. ناطقی اظهار داشت: خانه تجارت تشکل مستقلی است که به اتاق اصناف یا بازرگانی و سایر 
تشکل ها ارتباطی ندارد و در کشور های مختلف دنیا با توجه به ظرفیت های موجود شکل می گیرد.

وی تصریح کرد: این خانه ها در واقع شرکت های تجاری هستند که 5۰ درصد آن ایرانی هستند و 5۰ 
درصد مربوط به کشور میزبان است.

بدهیسنگیندرمانیشاهنفت
گفته می شود: بدهی سنگین درمانی پادشاه نفت عنوان خبری است که رسانه های فرانسه از 
بدهی چندین میلیون یورویی خاندان سعودی به بیمارستانهای فرانسه در سفر تفریحی به جنوب این 
کشور پرداختند. رسانه های فرانسه دیروز پس از خروج تعدادی از خاندان سعودی از شهر نیس فرانسه 
بدهی سه میلیون و ۷۰۰ هزار یورویی خاندان سعودی را به بیمارستان های فرانسه مطرح کرده اند. 
روزنامه لوپاریزین فرانسه در قالب مقاله ای مفصل به این موضوع پرداخته و گفته است که بیمارستان 
هایی که از خاندان سعودی طلب کارند بلافاصله با شنیدن خبر خروج پادشاه سعودی از فرانسه این 
مطلب را در اختیار رسانه ها گذاشته اند و درخواست کرده اند که خاندان سعودی باید بی اعتنایی را 
کنار می گذاشتند و قبل از خروج نسبت به تسویه حساب اقدام می کردند . این مطلب در توتیتر و 
پایگاههای اطلاع رسانی هم منتشر شده و هزاران نفر درباره این اقدام خاندان سعودی اظهارنظر و از 

آن به عنوان یك رسوایی یاد کرده اند.

توضیحاتتوئیتریدخترکریدربارهخبرپسرظریف
گفته می شود: دختر جان کری وزیر امور خارجه آمریکا، برخی گزارش ها در رسانه های این 
کشور مبنی بر حضور فرزند محمد جواد ظریف وزیر خارجه ایران در مراسم عروسی اش را تکذیب 
کرد. به گزارش مشرق ونسا کری در صفحه خود در شبکه اجتماعی توئیتر نوشت: زمانی که ما ازدواج 

کردیم، هیچ مهمانی برگزار نشد و پسر ظریف هم حضور نداشت.

»مشدونالد«جایمکدونالدرادرایرانگرفت
گفته می شود: ایندیپندنت در گزارشی از تلاش رستوران های ایرانی برای نزدیك شدن به ظاهر 
و استفاده از نام شرکت  رستوران های زنجیره ای خارجی خبر داد. در حال حاضر رستوران هایی با نام 
هایی مانند »مش دونالد« با هدف ایجاد تشابه با رستوران های زنجیره ای مك دونالد در سطح ایران 
تأسیس شده اند که تمام ظاهر رستوران و حتی سطل آشغال های زردرنگ شبیه رستورانهای مکدونالد 
گذاشته است. صاحب یکی از این رستوران ها طی مصاحبه ای با نیویورک تایمز اعلام کرده بود ما 
در حال تلاش برای نزدیك شدن هر چه بیشتر به مك دونالد هستیم. این رویه تنها به مك دونالد 
محدود نمی شود بلکه رستوران های زنجیره ای پیتزا هت، ZFC و برگر هوس نیز از این قاعده در 

ایران مستثنی نبوده اند.

درآمدسالیانه»داعش«ازفروشگندم
گفته می شود: در دمشق، گندم مهمترین غذا و اصطلاحا قوت غالب ساکنان مناطقی است که 
گروه تروریستی تکفیری »داعش« آنها را تصرف می کند.این موضوعی است که داعش نیز به آن واقف 
است، به همین منظور به محض آنکه منطقه ای به تصرف این گروه تکفیری درآمد، برای تثبیت نفوذ 
خود، اقدام به دست گذاشتن روی این محصول می کند.همچنین در برخی مناطق تحت سیطره اش در 
سوریه و عراق پس از تثبیت مواضع و تحکیم موقعیت خود اقدام کشت گندم در بخشی از زمین های 
زراعی آن مناطق می کند.اما اغلب گندمی که در اختیار این گروه تکفیری قرار دارد، گندم های سرقت 
شده از کشاورزان و یا سیلوهایی است که در مناطق تصرف شده بدست این گروه قرار دارد، به گونه ای 
که عناصر داعش در ژوئن سال 2۰14 در حمله به 2 استان نینوا و صلاح الدین انبارهای گندم این 2 
استان را نیز تصرف کردند.2 استان نینوا و صلاح الدین بیش از یك سوم گندم و 4۰ درصد جو کشور 
عراق را تولید می کنند و به این طریق داعش بر یك سوم گندم و 4۰ درصد جو عراق سیطره پیدا کرد.

واردات27تنرژلببهکشوردرسهماهاولسال
گفته می شود: آمارهای گمرکی از واردات در سه ماهه اول سال جاری نشان می دهد که در این مدت 
نزدیك به 2۰ میلیون دلار لوازم آرایشی به کشور وارد شده  است.شبکه اطلاع رسانی راه دانا نوشت: در سه 
ماهه اول سال جاری بیش از 2۰۰۰ تن لوازم آرایشی و بهداشتی با ارزش بیش از 2۰ میلیون دلار به کشور 
وارد شده  است، در این بین آمارها نشان می دهد که ترکیه و امارات بیشترین سهم را در صادرات لوازم 
آرایشی به ایران داشته اند.آمارهای گمرکی نشان می دهد که در سه ماهه اول امسال تنها 2۷ تن »لوازم 
آرایش لب« از کشورهای هلند، فرانسه، ترکیه،  ایتالیا، امارات، آلمان و چین به کشور وارد شده که ارزش آن 
مجموعا به بیش از 32۷ هزار دلار یعنی کمتر از یك میلیارد تومان می رسد.فهرست اقلام وارداتی گمرک 
در سه ماهه اول سال جاری نشان می دهد که در این مدت بیش ترین میزان رژلب یعنی  حدود یك تن از 
این محصول از ترکیه به کشور وارد شده  است.بر اساس این آمار ارزان ترین این محصولات از چین با قیمت 
هر کیلو 5 دلار و گران ترین آن از ایتالیا و با قیمت هر کیلو 58 دلار وارد شده  است، همچین متوسط قیمت 

گمرکی فراورده های واردتی برای آرایش لب حدود 12 دلار برای هرکیلوگرم است.

روزیکهروحانیبهخاطرجدولضربتنبیهشد
گفته می شود: حسن روحانی در کتاب خاطرات خود، درباره دوران دبستان و ضعف درسی در این 
دوران، به تنبیه معلم بابت اشتباه در پاسخ گویی به جدول ضرب اشاره کرده و می نویسد: اولین و آخرین 
باری که از معلم کتك خوردم، در همین کلاس و برای جدول ضرب بود. معلم کلاس از من پرسید 9.9 
تا؟ در جواب به جای 81، گفتم: 18 و همین باعث شد معلم با خط کشی که در دست داشت، به دست 
من بزند! ثلث اول کلاس دوم با مشکلات فراوان گذشت و در ثلث دوم، به خصوص در ثلث سوم وضع 
درسی من کمی بهتر شد. گرچه تا پایان سال همچنان وضع درسی من متوسط و حتی ضعیف بود، 
ولی بالاخره قبول شدم و از اینکه کلاس دوم را با موفقیت طی کردم و تجدیدی نیاوردم، خوشحال 
بودم.البته روحانی در صفحه 4۰ کتاب می گوید که در کلاس های چهارم، پنجم و ششم همیشه شاگرد 

اول بودم و بی انصافی است اگر این را نقل نکنیم.

حقوقماهیانهمرتضویدرتامیناحتماعیچقدربود؟
گفته می شود: وکیل سازمان تأمین اجتماعی گفت: آقای مرتضوی تا آخرین روزی که در تامین 
اجتماعی بوده، ماهیانه ۷ میلیون و 59۰ هزار تومان حقوق دریافت کرده است. مجتبی نظری در پاسخ 
به این سئوال که گفته می شود امکان دارد جلسه دیگری در ارتباط با پرونده تامین اجتماعی برگزار 
شود اظهار کرد: گرچه آقای مرتضوی اصرار دارد دوباره لایحه بدهد و حتی جلسه دیگری برگزار شود 
اما قاضی دادگاه، آخرین جلسه را اعلام کرده است. خود قاضی پرونده نیز قبول دارد که این پرونده باید 
در یك یا دو جلسه تمام می شد. وکیل مدافع سازمان تامین اجتماعی در پرونده شکایت از مرتضوی 
مبنی بر اینکه آیا تامین اجتماعی در پاسخ به استعلام دادگاه میزان حقوق دریافتی مرتضوی را که 
مدعی است جلویش حقوقش توسط وزیر تعاون گرفته شده است، مشخص شده یا خیر افزود: آقای 
مرتضوی تا آخرین روزی که در تامین اجتماعی بوده، ماهیانه ۷ میلیون و 59۰ هزار تومان حقوق 
دریافت کرده است. خودش می گوید این مبلغ مساعده است. اگر این مبلغ مساعده است پس 9۰ هزار 
تومان چیست؟ در مساعده ها ارقام و اعدام رُند هستند. نظری با بیان اینکه گرفته شدن جلوی حقوق 
مرتضوی با نامه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی صحت ندارد گفت: مرتضوی تا روز آخر حقوق گرفته و 
آقای ربیعی و نوربخش با روی کار آمدن دولت روحانی در وزارت تعاون و تامین اجتماعی مستقر شدند 

بنابراین نمی توانستند جلوی حقوق وی را بگیرند.

   
نامحرمانه

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم گفت: 
حجم سرمایه گذاری های جذب شده در استان طی 
دو سال گذشته و از آغاز دولت یازدهم تاکنون 15 هزار 

میلیارد ریال بوده است.
سید حسن رضوی در گفت و گو با ایرنا، با بیان اینکه اکثر 
قریب به اتفاق این سرمایه گذاری ها در پروژه های صنعتی 
و گردشگری هزینه شده است، تصریح کرد: بیشتر این پروژه 
در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان واقع شده و بخش عمده 
ای از آن نیز در مرحله اجرا قرار گرفته است. وی همچنین با 
بیان اینکه در خصوص جذب سرمایه گذاری به سمت پروژه 
های زیر بنایی نیز پیگیری هایی انجام شده است، افزود: در 
مورد پروژه های مختلف در حوزه راه و شهرسازی و همچنین 
مترو و منوریل که بعضا فاز های نخست آن انجام شده تفاهم 
نامه هایی با سرمایه گذاران بخش خصوصی بسته شده است.

وی با بیان اینکه اینکه به منظور تکمیل این پروژه ها 
سرمایه گذارانی شناسایی و کار مذاکره با آنها در حال انجام 
است، تصریح کرد: در مورد پروژه بلوار پیامبر اعظم که از 
ظرفیت 4۰ میلیارد ریالی برای سرمایه گذاری در بخش 
های مختلف تجاری، فرهنگی و مباحث گردشگری برخوردار 
است، نیز کار جذب سرمایه گذار در قالب یك روند جداگانه 
بوسیله شهرداری قم و شورای اسلامی شهر با هماهنگی 

استانداری در حال انجام است.
وی با بیان اینکه امکان جذب سرمایه گذاری برای پروژه 
های مختلف در حال اجرا در استان، 4 برابر بیشتر از رقم 
جذب شده فعلی وجود دارد، تصریح کرد: شرایط برای جذب 
سرمایه گذاری برای پروژه هایی که قرار است طی 1۰ سال 

آینده در قم اجرایی شوند، فراهم است.
وی با بیان اینکه رویکرد فعلی استان در جذب سرمایه 
گذاری ها بیشتر به داخل استان و کشور متمرکز است، افزود: 
بیشتر سرمایه گذاری های موجود به وسیله سرمایه گذاران 
داخلی صورت گرفته ولی بیشتر شرکت های هلدینگی که با 
آنها مذاکره شده، طرف هایشان سرمایه گذاران خارجی است.

رضوی خاطرنشان کرد: به عنوان نمونه در بحث خودرو 
سازی مجموعه ای که با آنها مذاکره شده در حقیقت برای 

تامین امکانات مورد نیاز، انجام فاینانس و انتقال تکنولوژی 
وابسته به طرف خارجی هستند.

وی با بیان اینکه در استان قم بحث انتقال تکنولوژی 
مطرح است، افزود: در این زمینه با توجه به ظرفیت های های 
خوبی که در بخش خودرو سازی و انرژی ها نو و پنل های 
خورشیدی و توربین های بادی وجود دارد، سرمایه گذاران 
مختلفی برای ایجاد نیروگاه هایی به منظور ساخت، بهره 

برداری و فروش محصول اعلام آمادگی نموده اند.
معاون استاندار قم با بیان اینکه تاکنون هر چقدر با طرف 
های خارجی و ایرانی هایی که طرف آنها خارجی بوده مذاکره 
کردیم، به سد تحریم برخورد نموده ایم، افزود: امیدواریم با 
توجه به توافق هسته ای و برداشته شدن تحریم ها مذاکرات 

اولیه با این طرف ها به نتیجه مطلوب برسد.
افراد زیر دیپلم در قم مشکل اشتغال ندارند

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به وضعیت 

بیکاری در استان، تصریح کرد: نرخ فعلی بیکاری در استان 
1.5 درصد کمتر از میانگین کشوری است، ولی نرخ تحصیل 

کرده های بیکار تقریبا با میانگین کشوری برابری می کند.
وی با بیان اینکه در خصوص اشتغال افراد دارای مدرک 
کمتر از دیپلم مشکلی در استان وجود ندارد، افزود: همه 
مجموعه ها، واحدهای صنعتی و کارخانجات استان که بیشتر 
کارگر استخدام می کنند، وابستگی زیادی به این نیروها پیدا 
کردند و حتی از میان اتباع خارجی نیروهایی را به خدمت 
می گیرند. رضوی با بیان اینکه نیروهای تحصیل کرده بیشتر 
طالب مشاغل فنی و اداری هستند، افزود: متاسفانه شرایط 
برای توسعه این قبیل مشاغل و کار آفرینی برای نیروی 
تحصیل کرده فراهم نیست، ولی با سرمایه گذاری در بخش 
صنعت، گردشگری و صنایع تبدیلی بویژه صنایع غذایی این 
طیف از افراد نیز می توانند به یك اشتغال پایدار دست پیدا 

کنند .

نکته

اخبار

قائم مقام وزیر کشور از آغاز جدی ارزیابی عملکرد فرمانداران خبر داد

نسیم تغییرات 
به فرمانداری قم می رسد؟!

حسینعلی امیری قائم مقام وزیر کشور گفته است که از حدود دو ماه 
پیش کار ارزیابی عملکرد فرمانداران به صورت جدی آغازشده و کسانی که 
در این ارزیابی ها همسو با دولت نباشند یا برنامه هایشان منطبق با دولت 
نباشد از سمت خود کنار خواهند رفت. وی بابیان اینکه انتصابات وزارت کشور 
بر مبنای این بوده است که گفتمان دولت و رئیس جمهور موردقبول آنان 
قرار گیرد،گفته است: البته وزارت کشور اصل را بر عدم تغییر فرمانداران و 
ثبات مدیریتی گذاشته است اما چنانچه فرمانداری نتوانسته باشد انتظارات 
دولت را در حوزه مربوطه تأمین کند ممکن است تغییر کند. وی بابیان این 
مطلب که کار ارزیابی همه فرمانداران در وزارت کشور در دست بررسی است 
و این بررسی ها از دو ماه پیش حالت جدی به خود گرفته، بیان داشته است: 
توانمندی های مدیریتی، اجرای سیاست های دولت و همسویی و اعتقاد به 
برنامه های دولت و شخص رئیس جمهور محترم، تعاملات و مناسبات ضابطه 
مند و قانونی آن ها، قدرت همگرایی و هم افزایی نیروهای مدیران حوزه مربوطه، 
استفاده از ظرفیت ها و استعدادهای منطقه ای، نگاه توسعه ای و متوازن از 
شاخص های این ارزیابی است. حال باید دید که آیا نسیم این تغییرات به 
فرمانداری قم هم می رسد؟ جایی که بعد از کنار رفتن »زارعی کوشا«، »رضا 
سیار« بر صندلی آن تکیه زد. انتصابی که از همان ابتدا از جانب طیف های 
مختلف سیاسی قم مخالفت هایی با آن صورت گرفت. »رضا سیار« که 8 سال 
ریاست سازمان جهاد کشاورزی استان قم را در دولت احمدی نژاد بر عهده 
داشت، این سمت را با کنار گذاشتن مرحوم »احمد گائینی« به عهده گرفت، 
مرحوم گائینی از مدیران اصلاح طلب و باروی کار آمدن دولت تدبیر و امید 
از حامیان دکتر روحانی بود. به نظر می رسد وزارت کشور در ارزیابی عملکرد 
فرماندار قم بر اساس شاخص هایی که مطرح کرده، کار چندان سختی در 
پیش رو نداشته باشد. حال باید دید که آیا عملکرد »رضا سیار« طی یك سال 
و نیم گذشته مبتنی بر شاخص های مطرح شده از سوی وزارت کشور بوده 
است یا خیر؟ البته در این میان نباید از نقش اهرم های دیگری  به جز خوب 

یا بد بودن عملکرد  در تغییر یا عدم تغییر مدیران غافل بود!

با رونمایی از شناسنامه شهیده طیبه واعظی

پنجمین شناسنامه هویتی شهید در قم 
رونمایی شد

همزمان با روز قشر بسیج جامعه زنان، شناسنامه هویتی شهیده 
طیبه واعظی دهنوی  روز گذشته در مجتمع فرهنگی آموزشی 

امامزاده سید علی)ع( قم رونمایی شد.

به گفته احمد حسینی مدیر کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
استان قم، شناسنامه هویتی شهیده طیبه واعظی پنجمین شناسنامه ای است 
که با مشارکت این اداره کل و همچنین اداره کل ثبت احوال استان و به منظور 
حفظ نام و خاطره شهدا رونمایی می شود.طی سال گذشته نیز شناسنامه 
شهیدان مصطفی کلهری، محمد خوش نژاد، حسین دخانچی و عسکری از 
سپاه، نیروی انتظامی، بسیج و جهاد سازندگی در قم رونمایی شده بود.پخش 
کلیپی از زندگی شهیده واعظی و برپایی نشستی با حضور فرماندهان برتر 
حوزه های بسیج بخش های دیگری از مراسم بود.شهیده طیبه واعظی شهیده 
شاخص سال 94 است. وی متولد اصفهان و ساکن قم بود و طی مبارزاتی 
بر علیه رژیم طاغوت در خرداد سال 1356 به همراه همسرش شهید ابراهیم 
جعفریان دستگیر شد و بر اثر شکنجه در زندان رژیم ستمشاهی به شهادت 

رسید.

مدیرعامل شرکت  گاز استان قم اعلام کرد: 

وصول بیش از 87درصد 
مطالبات گازبهاء مشترکین  

مدیرعامل شرکت  گاز استان قم از وصول بیش از 87درصد 
مطالبات گازبهاء مشترکین  این شرکت خبرداد..

مهندس فرجی داشت: عملکرد وصول مطالبات گاز بهاء در بخشهای 
مختلف درسال 93 مطلوب بوده است. در سال92، وصول مطالبات گاز بهاء در 
بخشهای مختلف، 8۰درصد و در سال 93، با افزایش۷ درصد به میزان 8۷ درصد 
رسیده است. وی افزود: وصول مطالبات گاز بهاء در بخش مشترکین صنعتی به 
میزان96درصد ، مشترکین تجاری ۷6درصد و خانگی ۷1درصد  بوده است. 
مهندس فرجی، مطالبات این شرکت در بخش حمل و نقل عمومی)جایگاههای 
سوخت C.N.G( را 83درصد عنوان  کرد و تصریح کرد: در مجموع ، مبلغ 
18۰6 میلیارد ریال از فروش گاز طبیعی درسال 93 در استان از مشترکین 
وصول شده، لازم می دانم از مصرف کنندگانی که در پرداخت گازبهاء خود 
در وقت مقرر اقدام می نمایند تشکر و سپاسگزاری کنم. در واقع مشترکین با 
پرداخت بموقع قبوض گاز ضمن پیشگیری از انباشت بدهی خود ، شرکت ملی 
گاز ایران را در اجرای پروژه های گازرسانی در سطح استان و کشور یاری می 
کنند.شایان ذکر است سریعترین روش پرداخت گاز بهاء توسط مشترکین از 
طریق دستگاههای خودپرداز )ATM( یا سایر روشهای مخابراتی )تلفنبانك، 
اینترنت و ...( می باشد که مشترکین می توانند از این طرق مبلغ گازبهاء خود را 

در کمترین زمان به حساب شرکت گاز واریز نمایند.

مدیرعامل سازمان زیباسازي شهرداري قم :

نصب داربست در شهرقم  مجازنیست 
مدیرعامل سازمان زیباسازي شهرداري قم با بیان اینکه نصب 
داربست در شهر غیر مجاز است، گفت: سازمان زیباسازي هیچ مجوزي 
براي نصب داربست صادر نمي کند و به مناطق اعلام شده است در هر 
مکان داربست مشاهده کردند، جمع آوري کنند. چنین سازه هایي 

ایمني شهروندان را به خطر مي اندازد و منظر نازیبا ایجاد مي کند. 
اسماعیل فتحي با بیان اینکه سازه هاي تبلیغاتي در شهر تعریف شده است، 
اظهارداشت: در واقع چند نوع سازه براي این کار تعریف شده و تبلیغات روي 
آن سازه ها انجام مي شود، ولي تعریفي براي سازه داربست نداریم، ممکن است 
در مکان هایي از نشان یك سازمان یا شهرداري هم استفاده کنند که به هر 
حال مجاز نیست. مدیرعامل سازمان زیباسازي شهرداري قم تصریح  کرد: 
در کنار این که به شهرداري مناطق ابلاغ شد براي جمع آوري داربست هاي 
تبلیغاتي اقدام کنند، در سازه هاي جدید استانداردهاي لازم در نظر گرفته شده 
و مشکلات فني آنها در حال شناسایي و برطرف کردن است. به گفته وي، 
برخي از تبلیغات خارج از این داربست ها و تابلوهاي تبلیغاتي نصب مي شود که 
چهره شهر را مخدوش مي کند، بنابراین به دلیل نداشتن مجوز لازم از سازمان 
زیباسازي پیگرد آن ها در نظر مراحل قانوني انجام مي شود. فتحي یادآورشد: 
شهروندان مي توانند از طریق سامانه 13۷ در این زمینه اقدام کنند همچنین 
ماموران شهرداري در شهر گشت مي زنند و به طور معمول 2 نوبت به مالکان 
داربست ها و آگهي هاي تبلیغاتي اخطار داده مي شود تا داربست هاي تبلیغاتي 
را جمع آوري کنند. پس از دو نوبت اخطار این سازه ها از سوي سازمان و 
منطقه جمع آوري مي شود. به گفته کارشناسان شهرداري نصب داربست براي 
تبلیغات و مواد دیگر در شهر توصیه نمي شود، زیرا فاقد فونداسیون لازم است 
و قفل و بست هاي ناکافي در آن ممکن است باعث سقوط بر سر عابران شود. 
از طرف دیگر به دلیل آنکه این داربست ها هشدار دهنده هاي شبرنگ ندارند 
عابران و وسایل نقلیه با آن ها برخورد مي کنند. با توجه به بارندگي و طوفاني 
که چندي قبل در کشور رخ داد امکان باز شدن این داربست ها در صورت 
وزش باد هم وجود دارد.میتوان داربست هاي تبلیغاتي را یکي از عوامل آلودگي 
بصري در شهرها نامید که با حذف آن ها مي توان شهري عاري از این زواید را 

به شهروندان هدیه کرد.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان خبرداد:

سرمایهگذاری۱5هزارمیلیاردیطیدوسالگذشتهدرقم

معاون عمرانی استانداری قم، گفت: بهره برداری 
حضرت  مطهر  حرم  شرقی  ضلع  پروژه  دو  فاز  از 
نیازمند  معصومه)س( به 300 میلیارد ریال اعتبار 

است.
جواد دلاوری با بیان اینکه پروژه ضلع شرقی حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( دارای 22 هزار متر عرصه و 5۰ هزار 
متر نیز زیر بنا است، اظهار داشت: این پروژه شامل بخش 
های مختلفی مانند کتابخانه، شبستان، صحن و فضاهای 

جانبی است.
وی با بیان اینکه در سفر اسفند ماه گذشته هیات دولت 
به قم کتابخانه و بخشی از صحن افتتاح شد، افزود: در سال 
جاری حدود 2۰۰ میلیارد ریال از ردیف سفر سال 89 
رهبر معظم انقلاب به استان برای این پروژه پیش بینی 

شده است.
نیز  ریال  میلیارد  این مقدار 8۰  بر  افزود: علاوه  وی 
از محل اعتبارات ملی و 1.8 دهم میلیارد تومان نیز از 

اعتبارات استانی در مجموع تقریبا 3۰۰ میلیارد ریال برای 
این پروژه در سال جاری اعتبار پیش بینی شده است.

معاون استاندار قم تصریح کرد: در صورت تحقق این 
بودجه فاز 2 این پروژه که شامل تکمیل شبستان و صحن 

است، طبق برنامه به بهره برداری خواهد رسید.
پروژه کمربند رینگی شهر قم ردیف بودجه ندارد

وی درگفت و گو با ایرنا،همچنین با اشاره به پروژه 
کمربند رینگی یا اصلی شهر قم، تصریح کرد: مطالعات 
مربوط به این پروژه به طول 11۰ کیلومتر انجام شده ولی 
با توجه به 5 هزار میلیارد ریال اعتبار پیش بینی شده، هنوز 

ردیف مستقلی برای آن در نظر گرفته نشده است.
دلاوری با بیان اینکه برای تامین این پروژه به دنبال 
جذب سرمایه گذارانی از بخش خصوصی هستیم، افزود: 
در این خصوص به وسیله اداره کل راه و شهرسازی با چند 

سرمایه گذار رایزنی هایی انجام شده است.
اولویت های  از  وی احیای کمربند شهر قم را یکی 

عمرانی استان عنوان کرد، و افزود: کمربند موجود شهر 
قم به رغم تمهیداتی از قبیل کنترل سرعت و راه دسترسی 
و همچنین نصب دوربین اشباع شده لذا امیدواریم هر چه 

زودتر این پروژه اجرایی شود.
معاون عمرانی استانداری قم همچنین با اشاره به طرح 
پایانه های ترکیبی، تصریح کرد: مطالعات مربوط به این 
پروژه نیز به وسیله شهرداری در حال انجام است، مهمترین 
معضل و مانع پیش روی این پروژه معارضات ملکی موجود 

در محدوده آن به شمار می رود.
معاون استاندار قم با بیان اینکه بخشی از این معارضات 
که زمین های دولتی آن را تشکیل می دهند و مستثنیاتی 
نیز دارند، از قبل واگذاری شده است، افزود: در صورت اتمام 
مطالعات این پروژه پس از طی یك پروسه میان مدت و 
همچنین رفع معارض و ایجاد زیر ساخت های لازم اعتبار 
مورد نیاز برای آن تخصیص، و عملیات اجرای آن آغاز 

خواهد شد.

معاون استاندار قم اعلام کرد:

فاز دو ضلع شرقی حرم نیازمند 300 میلیارد اعتبار

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . 

در این راستا

هنرستانغیردولتی
خواجهنصرالدینطوسی
 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  

حسابداری –  معماری- کامپیوتر 
 در سال 95-94 ثبت نام بعمل می آورد.

آدرس: انتهای خیابان دورشهر،  بلوار سمیه 
جنب قنادی آرش پلاک 12

تلفن: 37747612- 37743451
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پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
و خدمات درمانی استان قم گفت: 
در  عراقی  دانشجوی   17 اکنون 
دانشکده های دانشگاه علوم پزشکی 
ظرفیت  اما  می کنند  تحصیل  قم 
دانشجویان  گسترده تر  حضور 

عراقی در استان قم وجود دارد.
ابوالفضل ایرانی خواه در دیدار با جمعی 
از مسئولان حوزه بهداشت و درمان عراق 
که ظهر دیروز در سالن همایش دفتر 
ریاست دانشگاه علوم پزشکی استان قم 
به  استان قم  اینکه  بیان  با  انجام شد، 
دستاوردهای بسیاری در حوزه بهداشت 
و درمان رسیده است تصریح کرد: وجود 
برخی از ظرفیت ها و شخصیت ها جایگاه 
شهر قم را ارتقاء داده و با توجه به این 

جایگاه حوزه بهداشت و درمان در این استان باید به معیارهای جهانی نزدیك شود.
وی با تاکید بر اینکه سالانه زائران بسیاری برای زیارت حرم حضرت معصومه)س( و دیگر 
اماکن مقدسه در استان قم حضور پیدا می کنند اضافه کرد: بیماران مختلف از کشورهای 
مختلف اسلامی و غیر اسلامی نیز برای درمان خود به برخی مراکز بهداشتی و درمانی استان 

مراجعه می کنند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی استان قم به راه اندازی دانشکده 
طب و دین در استان قم اشاره کرد و افزود: حضور جمعی از مسئولان حوزه درمان و بهداشت 
عراق در استان قم به دنبال عقد تفاهم نامه میان وزارت بهداشت و درمان ایران و وزارت علوم 

عراق است.
وی ادامه داد: گسترش تعاملات، همکاری برای توسعه فناوری های پزشکی و تبادل 

از  دانشجو میان دانشگاه های دو کشور 
اهداف تفاهم نامه مذکور است که برای 
تحقق این اهداف این هیئت عراقی در 

استان مشهد نیز حضور خواهد یافت.
ایرانی خواه با بیان اینکه ارتباط میان 
دانشگاه های درمانی عراق و ایران سبب 
پیشرفت دو کشور می شود تاکید کرد: 
علوم  دانشگاه  نظر  زیر  دانشکده  هفت 
پزشکی استان قم فعالیت دارند و اکنون 
1۷ دانشجوی عراقی در این دانشکده ها 
حضور  ظرفیت  اما  می کنند  تحصیل 
گسترده تر دانشجویان عراقی در استان قم 

وجود دارد.
به  توجه  با  کرد:  خاطرنشان  وی 
وضعیت کنونی استان قم و دانشگاه های 
علوم پزشکی عراق می توانیم نسبت به 

عملیاتی شدن تفاهم نامه امیدوار باشیم.
ایرانی خواه با اشاره به اینکه دروس علوم پزشکی در صورت نیاز به زبان عربی و انگلیسی 
ارائه می شود تصریح کرد: اکنون جمعیت قابل توجهی از دانشجویان علوم پزشکی استان 
قم با زبان فارسی در کلاس های درسی خود به گفت  و گو می پردازند در صورتی که 
گسترش مکالمه انگلیسی در کلاس های درسی می تواند نتایج مثبتی برای حوزه درمان و 

بهداشت داشته باشد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی استان قم با اعلام این خبر که 
دوره های آموزش فوق تخصصی گسترش داده می شود عنوان کرد: مسئولان عراقی می توانند 
بر اساس سیاست ها و آزمون های داخلی دانشجویان را به دانشگاه علوم پزشکی استان قم 

معرفی کنند اما شیوه آموزش آن ها در دوران تحصیل بر عهده این دانشگاه خواهد بود.

هم اندیشي  نشست  اولین  در 
توسعه شهر هوشمند  برزمینه سازي 
یک  بعنوان  هوشمند   شهر  براي 
ضرورت اصلي براي شهر قم  تاکید 

شد.
هوشمندسازي باعث کوتاه شدن 

فرآیندها مي شود 
رئیس شوراي اسلامي شهر قم در 
ضرورت  به  اشاره  با  اندیشی   هم  این 
هوشمندسازي امور شهر گفت: شوراي 
اسلامي شهر قم حمایت همه جانبه اي را 
از گام برداشتن به سمت شهر هوشمند 
مي کند. ولي الله بیاتي با بیان اینکه در 
شوراي اسلامي شهر قم به دلیل اهمیت 
هوشمندسازي کمیته اي در این زمینه 

تشکیل شد و اعتبارات مناسبي هم براي آن تخصیص یافته 
است گفت: در خصوص خدمت رساني به مردم باید به آن 
سمتي برویم که مطلوب ترین خدمات با کمترین زمان را 
به شهروندان ارائه کنیم. وي با اشاره به طولاني شدن فرایند 
کار در ادارات دولتي افزود: هوشمندسازي باعث کوتاه شدن 
از  رضایتمندي شهروندان  مهم  این  و  فرآیندها مي شود 
مدیریت شهري را به ارمغان مي آورد. بیاتي در ادامه خدماتي 
را که مي توان از طریق هوشمندسازي ارائه نمود را مورد توجه 
قرار داد و اظهار داشت: هوشمندسازي مي تواند در زمینه هاي 
همچون ترافیك، فرآیند اخذ پروانه، پرداخت عوارض و دیگر 

امور کارایي داشته باشد.
باید در زمینه  شهر هوشمند بسترسازي شود 

معاون برنامه ریزي و سرمایه انساني شهرداري قم  نیز 
در این هم اندیشی  گفت: مدیریت شهري اهتمام ویژه اي 
براي توسعه هوشمندسازي در سطح شهر قم دارد. رنجبر 
ابراز داشت: بودجه خوبي براي هوشمندسازي در بودجه 
شهرداري قم تدوین شده است و سهم در نظر گرفته شده 
براي بخش فناوري اطلاعات و ارتباطات بسیار مناسب است. 

وي در ادامه با تأکید بر ویژه بودن موقعیت شهر قم نسبت 
به دیگر شهرهاي کشور ابراز داشت: این شهر پایگاه جهان 
تشیع است لذا باید در خدمات دهي در آن نیز در حد و 
اندازه ي ام القراي جهان تشیع باشد. رنجبر با بیان اینکه باید 
از تمامي ابزارها به گونه اي استفاده کنیم که مناسب ترین 
استفاده را از منابع مان ببریم افزود: باید برنامه ریزي هاي 
هدفمند به گونه اي باشد که هر روزه شاهد افزایش کیفیت 
زندگي در شهر قم باشیم. وي در ادامه خاطر نشان کرد: از 
الزامات شهر هوشمند؛ شهر الکترونیك است که باید در این 

زمینه بسترسازي شود.
شهروند هوشمند  ضرورت  شهر هوشمند 

رئیس مرکز فناوري اطلاعات و ارتباطات شهرداري قم 
نیز در این هم اندیشی  شهروند هوشمند را از ضرورت هاي 
شهر هوشمند دانست. علي ملك لي با اشاره به مختصات شهر 
هوشمند گفت: شهر هوشمند چند شاخصه ي اصلي دارد که 
شامل شهروند هوشمند، تحرک و پویایي هوشمند، حکومت 
هوشمند، اقتصاد هوشمند، سبك زندگي هوشمند و محیط 
هوشمند مي شود. وی در ادامه پویایي هوشمند را مورد 

توجه قرار داد و افزود: در این راستا نفوذ 
استفاده از فناوري اطلاعات و ارتباطات 
در خانه، پوشش پهن باند و دسترسي 
از  شهر  سطح  در  عمومي  اینترنت  به 
مهم ترین شاخص هاي پویایي هوشمند 
است. ملك لي در ادامه با بیان اینکه در 
ابتدا باید به شهرداري هوشمند رسید 
سپس به سراغ شهر هوشمند رفت خاطر 
نشان کرد: در این راستا توسعه فرآیندهاي 
جامع، ایجاد پل ارتباطي میان سازمان ها 
و ایجاد محیط هوشمند را در دستور کار 

قرار داده ایم.
خدمات در شهرداري 

برون سپاري می شود 
نیز  قم  شهر  اسلامي  شوراي  عضو 
اندیشی  گفت: زمینه سازي  دراین هم 
براي شهر هوشمند یك ضرورت اصلي براي شهر قم است. 

عباس کمال زاده با اشاره اي به بیانات مقام معظم رهبري 
و  علم  ایشان  فناوري گفت:  و  علم  اهمیت  در خصوص 
فناوري را از پایه هاي اساسي اقتصاد یك کشور مي دانند.

وي با بیان اینکه در تحولات روز جهان سازمان هایي موفق 
هستند که بتوانند با سرعت بیشتري فرآیند هاي خود را 
مطابق الگوهاي روز جهان قرار دهند ابراز داشت: رفتن به 
سمت هوشمندسازي از الزامات اساسي توسعه است.عباس 
کمال زاده در ادامه تشکیل کمیته فناوري اطلاعات شهرداري 
قم را مورد توجه قرار داد و افزود: در این کمیته که برخي از 
اعضاي شوراي اسلامي شهر نیز در آن حضور دارند، گام هاي 
خوبي در راستاي حرکت به سمت شهر هوشمند برداشته 
شده است.رئیس کمیته فناوري اطلاعات و شهر هوشمند 
شوراي اسلامي شهر قم برون سپاري خدمات در شهرداري 
را مورد توجه قرارداد و تصریح کرد: در صدد هستیم با جراي 
این طرح از اتلاف وقت مردم در فرآیند امور اداري جلوگیري 

کنیم .

ایرانی خواه عنوان کرد:

پذیرش دانشجویان عراقی در دانشگاه علوم پزشکی قم

در اولین نشست هم اندیشي توسعه شهر هوشمند در قم تاکید شد: 

ضرورت زمینه سازی برای هوشمندسازی شهر قم


